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روزنامه

معاون خدمات شهری شهرداری قم از ساماندهی دستفروش 
های قم در 11 روزبازار خبر داد و بر تداوم فعالیت این روزبازارها 

با تشدید نظارت ها و رعایت شیوه نامه های بهداشتی تأکید کرد. 
 سید امیر سامع با اشاره به فعالیت روزبازارها در قم بیان کرد: 
تردیدی نیست که معیشت افراد فعال در روزبازارها کاملا وابسته 
به فعالیت روزانه آنان در این اماکن است. وی اضافه کرد: باید گفت 
یکی از ویژگی های مثبت شهر مقدس قم این است که دستفروشی 

به آن معنا که در دیگر شهرها دیده می شود، در هسته مرکزی قم

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به فعالیت 
سازه  معماری،  گروه های  در  پایه یک  سطح  در  مهندس  هزار   5
و محاسبات در قم، گفت: نیاز به تربیت مشاوران در رده بالا در 
وضعیت  با  رابطه  در  جانقربان  غلامرضا  می شود.  احساس  قم 
برخی  در  اظهار داشت:  از مشاوران،  استفاده  و  نظام مهندسی 
مشاوران  از  استفاده  ظرفیت  سرمایه گذاری  بزرگ  پروژه های  از 
رده بالا در سطح استان وجود ندارد. معاون شهرسازی و معماری 

شهرداری قم با اشاره به روند رو به رشد نظام مهندسی قم، افزود: 

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

دستفروش ها در 11 روزبازار 
ساماندهی شده اند

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

ظرفیت استفاده از مشاوران رده  بالا 
درقم وجود ندارد 
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توصیه های روانشناسی؛

سوگواری کرونایی؛ با داغ عزیزان چه کنیم؟
عضو شورای اسلامی شهر قم :

قم در مسیر توسعه به مدیریت واحد 
شهری نیاز دارد

فرمانده انتظامی استان قم تشریح کرد

جزییات گروگانگیری 
در شهرک فاطمیه

4

4

1

هجوم خارجی ها برای خرید خانه در اهواز!

4

مدیریت  گیری  شکل  قم،  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
واحد شهری را در قم ضروری و آن را برای تداوم توسعه این 
کلانشهر مهم دانست. حجت الاسلام سید محمد آتش زر 

اظهار کرد: فقدان اندیشمندان و دانشمندان تأثیرگذار کشور 
که در گمنامی در حال خدمت مخلصانه به مردم هستند، 

واقعا دردناک است و از این رو باید توجه ویژه ای به مباحث

رهایی 6 گروگان و دستگیری گروگانگیر 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با تاکید بر اینکه کمبودی در عرضه 
تخم مرغ در این استان وجود ندارد گفت: از بیست و دوم آذرماه ۴۰ تُن تخم مرغ در 
بین مراکز عمده توزیع این محصول در استان توزیع خواهد شد.  مهرداد غضنفری 
در پایان بیستمین جلسه کارگروه تنظیم بازار قم در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: قم قطب تولید تخم مرغ کشور است و روزانه ۲۰۰ تُن در این استان تولید 
می شود و از این میزان تنها ۴۰ تُن مورد استفاده و مصرف قرار می گیرد. وی  ادامه 

داد: در این جلسه مقرر شد جهاد کشاورزی استان این میزان مصرف را تامین و با

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

کمبودی درعرضه تخم مرغ دراستان قم وجود ندارد 
 

 استاندار قم با بیان اینکه با رعایت مقررات بهداشتی در مدیریت و کنترل کرونا 
عملکرد موفقیت آمیزی در استان داشتیم گفت: با کاهش روند بستری ها و فوتی 
های بیماری انتظار داریم وارد وضعیت زرد کرونایی شویم ولی تا اعلام رسمی این 
موضوع کماکان مقررات وضعیت نارنجی را اعمال می کنیم.  بهرام سرمست روز 
شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن 
شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: تا این لحظه خبری مبنی 

بر تغییر وضعیت کرونایی قم از سوی وزارت بهداشت اعلام نشده و هر موقع این

استاندار قم:

مقررات وضعیت نارنجی کرونایی کماکان اعمال می شود
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مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

مقبره های گنبد سبز مرمت شد

با اعلام روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب تهران :

روح الله زم به دار مجازات آویخته شد

 روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب تهران اعلام کرد:، سحرگاه دیروز ۲۲ 
آذر ماه ۱۳۹۹ حکم اعدام »روح الله زم« مؤسس و گرداننده رسانه معاند آمدنیوز 
اجرا و به دار مجازات آویخته شد.  به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، دادگاه بدوی 
رسیدگی به اتهامات زم، ۱۳ مورد از عناوین ریز اتهامات نامبرده را توأم با هم، از 
مصادیق افساد فی الارض دانسته و بدین جهت برای مشارالیه حکم اعدام صادر 
کرده بود؛ همچنین دادگاه مزبور برای چند مورد دیگر از اتهامات منتسب به زم که در 
زمره مصادیق افساد فی الارض نبوده، مجازات حبس تعیین کرده بود. »افساد فی 
الارض« در بازه زمانی سال ۹۵ تا زمان دستگیری از طریق ارتکاب جرایم علیه امنیت 
داخلی و خارجی کشور؛ نشر اکاذیب به طور گسترده؛ معاونت در تخریب؛ معاونت 
در ایجاد اخلال در نظام اقتصادی کشور؛ برهم زدن امنیت داخلی و خارجی کشور؛ 
جاسوسی به نفع سرویس اطلاعاتی یکی از کشورهای منطقه؛ جاسوسی به نفع 
سرویس اطلاعاتی کشور فرانسه در ابتدای سال ۹۷ تا زمان دستگیری؛ همکاری 
با دولت متخاصم آمریکا علیه نظام جمهوری اسلامی در نیمه دوم اسفند ماه سال 
۹۶ تا زمان دستگیری؛ اجتماع و تبانی به قصد ارتکاب جرایم علیه امنیت داخلی و 
خارجی؛ مشارکت در فعالیت تبلیغی علیه نظام جمهوری اسلامی به نفع گروه ها و 
سازمان های مخالف ایران، مشارکت در اغوا و تحریک مردم به جنگ و کشتار در دی 
ماه سال ۹۶؛ مشارکت در جمع آوری اطلاعات طبقه بندی شده با هدف برهم زدن 
امنیت کشور؛ مشارکت در نشر اکاذیب به طور گسترده؛ توهین به مقدسات اسلام؛ 
تحصیل مال از طریق نامشروع و شکایت اشخاص حقیقی و حقوقی جرائم ارتکابی 
روح الله زم است. این فرد در قالب فعالیت و هدایت کانال تلگرامی معاند آمدنیوز و 
ارتباطات جاسوس مآبانه با عناصر وابسته به سرویس های بیگانه و ضد امنیت مردم 
ایران، به اقدامات مجرمانه و مفسدانه علیه امنیت و معیشت مردم ایران مبادرت 
ورزید. جلسات دادگاه بدوی رسیدگی به اتهامات زم طی ۶ جلسه به ریاست قاضی 
صلواتی در شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب تهران به صورت علنی با حضور مستشار، وکیل 
مدافع زم و نماینده دادستان در اجرای مواد ۳۵۲ و ۳۵۳ قانون آیین دادرسی 
کیفری برگزار شد. نخستین جلسه دادگاه مزبور ۲۱ بهمن ۹۸ و ششمین و آخرین 
جلسه آن در تاریخ ۲۰ خرداد ۹۹ برگزار شد. سخنگوی قوه قضاییه، دهم تیرماه از 
صدور حکم پرونده روح الله زم خبر داد و بیان داشت: در پرونده روح الله زم دادگاه 
۱۳ مورد از عناوین ریز اتهامات وی را توام باهم از مصادیق افساد فی الارض دانست 
و به این جهت درباره وی حکم اعدام صادر کرد و بابت چند مورد دیگر که در زمره 
مصادیق افساد فی الارض نیست، این فرد به مجازات حبس محکوم شده است. 
وی با بیان اینکه احکام صادره درباره روح الله زم غیرقطعی و قابل فرجام خواهی 
در دیوان عالی کشور است، گفت: چنانچه از ناحیه او یا وکیل وی فرجام خواهی 
شود، پرونده به دیوان عالی کشور ارسال خواهد شد و نهایتا، این دیوان سرنوشت 
پایانی این پرونده را رقم خواهد زد. غلامحسین اسماعیلی هجدهم آذرماه در سی و 
ششمین نشست خبری خود از تایید حکم اعدام روح الله زم در دیوان عالی کشور 
خبر داد و گفت: در حدود بیش از یک ماه قبل دیوان عالی کشور به این پرونده 
رسیدگی کرده و حکم صادره از دادگاه انقلاب به تایید دیوان عالی کشور رسیده 
است. در نهایت، حکم اعدام روح الله زم پس از طی فرآیند قانونی و تایید در دیوان 

عالی کشور، صبح دیروز )بیست و دوم آذرماه ۹۹( به مرحله اجرا درآمد.

فرمانده انتظامی استان با اشاره به دستگیری یک گروگانگیر 
گفت:  و  داد  خبر  پلیس  توسط  گروگان   6 رهایی  از  قم،  در 
متهم که یک قاتل فراری بود با تلاش مأموران انتظامی استان 

دستگیر و هم اکنون در اختیار پلیس قرار دارد.  سردار سید 
محمود میرفیضی در گفت و گویی با اشاره به خبر فوق، اظهار 

داشت: متهم مدتی قبل و در پی وقوع اختلافات خانوادگی با

اردوغان، فردا روز 
دیگریست

 غرب ۴۰۰ سال است که تلاش می کند که میان 
وارثان صفوی – عثمانی جنگی دائمی برقرار باشد و 

امروز رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه با ذهنیت چالدرانی معمار اصلی 
رسیدن به این هدف شده است. 

سخن گفتن از ارس، ارگ و سبلان در رژه فتح؛ عقبه ذهنی مردی را نشان می دهد 
که خود را وارث عثمانی می داند و نگاهی چالدرانی به ایران دارد. اردوغان در حالی 
دل خوش به چالدرانی است که بخش مهمی از اتباع او هنوز ابراز ارادتی ماندگار و 
عمیق به شاه خطایی )اسماعیل( داشته و دارند. خیل مریدان شاه اسماعیل در 
ترکیه اردوغان را همچنان زخمی چالدران کرده و هنوز او جنگ را نیمه تمام دانسته 
دل نگران مریدان شاه اسماعیل نه در باکو بلکه در سرزمین آناتولی است. اردوغان 
این میهمان ناخوانده سرزمین آناتولی بهتر از همه می داند که اگر ادعای تاریخی 
مبنای سیاست امروز باشد، در تاریخ دور این سرزمین، سرزمین خشایار و داریوش 
بوده و در تاریخ نزدیک تا درسیم و دیاربکر و آنتالیا سرزمینی بوده است، که همه 
مریدان شاه خطایی بوده اند. اگر برای ایرانیان بنیان گذار صفوی شاه بوده است، 
برای مردم آناتولی شاه اسماعیل نه شاه بلکه مقامی دارای الوهیت است.  اردوغان 
دردمند آن است که غلبه نظامی چالدران نتوانسته غلبه فرهنگی به دنبال داشته 
باشد و همچنان علویان و کردها مهم ترین دغدغه امنیتی او و همفکرانش هستند. 
پس بهترین تاکتیک غلبه بر ترس، حمله است. اردوغان از کرد ها که عقبه فرهنگی 
برای سرپوش  و  ایرانند می هراسد  از علوی ها که عقبه مذهبی  و  ایران هستند 
گذاشتن بر این وحشت به بیراهه ای گام نهاده است که نتیجه آن تجزیه ترکیه خواهد 
بود.  آذربایجان سر ایران است و اگر وصالی باشد پیروان شاه خطایی همگی به مام 
میهن که ایران است اتصال خواهند یافت. اگر دیروز صفویه، آذربایجان و در وسعتی 
وسیع تر ایران با انتخاب تشیع توانست مهمترین موُلفه قدرت عثمانی را به چالش 
بکشد، امروز نیز اردوغان و پیروانش بدانند که آذربایجانیان به عنوان پیش قراولان 
ایران آنچنان استوار ایستاده اند که به قول آن زن مشروطه خواه آذری خاک می 
خورند اما خاک به دشمن نمی دهند.  اردوغان ما درگیر بازی با بزرگانیم. دلخوش به 

این مباش که این بازی تا ابد ادامه خواهد داشت.
فردا روز دیگری است.

تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی

پزشکیان:

اظهارات اردوغان به نفع
 اسرائیل و آمریکاست

به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  اسکو  و  آذرشهر  تبریز،  مردم  نماینده 
صحبت های اخیر رئیس جمهور ترکیه، گفت: هر جمله و حرکتی که باعث ایجاد 
تفرقه و دشمنی بین کشورهای مسلمان شود، تنها به نفع آمریکا، اسرائیل و استکبار 
است.  مسعود پزشکیان روز شنبه در جمع خبرنگاران اظهار کرد: تمامیت خاک کشور 
آذربایجان برای همه ما محترم است و کشور ارمنستان باید سال ها پیش حق مسلم 
کشور آذربایجان را به رسمیت می شناخت و باید به کشور آذربایجان از بابت بازپس 
گرفتن خاکش تبریک بگوییم. وی با انتقاد از صحبت های اخیر رجب طیب اردوغان، 
خاطرنشان کرد: اینکه کسی به گونه ای صحبت کند که آذربایجان از ایران جدا شود، 
یک خیال خام است، طبیعتاً آذربایجان برای ایران است و در خصوص بحث هایی که 
مطرح می شود، اگر قرار باشد به مسائل تاریخی برگردیم تمام آذربایجان برای ایران 
بود، اما ما هیچگاه چنین ادعایی را مطرح نکرده ایم، چراکه این مسائل باعث تفرقه 
و دشمنی می شود و این اختلافات به نفع مسلمانان نیست. وی خطاب به رئیس 
جمهور ترکیه گفت: انتظار می رود رییس جمهور ترکیه، به نوعی حرکت کند که 
وحدت و انسجام بین مسلمانان بیشتر شود، چرا که در حال حاضر ترکیه به اندازه 
کافی دشمن دارد و زمزمه های تحریم ها از سوی اروپا و آمریکا نیز مطرح می شود؛ با 

شرکت مخابرات ایران- منطقه قماین اختلافات تنها این آمریکا، اسرائیل و دشمنان هستند که خشنود خواهند شد.

مدیرکل محترم ثبت اسنادواملاک استان قم
جناب آقای سیروس سلامتی

عَمَ« : وا النِّ  تَمَلُّ
َ

لا
َ
هِ عَلَیْکُمْ ف اسِ إِلَیْکُمْ مِنْ نِعَمِ اللَّ »إِنَّ حَوَائِجَ النَّ

از نعمتهای خدا این است که مردم، حوائج خود را نزد شما می آورند؛ پس از 
نعمتهای خدا خسته و ملول نشوید.

 امام حسین)ع(
بدینوسیله اززحمات و تلاش های خالصانه  جناب آقای داود فهیمی راد رییس ثبت 
اسناد و املاک منطقه یک قم درجهت تکریم ارباب رجوع و رسیدگی مشفقانه به 
مشکلات  آنها  ورفتارشایسته با کارمندان کمال تشکر و قدردانی را داریم.امیدواریم 

این مدیرولایی و خدوم   همواره سالم و تندرست باشند.

صادق ملکی*

تقدیر و تشکر

جمعی از مراجعه کنندگان به اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 



یکشنبه -بیست وسوم آذرماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25174

 
رییس جمهوری از کاهش شهرهای با وضعیت قرمز به ۱۲ شهر خبر داد و اعلام 
کرد: با اقداماتی که از آبان و آذرماه صورت گرفت، روند این بیماری در اکثر قاطع 

استان ها به جز موارد معدودی همه کاهشی و بسیار امیدوار کننده بوده است.   
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، »حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی 
پیش از ظهر شنبه در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا اظهار کرد: حدود ۱۰ ماه است 
که مردم با ویروس خطرناک کرونا مواجه هستند. در این مدت در مجموع اقدامات 
بسیار خوبی انجام گرفته است. رییس جمهوری افزود: در هفته های اخیر شاهد روند 
افزایش بودیم اما با اقداماتی که از آبان و آذر ماه انجام گرفت، امروز شاهد هستیم روند 
این بیماری در اکثریت قاطع استان ها بجز موارد معدودی کاهشی و امیدوار کننده 
است.   روحانی با اشاره به گزارشی که امروز در ستاد ارائه شد،   گفت: بر اساس این 
گزارش فقط ۱۲ شهرستان وضعیت قرمز دارند و بقیه نارنجی و زرد هستند و با تلاش 
استانداران، روسای دانشگاه پزشکی موفق خواهیم شد ۱۲ شهرستان را هم مهار 
کرده و به شرایط نارنجی یا زرد برگردانیم. وی اساس  موفقیت در این مسیر را اعتماد 
عنوان کرد و اظهار کرد: همه این موفقیت ها در قدم اول مرهون مسوولیت پذیری و 
همچنین اعتماد مردم به تصمیمات ستاد ملی بود. البته خیلی ها خواستند در این 
زمینه اخلال ایجاد کرده و مردم را ناامید و یا در آنها تردید ایجاد کنند. اگر ستاد ملی 
به عنوان مسئول این کار را بر عهده دارد، مردم هم باید به آن اعتماد داشته باشند. 
رییس جمهوری با بیان اینکه کار بزرگی در این راستا انجام شده و ما مشکلاتی نداریم 
که نتوانیم  آن را حل و فصل کنیم، گفت: البته در کنار مردم اقدامات به موقع قرارگاه 
عملیاتی و نیروی انتظامی، سازمان بسیج و اتحادیه های صنفی و موسسات مردم 
نهاد و هلال احمر همه دست به دست هم دادند و اقدامات گسترده ای در هفته های 
اخیر انجام دادند و این موفقیت بزرگی بود. روحانی افزود: در نتیجه این اقدامات ما 
از مرز ۵۰۰ نفر فوتی در روز به دویست و خرده ای برگشتیم و امیدواریم با تلاش مردم 

و مسئولان این رقم بازهم در هفته های آینده کاهشی باشد.
 هشدار نسبت به خطر عادی انگاری کرونا 

وی با هشدار نسبت به خطر عادی انگاری کرونا از سوی مسئولین و رسانه ها اظهار 
کرد: هر زمانی که احساس کنیم مسئله تمام شده است و از کرونا عبور کردیم و این 
موضوع مسئله ای نیست که خطرناک باشد، بلافاصله این موضوع در هفته های 
بعد پیک بیماری در ابتلا و مرگ و میر آغاز می شود و این بسیار خطرناک خواهد 
بود. رییس جمهوری با بیان اینکه آزموده را آزمودن خطا است،   گفت: در این مدت 
هم مشاهده کردیم هر موقع ازدحام زیاد شد و اجتماعات بدون رعایت پروتکل های 
بهداشتی افزایش یافت،  بلافاصله با پیک بیماری در بخش های مختلف مواجه 
شدیم. وی با اشاره به ابعاد مختلف کرونا گفت: این بیماری موضوعات اقتصادی، 
 فرهنگی،  اجتماعی و بسیاری از مسائل را در برمی گیرد به طوری که این بیماری 
باعث شده رشد اقتصادی دنیا منفی ۳ شود و ضربه بسیار شدیدی نیز به اشتغال وارد 
کرده است بنابراین همه باید مراقبت کنیم چرا که موضوع فقط پزشکی نیست بلکه 

اقتصاد، فرهنگ، زندگی مردم، مسائل اجتماعی هم هست.
 در پذیرش کرونا تردید و تعلل نکردیم

رییس جمهوری ادامه داد:  ما از آغاز این بیماری یعنی روز آخر بهمن ۹۸ در این باره 
نه تعلل کردیم و نه در پذیرش حادثه دچار تردید شدیم هرچند که بعضی این موضوع 
را انکار کردند.  وی اضافه کرد: به محض اینکه چهارشنبه ۳۰ بهمن وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در دولت اعلام کرد که ما متوجه شدیم دو نفر کووید ۱۹ 
مثبت اعلام شده است،   بلافاصله همان موقع اعلام کردم که به مردم اطلاع بدهید. 
با اینکه شب انتخابات بود و تقریباً کار برای ما سخت بود و شرایط آسانی نبود،   
اعلام کردیم که مردم باید این مسئله را بدانند. روحانی خاطرنشان کرد: ما حادثه 
را پذیرفتیم و این خیلی مهم است که اسم آن را بحران یا هر نامی بگذارید،  قبول 
کرده بودیم.   برخی از کشورها منکر کرونا بودند و می گفتند خبری نیست. آقایی که 
رییس جمهور آمریکا بود و چند هفته دیگر هم رییس جمهور هست،  ادعا می کرد 
که اصلًا خبری نیست و فقط یک عطسه و سرماخوردگی است و نیاز به انجام کار 
خاصی نیست. انکار کردن بالاترین سنگ اندازی در روز اول و در مسیر حرکت است.

 هیچ زمانی دنبال پندارگرایی و خرافات نبودیم
رییس دولت تدبیر با تاکید بر این که مبنای ما از اول علم گرایی بود، گفت: هیچ 
زمان دنبال پندارگرایی و خرافات نبودیم. دولت و وزارت بهداشت همیشه بر مبنای 
اصول علمی بود و متخصصان ما به خوبی و روشنی اعلام کردند و حرف آنها با 
متخصصین دنیا و با آنچه که وزارت بهداشت جهانی می گفت، همسان بود بنابراین 

ما پندارگرایی نکردیم و با عمل گرایی حرکت کردیم.
رییس جمهوی افزود: خوشبختانه اعتماد سیاسی و اجتماعی در کشور به خوبی 
حفظ شد و ما با بحران اعتماد روبرو نشدیم. مردم به دستورالعمل های ستاد ملی 
کرونا و وزارت بهداشت تردید نکردند و واقعا مردم همکاری کردند. در ایام فروردین 
همه مغازه ها در کشور بسته شد و به تدریج ابتدا استان ها را باز کردیم و در مرحله بعد 
تهران را باز کردیم. مردم از روز اول با ستاد بودند و  اعتماد برای همیشه حفظ شد البته 
عده ای از رسانه های بیگانه ضد ایرانی کارهایی کردند که همیشه ناموفق بودند و در 

این داستان هم ناموفق بودند.
 دورهمی های شب یلدا مجازی برگزار شود

رییس دولت دوازدهم اضافه کرد: چون هیچ علامتی ندارد و دیگری هم که او را می 
بیند فکر می کند سالم است، وقتی این فرد داخل خانواده می آید، در خانه ماسک 

نمی گذارند و فاصله های اجتماعی هم معمولًا رعایت نمی شود.
روحانی یادآورشد: اگر این قضیه به دورهمی خانوادگی تبدیل شده و ۲۰ نفر در 
یک فضای کوچک در بسته اجتماع کرده باشند، از آنجا که این اجتماع ۵ دقیقه ای 
نیست، احتمال آلوده و مبتلا شدن بسیار بالا است. یک نفر مبتلای بی علامت 
ممکن است ۲۰ تا ۳۰ نفر را آلوده و مبتلا کند و اگر آنان بیماری زمینه ای داشته 
باشند و سن آنان هم بالا باشد، خطر جانی وجود دارد. بنابراین بسیار مهم است که 

مردم در این شرایط و در این فصل پیش از همیشه مراعات کنند.
رییس جمهوری اضافه کرد: در این مدت همه مردم بسیار زحمت کشیدند. آمار ما 
خوشحال کننده است و همه نمودارهایی که به سمت آسمان داشت می رفت، همه 
سر به زیر شدند این به خاطر تلاش های همه متخصصین و ناظران بود که امروز ما 
شاهد هستیم. اما خدای ناکرده یک شب یلدا می تواند این شرایط خوب را برعکس 
کند و به هم بریزد. ممکن است خانواده ها دور هم جمع شوند یک نفر آلوده همه را 
مبتلا کند و ما دو هفته بعد از شب یلدا شاهد موج جدید و موج مرگ و میر باشیم. 
روحانی ادامه داد: قرار شد هم قرارگاه عملیاتی برای این شب فکر کنند و هم صدا 
و سیما برای شب یلدا برنامه های خوبی را آماده کند. خواهش می کنم مراسم شب 
یلدا مجازی و الکترونیکی برقرار شود و از طریق مجازی به یاد هم باشیم و حال هم را 
بپرسیم. رییس جمهوری با اشاره به پیش رو بودن ایام فاطمیه و همچنین جشن های 
رجب و شعبان، گفت: همه جا باید دستورالعمل را رعایت کنیم تا به واکسن و شرایط 
مطمئن برسیم. وی با بیان اینکه همه اقدامات لازم هم برای ساخت واکسن در داخل 
و هم واردات انجام گرفته و انجام خواهد شد، گفت: دولت آماده است هر اقدام و 

کمکی که لازم باشد به شرکت های دانش بنیان ارائه کند.
روحانی اظهار کرد: هنوز سازمان جهانی بهداشت واکسنی را تایید نکرده است 
اما دستور دادیم هر واکسنی که وزارت بهداشت موثر بداند، خریداری شود و بانک 
مرکزی هم هماهنگ است و مشکلی در این زمینه نداریم. ما این واکسن ها را وارد 
می کنیم تا کادر درمان که پرریسک هستند، از این واکسن ها استفاده کنند تا شرایط 

بهتری فراهم شود و واکسن های بیشتری در اختیار قرار بگیرد.
 رییس جمهوری در پایان گفت: با کمک هم از این مسیر به سمت تامین سلامت 

مردم، شرایط اقتصادی، شرایط آموزشی و فرهنگی بهتر حرکت خواهیم کرد.

جانشین قرارگاه پدافند هوایی کشور:

کوچکترین تجاوز به حریم هوایی کشور با 
پاسخ آتشین مواجه خواهد شد

 جانشین قرارگاه پدافند هوایی کشور در بازدید از مرکز فرماندهی عملیات پیدافند 
هوایی تاکید کرد: کوچکترین تجاوز به حریم هوایی کشور با پاسخ آتشین پدافند 

هوایی مواجه خواهد شد. 
امیر سرتیپ قادر رحیم زاده جانشین قرارگاه پدافند هوایی کشور در بازدید از مرکز 
فرماندهی عملیات پدافند هوایی گفت: حریم هوایی کشور جز خطوط قرمز ما 
محسوب می شود و همانطور که دشمنان پیش از این نیز تجربه کرده اند، کوچکترین 
تجاوز به حریم هوایی کشور با پاسخ کوبنده و آتشین پدافند هوایی مواجه خواهد شد.

 سرتیپ رحیم زاده با اشاره به برخی فعالیت های هوایی در منطقه توسط نیروهای 
فرامنطقه ای گفت: تمامی تحرکات نیروهای منطقه ای و فرامنطقه ای از جمله پرواز 
هواپیماهای بمب افکن B۵۲ در فاصله ی بیش از ۱۵۰ کیلومتر از مرزهای هوایی 
کشور در جنوب خلیج فارس مورد پایش قرار گرفته و قرارگاه پدافند هوایی یکپارچه 

کشور لحظه به لحظه، تحرکات آنها را مورد رصد قرار می دهد.
وی با اشاره به موقعیت راهبردی جمهوری اسلامی ایران در منطقه و دشمنی های 
پیاپی علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران اذعان داشت: قرارگاه پدافند هوایی 
کشور در قالب شبکه یکپارچه پدافندی به صورت لحظه ای تحرکات انواع هواگردهای 
باسرنشین و بدون سرنشین را رصد و مورد تجزیه و تحلیل قرار می دهد و با بدست آوردن 
اهداف و رفتارشناسی دشمن طرح های متناسب با شرایط را برنامه ریزی و اجرا می کند. 
جانشین قرارگاه پدافند هوایی کشور با اشاره به تمایل برخی از کشورهای منطقه در 
به همکاری گرفتن کشورهای منطقه ای و فرامنطقه ای جهت تأمین امنیت خودشان 
که منجر به یک سری فعالیت های هوایی در فضای پیرامونی کشور از جمله پروازهایی 
که طی هفته گذشته با همکاری بعضی کشورهای همسایه در آسمان جنوب خلیج 
فارس و خارج از منطقه اطلاعات پروازی)FIR(  انجام گرفت اظهار داشت: ما نسبت به 
تمامی این تحرکات از فضای کشورهای همسایه مطلع بوده و لحظه به لحظه آنها را مورد 

پایش مراکز اطلاعاتی و عملیاتی پدافند هوایی کشور قرار می دهیم.
 سرتیپ رحیم زاده در پایان آمادگی مرکز فرماندهی عملیات پدافند هوایی کشور را 
بسیار مطلوب ارزیابی کرد و گفت: افتخار ما در قرارگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء)ص( 
کشور این است که جوانان برومند و متعهد این قرارگاه در نیروهای مسلح اعم از ارتش 
و سپاه به عنوان بازوان توانمند پدافند هوایی کشور با اتحاد و انسجام کامل مایه آرامش 

و آسایش ملت ایران اسلامی هستند.

وزیر میراث فرهنگی تاکید کرد:

شکل گیری اقتصاد مردم پایه با واگذاری 
بناهای تاریخی

وزیر میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی با اشاره به اقدامات انجام شده برای 
استفاده از منابع مردمی در حفظ و مرمت بناهای تاریخی، گفت: تلاش می کنیم در 

حوزه گردشگری و میراث فرهنگی، اقتصاد مردم پایه شکل بگیرد. 
دومین جلسه کمیته تشخیص نفایس ملی روز )شنبه، ۲۲ آذر( به ریاست علی اصغر 
مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و با حضور محمدحسن 
طالبیان معاون میراث فرهنگی وزیر، مدیران ستادی به  صورت حضوری و مدیران کل 

استان ها به صورت مجازی در سالن فجر وزارتخانه در تهران برگزار شد.
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در حاشیه این جلسه گفت: تعداد 
بناهای تاریخی کشور زیاد و در حالی که منابع و بودجه ما بسیار محدود است، بنابراین 
با این بودجه محدود نمی توانیم به این همه مطالبات پاسخ دهیم. بنابر احکام قانونی 
اجازه پیدا کردیم بناهای تاریخی را که نفیس و منحصر به فرد شناخته نمی شوند، به 

سرمایه گذاران بیرونی و مردم واگذار کنیم.
مونسان افزود: این واگذاری ها با تأیید طرح های مرمتی در دفتر حفظ و احیای 
بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی و با نظارت عالی معاونت میراث فرهنگی انجام 
خواهد شد که بر استفاده از منابع مالی خود مردم و ایجاد جاذبه های بسیار خوب برای 

حوزه های گردشگری، برای جوانان هم اشتغال ایجاد می شود.
از  برخی  واگذاری  برای  برگزار شد  امروز  که  در جلسه دیگری  تصریح کرد:  وی 
این بناها در استان های بوشهر، ایلام، قزوین و خراسان رضوی تصمیم گیری شد، 
خوشبختانه حجم این طرح ها بسیار زیاد است، سایر بناها نیز قرار شد در جلسه های 

بعدی مطرح و تصمیمات لازم انجام شود.
مونسان با اشاره به حضور خود در جلسات هفتگی کمیته و تسریع در واگذاری ها 
گفت: با توجه به اینکه بناهای تاریخی بی نظیری در کشور وجود دارد، واگذاری آن ها 
هم جلوی تخریب بیشتر را می گیرد و هم می توان زودتر این بناها را به فضاها و اماکن 
تاریخی و گردشگری تبدیل کرد که به زیرساخت ها نیز کمک می کند. برخی از این 

بناها را به اقامتگاه  و برخی دیگر به موزه  تبدیل می شود.

نقوی حسینی:

 جناح های سیاسی پیش از ورود به 
انتخابات به منافع ملی بیاندیشند

یک نماینده سابق مجلس گفت: کاندیدهای انتخابات ۱۴۰۰ به جای سیاسی 
کاری هایی که گاهی در ایام انتخابات شاهدش هستیم، فقط و فقط به فکر منافع 

ملی باشند. 
سید حسین نقوی حسینی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: روند فضای انتخابات 
۱۴۰۰ کم کم دارد فعال می شود و به زودی مرزهای انتخاباتی پررنگ خواهد شد. تا 
جایی که از مصاحبه اخیر آقای محسن هاشمی مطلع شدم حدود ۲۰ چهره سیاسی 
از این جناح آمادگی حضور در رقابت های انتخاباتی را دارند. از سوی دیگر همین 

تعداد کاندیدا هم در جبهه اصولگرا فعال شده اند.
وی ادامه داد: آرام آرام دیگر نامزدهای انتخاباتی نیز مانند چند نفری که تا کنون 
اعلام حضور کردند، مشخص می شوند تا دو جناح اصلی کشور به همراه چهره هایی 
که می خواهند به صورت مستقل وارد انتخابات شوند اقدامات انتخاباتی خود را آغاز  
کنند. در این میان با توجه به تمام فشارهای بین المللی که روی کشور و مردم است 
مهم است تا این کاندیدها به جای سیاسی کاری هایی که گاهی در ایام انتخابات 

شاهدش هستیم، فقط و فقط به فکر منافع ملی باشند.
نقوی حسینی خاطر نشن کرد: یکی از موضوعاتی که همیشه مورد توجه و تاکید 
مقام معظم رهبری بوده است؛ پرهیز از تخریب است.  همه کاندیدها باید منافع ملی 
کشور را در نظر بگیرند و سعی کنند با رقابت های سالم برای برگزاری انتخاباتی در شان 

یک حکومت مردم سالار اقدم کنند.
وی گفت: نظام جمهوری اسلامی همواره به دنبال مشارکت حداکثری مردم بوده 
است. برای تحقق چنین امری باید مرز بین تخریب و انتقاد را تشخیص داد؛ اگر 
فقط انتقادات علمی مطرح شود حتما فضا برای انتخابات پرشور آماده می شود. 
هم اصولگرایان هم اصلاح طلبان به نحوه مدیریت یکدیگر انتقاداتی دارند؛ اما نباید 

فراموش کنند نقد با تخریب متفاوت است. 

سخنگوی قوه قضائیه خبرداد: 

ثبت دارایی ۵ هزار مسئول
 در سامانه قوه قضائیه 

سخنگوی قوه قضائیه از ثبت دارایی و اموال بیش از ۵ هزار مسئول در سامانه ثبت 
دارایی مسئولان خبر داد. 

غلامحسین اسماعیلی در خصوص سامانه ثبت دارایی مسئولان، اظهار کرد: این 
سامانه فعال است و تا امروز دارایی و اموال بیش از ۵ هزار نفر در این سامانه ثبت شده 
است. البته افرادی که مشمول این سامانه هستند بیش از این تعداد است و مکاتباتی با 
نهادهای ذیربط که باید افراد مشمول این قانون را هم به این سامانه اعلام کنند، انجام 

شده تا از آنها نیز بخواهند که این قانون را اجرا کنند.
سخنگوی دستگاه قضایی ادامه داد: برخی از سازمان ها از این سامانه استقبال 
زیادی کردند به عنوان مثال اخیراً هیأت رییسه مجلس یازدهم مکاتبه ای کرده که 
همکاران ما در مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه در محل مجلس مستقر 
شوند و دارایی و اموال نمایندگان را ثبت کنند. البته این کار در مجلس دهم نیز 

انجام شد.
وی گفت: تاکنون این سامانه روند خوبی را طی کرده است و امیدواریم که در آینده ای 
نه چندان دور اکثر اشخاصی که مشمول این قانون هستند، اموال و دارایی هایشان را 

در این سامانه ثبت کنند.

جهان پساکرونا
 ایران پساکرونا

۱- پدیده کرونا امری جهانی و بدون مرز است، جان  
مردمان جهان را به مخاطره انداخته، مقابله با آن نیز 

در همکاری جهانیان با یکدیگر حاصل می شود. بنابراین، سیاست مقابله با کرونا در 
همکاری بین المللی تنظیم می شود. زمانی که دستاوردهای خود را در اختیار جهانیان 
قرار دهیم و از دستاوردهای جهان بی دریغ به سود مردممان بهره گیریم. افزون بر این 
باید بدانیم که برآورد می شود دستِ کم این پدیده تا دو سال دیگر با شدت و ضعف 
متفاوت و بسته به تدبیر کشورهای گوناگون، در جهان جان سختی می کند. بنابراین، 
برنامه های مقابله پزشکی و اجتماعی و اقتصادی با آن باید فراتر از اقدام های فوری 

و آنی باشد. 
۲- در شرایطی که کشورهای مختلف جهان، هر کدام به نوع خاصی با بحران کرونا 
و عواقب آن دست به گریبانند، خبر تلاش ها و تولید موفقیت آمیز واکسن توسط مراکز 
علمی، بنگاه های مختلف و در کشورهای متعدد از جمله پیشرفت هایی که در ایران 
گزارش می شود، نور امیدی در دل مردم دنیا که نزدیک به یک سال است با این 
بیماری دست وپنجه نرم  می کنند، تابانده است. افت وخیزها در روند پژوهش های 
مربوط به تولید واکسن و معمّاهای گوناگون پیرامون آن طبیعی است. چرا که ما با 
پدیده ی نو و تجربه نشده روبه رو هستیم و باید بیاموزیم که برای رویارویی با پدیده های 
نو به راه کارهای نو نیازمندیم. بهره بردن از آموزه ها و تجربه های تاریخی بی تردید 
ضروری است. لیکن، تکرار آنها و تکیه بدون نوآوری به انها بی گمان مانعی بزرگ بر سر 

تامین امنیت و سلامت مردم ایران خواهد بود.
۳-اکنون، تعدادی از مراکز معتبر جهان در تولید واکسن به آخرین مراحل رسیده اند 
و بریتانیا نیز کار تأیید واکسن تولیدی شرکت فایزر را به پایان برده است. در صورت 
تأیید نهایی و امکان تولید و توزیع واکسن، امکان تأمین نیاز کشورهای مختلف در 
کوتاه مدت، به سادگی، مقدور نخواهد بود. ما هم به تعداد لازم از واکسن با سرعت 
کافی نیازمندیم. بنابراین، وظیفه دولت ایران است که با فرارفتن از تمام موانع سیاسی 
و مالی بر سر راه مبادله های بین الملی ایران با جهان، با استفاده از قانون ها و مقررات 
بین المللی ، امکان دسترسی مردم ایران بدین واکسن را فراهم آورد. این امر مانع آن 
نیست که پژوهش در راه دسترسی به واکسن کرونا در ایران با جدیت پی گرفته نشود 
و گامی در جهت پیشبرد دانش توسط ایرانیان و خدمت به بشریت صورت نگیرد. 
هم چنان که همین واکسنی که تولید شده است توسط دو تن دانشمندی صورت 
گرفته که هجای نام آنان برای گوش های ما آشناست. خانم توره چی و آقای شاهین 
که واکسن کرونا را طراحی و با کمک شرکت فایزر به مرحله آزمایش و استفاده رساندند 
زوج دانشمند ترکیه ای مهاجر به آلمان هستند. آقای شاهین اهل اسکندرون و 
خانم توره چی اهل آنکارا بوده اند. رییس فایزر هم یک مهاجر یونانی است که با این 
ها دوست بوده است. این دو نفر شرکتی را ایجاد کرده بودند تحت عنوان بیون تک 
)BioNTech( که به مدت سی سال بر روی سرطان تحقیق کرده و هزینه آن را دو برادر 
میلیاردر آلمانی تامین کرده اند. وقتی موضوع ویروس کرونا مطرح شد آن دو متوجه 
می شوند تکنیکی مورد استفاده آنان قابل کاربرد در این زمینه هم هست. تا کنون 
حد اقل زمان سرعت تولید واکسن در جهان چهار سال بوده است و این زوج موفق 
شده اند که طی مدت شش ماه این واکسن را تولید کنند. بی گمان این دو خدمت 
بزرگی به بشریت کرده اند و مرزهای دانش را یک گام به پیش برده اند. از این رو، نامشان 

در تاریخ ثبت خواهد شد.
۴- اکنون مساله ما در ایران نحوه دسترسی به این یافته بشری، انتقال واکسن به 
ایران و نحوه توزیع آن است. درباره دسترسی و انتقال باید از مقررات جهانی بهره برد. 
و  خارجه  امور  درمان،  و  بهداشت  وزارت خانه های  کار  در  مداخله ای  اگر  قاعدتا 
راه وشهرسازی و بانک مرکزی صورت نگیرد، آنان دانش و تجربه این کار را دارند. پس 
از آن نوبت به امر توزیع می رسد. در بحث توزیع ستاد مقابله با کرونا با رعایت دو اصل 
اولویت بیماران آسیب پذیر و عدالت منطقه ای مرجع تصمیم گیری است. بیان شفاف 
معیارها و پایبندی به سیاست های اتخاذی نه تنها می تواند نگرانی های احتمالی را از 
میان ببرد که ظرفیت خلق یک سرمایه اجتماعی در همکاری میان دولت، نهادهای 
مدنی و شهروندان را نیز دارد. در همین ده ماهه ای که از شیوع کرونا می گذرد، هرجا 
که آمار و اطلاعات با کمترین در اختیار مردم گذاشته شده و با مردم صادقانه گفتگو 

شده، سیاست های اتخاذی با کمترین هزینه توسط مردم به کار بسته شده است.
در  سودمندی  و  ارزشمند  تجربه های  که  است  کشورهایی  جمله  از  ۵-ایران 
مبارزه  به  می توان  جمله  از  دارد؛  واگیردار  بیماری های  برابر  در  مردم  ایمن سازی 
با بیماری فلج اطفال، آبله کوبی و یا سایر موردها اشاره کرد. ازاین رو، در ارتباط به 
کرونا نیز باید به داشته های علمی و تجربی دستگاه های مسوول از جمله انیستیتو 
پاستور اعتماد کرد، برای آنان رقیب نتراشید و مانع ارائه محصولات تقلبی شد. اکنون 
زمان برنامه ریزی دقیق و اجرای سریع دستیابی به واکسن و توزیع آن فرارسیده 
است. هر چند این سخن تکراری است لیکن، تکرار آن ضروری است، پایبندی به 
اصل های شفافیت اطلاعات، اولویت بیماران آسیب پذیر و رعایت عدالت منطقه ای 
ضرورتی اجتناب ناپذیر درجلب اعتماد عمومی همکاری آحاد شهروندان در برنامه 

واکسیناسیون ملی مبارزه با کروناست.
۶- تا این لحظه به نظرمی رسد که فرایند فنی واکسیناسیون کرونا و نحوه نگهداری 
فیزیکی واکسن آن در مواردی با محدودیت های جدی روبه رو است. این واکسیناسیون 
به سادگی زدن در خانه ها و چکاندن قطره در دهان کودکان نیست. پروتکل های 
جدی برای حفظ سلامت کادرهای توزیع، تزریق کننده واکسن و دریافت کننده های 
آن وجود دارد که باید همگی رعایت شوند. بنابراین، قاعدتا باید با اجرای همزمان 
سیاست های محدودسازی جدی تماس فیزیکی شهروندان، فشار بر کادر درمانی و 

مجری واکسیناسیون را کمینه کرد.
۷-آموزش عمومی مردم و تخصصی کادرهای درگیر در وزارت بهداشت و درمان و 
هلال احمر و هم چنین کادرهای پشتیبان در وزارت خانه های آموزش و پرورش، علوم، 
تحقیقات و فناوری و راه و شهرسازی با همراهی و بهر گیری حداکثری از امکانات 
صداوسیما و سایر امکانات رسانه ای مجازی و حقیقی و تمام شخصیت ها و نهادهای 

دینی، مدنی و منطقه ای در سراسر ایران امری ضروری است.
 وزیر سابق راه، مسکن و شهرسازی

 آیت الله سید حسین موسوی تبریزی :

افزایش مشکلات اقتصادی و معیشتی
 دین مردم را نشانه می گیرد 

دبیر مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم با بیان اینکه شرایط اقتصادی 
بسیاری از مردم به خصوص محرومین در وضعیتی بحرانی قرار دارد، گفت: با توجه به 
شرایط امروز کشور حرف های شعاری نمی تواند دردی را تسکین کند، حکومت باید 
در جهت رفع مشکلات بیش از گذشته تلاش نماید مخصوصاً در زمینه اشتغال و تولید 

کار برنامه ریزی دقیق و کاربردی داشته باشد.
 علما از سرمایه اعتماد مردمی استفاده و در جهت کمک به محرومین به کار 
ببرند و افراد توانمند از نظر مالی نسبت به قشر ضعیف و محروم جامعه بی اعتنا 

نباشند.
آیت الله سید حسین موسوی تبریزی کمک به یکدیگر به خصوص در شرایط امروز 
کشور را ضروری دانست و تصریح کرد: ممکن است ۲۰ تا ۳۰ درصد از افراد جامعه 
توان مالی کمک به دیگران را نداشته باشند، اما ۷۰ درصد از مردم از نظر مالی در 
وضعیتی هستند که بتوانند حتی ناچیز به محرومان کمک کنند؛ توقع است برخی 
از افراد ثروتمند جامعه بیشتر و سایرین با قناعت در زندگی وی بر ایجاد پایگاه های 
اطمینان بخش برای کمک های مردمی تأکید کرد و گفت: باید برای مردم این 
اطمینان حاصل شود که پایگاه های امنی وجود دارد و کمک های آنها را به دست 
محرومین می رسانند لذا باید موسسات مردمی قابل اعتماد فعال شوند و کمک 
های مردم را به دست نیازمندان واقعی برسانند.خود به میزان کمتر، کمک حال قشر 

ضعیف کشور باشند.
سبب  معیشتی  و  اقتصادی  مشکلات  ازدیاد  گفت:  پایان  در  تبریزی  موسوی 
می شود، افراد از دین خارج شوند چرا که وضعیت نامناسب کشور به نام روحانیت تمام 
می شود و از این جهت دین در خطر قرار می گیرد. برخی از جوانان وقتی با مشکلات 
مواجه می شوند، به دلیل تجربه و تحمل پایین، تحت تأثیر اخبار و تبلیغات بیگانگان و 

فضای مجازی قرار می گیرند و دین آنها نشانه گرفته می شود.

اخبار

مالی  شافیت  بر  تاکید  با  کشور  وزارت  سخنگوی 
نحوه  بر  تا  خواست  استانداری ها  از  شهرداری ها، 

هزینه کرد و سرمایه گذاری شهرداری ها نظارت کنند. 
سید سلمان سامانی با اعلام راه اندازی و آغاز به کار 
شهرداری های  گذاری  سرمایه  و  تسهیلات  سامانه 
کشور، اظهار کرد: با راه اندازی این سامانه فرآیندهای 
سرمایه گذاری در شهرداری ها ساماندهی خواهد شد و از 
سوی دیگر شاهد کاهش مراجعات غیرضروری، تجمیع 

اطلاعات و الکترونیکی کردن فرآیندها خواهیم بود.
معاون هماهنگی وزارت کشور افزود: فعالیت سامانه 
تسهیلات و سرمایه گذاری شهرداری ها امکان تحلیل 
بهبود تصمیم سازی های کلان  برای  اطلاعات کشور 
کشوری و استانی در حوزه تامین مالی شهرداری ها از 
طریق تسهیلات و اوراق مشارکت را بیش از پیش فراهم 

می کند.
این سامانه  از  اکنون استفاده  اینکه  بیان  با  سامانی 
برای تمامی استانداری ها و شهرداری های سراسر کشور 
از  زیادی  بهره برداری است، تصریح کرد: بخش  قابل 
و  از جمله شهرداری ها استانداری ها  زمان دستگاه ها 
نهادهای حاکمیتی به تجمیع اطلاعات و گزارش دهی 
می گذرد همچنین دسترسی به اطلاعات به روز و قابل 
استناد بسیار زمان بر بوده و از سویی شیوع ویروس کرونا 
در کشور و لزوم کاهش مراجعات غیرضروری اهمیت 
استفاده از فناوری اطلاعات در خدمات مختلف سطح 
کشور را بیش از پیش نشان می دهد بنابراین راه اندازی 
این سامانه می تواند کمک شایانی در حل این مسائل 

داشته باشد.

و  عمران  معاونت  وظایف  از  یکی  به  اشاره  با  وی 
توسعه امور شهری و روستایی وزارت کشور و سازمان 
پرداخت  حوزه  در  کشور  دهیاری های  و  شهرداری ها 
شهرداری های  به  مشارکت  اوراق  و  بانکی  تسهیلات 
کشور، تاکید کرد: با اجرایی شدن سامانه تسهیلات و 
سرمایه گذاری شهرداری ها اقداماتی چون شناسایی 
شناسایی  شهرداری ها،  گذاری  سرمایه  پروژه های 
بانک  ایجاد  شهری،  مدیریت  حوزه  سرمایه گذاران 
اطلاعات تسهیلات بانکی پرداختی به شهرداری ها در 
سنوات مختلف، ایجاد بانک اطلاعاتی اوراق مشارکت 
منتشر شده توسط شهرداری ها به تفکیک هر سال، 
پروژه های  و  سرمایه گذاران  فی مابین  ارتباط  ایجاد 
شهرداری، تجمیع مشخصات شرکت ها و سازمان های 
سرمایه گذاری شهرداری ها و تجمیع قوانین مرتبط با 

سرمایه گذاری و تسهیلات شهرداری ها انجام می شود.
سامانه  این  شد:  یادآورد  کشور  وزارت  سخنگوی 
دارای چندین زیرسیستم است که از طریق آنها میزان 
دریافتی،  مشارکت  اوراق  دریافتی،  بانکی  تسهیلات 
اطلاعات پروژه های سرمایه گذاری شهرداری ها بصورت 
شفاف مشخص خواهد بود و از این طریق نیز به علاوه 
شناسایی سرمایه گذاران حوزه مدیریت شهری امکان 
جهت دهی صحیح سرمایه گذاری ها در حوزه مدیریت 

شهری برای مدیران و فعالان اقتصادی فراهم می شود.
استانداری های سراسر کشور  اینکه  بیان  با  سامانی 
می توانند با استفاده از این سامانه بر همه فرآیندهای 
و  اقتصادی  ظرفیت های  شهرداریها،  گذاری  سرمایه 
تسهیلات  استفاده  میزان  و  شهر  هر  شهری  مدیریت 

اختصاص یافته به شهرداری ها نظارت داشته باشند، 
این سامانه  اندازی  راه  نتایج  از مهمترین  یکی  افزود: 
وام های  شفاف سازی اطلاعات مالی و شفاف سازی 
دریافتی و توزیعی بین شهرداری ها و ایجاد رضایت مندی 

بیشتر است.
معاون هماهنگی وزارت کشور تجمیع اطلاعات و ایجاد 
بانک آمار و اطلاعات کل کشور، دریافت مدارک وام و 
اوراق از شهرداری ها به صورت الکترونیکی، فراهم شدن 
گزارش گیری لحظه ای کشوری استانی و منطقه ای از 
اطلاعات، کاهش زمان انجام کار، کاهش هزینه های 
جانبی و تکریم ارباب رجوع از دیگر نتایج راه اندازی 
سامانه تسهیلات و سرمایه گذاری شهرداری ها عنوان 
نیازمند  اشاره شده  اهداف  به  و گفت: دستیابی  کرد 

همکاری و مشارکت همه شهرداری ها است.
وزیر  تاکیدات  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  سامانی 
کشور مبنی بر حمایت و تقویت نظارت بر اجرای صحیح 
فرایند سرمایه گذاری در شهرداری ها و اجرای پروژه ها 
نیز  استانداری های کشور  آن  با  مرتبط  فعالیت های  و 
این  توسط  شهرداری ها  عملکرد  بر  نظارت  به  نسبت 
سامانه اقدام خواهند کرد. سخنگوی وزارت کشور یادآور 
شد: امیدواریم با راه اندازی سامانه تسهیلات و سرمایه 
آن  اطلاعات  تحلیل  و  کشور  شهرداری های  گذاری 
بهبود تصمیم سازی های کلان کشوری و استانی برای 
شهرداری ها صورت پذیرد و ضمن فراهم کردن زمینه 
سرمایه گذاری و مشارکت در شهرداری ها و تامین منابع 
مالی پروژه های شهرداری سبب تحول در رشد اقتصادی 

و مالی شهرداریها شود.

سخنگوی وزارت کشور:

استانداری ها بر نحوه هزینه کرد و سرمایه گذاری شهرداری ها نظارت کنند

 روحانی در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا:

 روند کرونا در اکثر استان ها کاهشی و امیدوار کننده است

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( گفت: تست انسانی واکسن کرونای تولیدی 
ستاد اجرایی با مجوز صادر شده از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از هفته 

اول دی آغاز و در سه فاز ۲۸ روزه انجام خواهد شد. 
این مطلب را محمد مخبر روز شنبه در آیین انعقاد تفاهم نامه طرح جهش تولید 
دیمزارهای کشور و چند تفاهم نامه و عملیات دیگر در زمینه تأمین امنیت غذایی 
درحوزه محصولات کشاورزی و دامی بین ستاد اجرایی فرمان امام)ره( و وزارت جهاد 

کشاورزی عنوان کرد. 
وی با اشاره به این تفاهم نامه ها اظهار کرد: پس از اینکه رهبر معظم انقلاب در سال 
۹۲ سیاست های اقتصاد مقاومتی را ابلاغ کردند متوجه شدیم که تغییر نگرش دراین 

حوزه لازم و ضروری است.
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( تأکید کرد: روح اقتصاد مقاومتی، محوریت دادن 
و میدان دادن به مردم است که اگر این اتفاق بیفتد خیلی از مسائل حل می شود که 

نمونه اش تفاهم نامه امروز بین ستاد و وزارت جهاد کشاورزی است.
وی افزود: در ۶ ماه آخر سال گذشته با اجرای ۱۰ هزار طرح در سیستان و بلوچستان 
توسط ستاد اجرایی ، ۱۶ هزار تن گوشت قرمز تولید شد و با اجرای تفاهم نامه امروز، تا 

پایان امسال نیز از سه طریق اشتغال های خرد و خانگی، تهاتر و ساماندهی تولیدات، 
این میزان به ۴۸ هزار تن خواهد رسید.

مخبر با بیان اینکه ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در هر دو حوزه امنیت غذایی و 
دارویی ورود کرده، گریزی به بحث تولید واکسن ایرانی کرونا کرد و افزود: تست انسانی 
واکسن کرونای تولیدی ستاد اجرایی با مجوز صادر شده از سوی وزارت بهداشت از 

هفته اول دی آغاز و در سه فاز ۲۸ روزه انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: دانشمندان ستاد اجرایی اطمینان دارند که بهترین و مطمئن ترین 
واکسن کرونا در کشور را تولید خواهیم کرد و به دلیل استفاده از ویروس کشته شده، 

این واکسن هیچ خطری برای مردم عزیزمان نخواهد داشت.
مخبر خاطرنشان کرد: این واکسن ابتدا بر روی ۵۶ نفر تزریق خواهد شد، در فاز دوم 
این واکسن به ۵٠٠ نفر تزریق خواهد شد و برای فاز سوم هیچ محدودیتی اعمال نمی 
شود و می توانیم به تولید انبوه برسیم و سه الی چهار ماه بعد از تست انسانی ما به نقطه 

ای خواهیم رسید که کشور از واردات این واکسن بی نیاز خواهد شد.
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( افزود: با سیل عظیمی از متقاضیان برای تست 

واکسن کرونا مواجه هستیم.

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( خبر داد:

آغاز تست واکسن کرونای تولید ستاد اجرایی از دی  ماه 

عباس آخوندی*
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  سلامت روان در بحران کرونا

سلامت 

حملات و عارضه های قلبی در همه دنیا یکی از علت های اصلی مرگ و میر 
محسوب می شود، شما در مورد نشانه های حمله قلبی چیزهای مختلفی شنیده 

اید اما آیا می دانید پزشکان آمریکایی ۱۰ نشانه اصلی را چه می دانند؟
 مشکلات قلبی عامل اصلی مرگ و میر در ایالات متحده است. فقط در سال 
۲۰۱۱، بیماری قلبی باعث جان باختن بیش از ۷۸۷ هزار نفر شده است. سال 
۲۰۱۷ نیز رسانه های رسمی آمریکا گزارش دادند از هر ۴ نفر یک نفر به علت عارضه 
قلبی در این کشور فوت می کند. در ایران نیز مرگ بر اثر حمله قلبی یکی از عوامل 
اصلی مرگ و میر به شمار می رود. در این مقاله قصد داریم ۱۰ نشانه حمله قلبی از 
منظر پزشکان آمریکایی را بررسی کنیم. بنیاد قلب آمریکا در گزارشی نوشته است: 
بیماری های قلبی و عروقی بیش از همه انواع سرطان جان افراد را می گیرد. اما 
عارضه های قلبی کدامند؟ آیا همه آنها سکته یا حمله قلبی هستند؟ از نظر علمی 

عارضه های قلبی به ۴ دسته زیر تقسیم می شود.
عارضه های قلبی کدامند؟

حملات قلبی! در این عارضه جریان ورود خون )در حقیقت اکسیژن( به قلب قطع 
می شود. حملات قلبی در اثر انسداد عروق ایجاد می شود.

نارسایی قلب! این اتفاق زمانی رخ می دهد که قلب قادر به پمپاژ خون نباشد.
بیماری کرونر قلب یا CHD: زمانی ایجاد می شود که در دو شریان کرونر قلب 
شما، پلاک جمع شود. بیشترین مرگ ها به علت عارضه قلبی به دلیل همین 
بیماری کرونر رخ داده است. سکته های مغزی! شاید تاکنون فکر می کردید که 
سکته مغزی ربطی به عارضه قلبی ندارد اما این تصور اشتباه است، زمانی که قلب 

نتواند به هر دلیلی خون به مغر برساند، مغز دچار سکته می شود.
با افزایش سن و پیر شدن بدن احتمال بروز یکی از این ۴ عارضه در انسان بالا می 

رود اما نشانه های عارضه قلبی کدامند؟
1. درد در شانه و سینه

مدتهاست که درد قفسه سینه، به ویژه در سمت چپ نزدیک قلب، نشانه ای از 
حمله قلبی قریب الوقوع است. این درد، ناشی از مرگ سلولهای عضلانی قلب 
است. سفتی و فشار بر روی قلب گاهی اوقات آنقدر دردناک و زیاد می شود که 
انسان درد را در ناحیه شانه حس می کند. علت نیز مستقیماً به علت قطع شدن 

جریان خون به قلب یا جریان نامنظم رخ می دهد. درد شدید ناگهانی در شانه 
معمولًا نشان دهنده مشکلی در قلب نیست بلکه اگر این درد به صورت تدریجی 

ایجاد شود، می تواند نشانه ای از عارضه قلبی باشد.
۲. خروپف و مشکلات خواب

خروپف و مشکلات خواب مانند بی خوابی و وقفه تنفسی ارتباط مستقیمی با 
بیماری های قلبی و سایر مشکلات قلبی-عروقی دارد. وقفه تنفسی در خواب، 
باعث ایجاد الگوی خواب ناسازگار می شود که می تواند قلب را تحت فشار قرار دهد. 
انجمن قلب آمریکا اعلام کرده است که وقفه تنفسی خواب از خواب آرام جلوگیری 
می کند و با فشار خون بالا، آریتمی، سکته مغزی و نارسایی قلبی همراه است. وقفه 
تنفسی یا مشکلات خروپف که به یکباره در فرد پدیدار می شود می تواند نشانه ای از 
عارضه قلبی باشد. همچنین اختلالی به نام آپنه انسدادی خواب )OSA( یا به زبان 
ساده انسداد مجاری تنفسی در خواب نیز می تواند عامل اصلی بروز عارضه قلبی 
باشد که البته رابطه مستقیمی با بالا رفتن وزن و چاقی دارد. آپنه انسدادی خواب 

فشار خون را بالا می برد و این نشانه ای از عارضه قلبی است.
3. مشکل در عملکرد جنسی

در گزارش کلینیک مایو از کلینیک های معتبر امریکایی آمده است: اختلال 
نعوظ - عدم توانایی در به دست آوردن و ثابت نگه داشتن نعوظ برای رابطه جنسی - 

می تواند نشانه و هشدار اولیه مشکلات قلبی فعلی یا آینده باشد.
اختلال نعوظ می تواند ناشی از رابطه نامناسب بین جریان خون از قلب به آلت 

تناسلی مرد باشد، که نشانگر آترواسکلروز احتمالی یا تنگی عروق است.
در تحقیقی دیگر آمده است: اختلال عملکرد جنسی به شدت به بیماری قلبی 
عروقی مربوط می شود. بیماران مبتلا به بیماری قلبی در صحبت های خود با 
پزشکان گفته اند که بعد از بیمار شدنشان با عدم علاقه به رابطه جنسی، نارضایتی 
جنسی و کاهش دفعات فعالیت جنسی روبرو شده اند. از بین رفتن یا کاهش علاقه 

جنسی در زنان نیز می تواند نشانه اختلال در جریان خون باشد.
۴. ضربان قلب نامنظم

آریتمی یا ضربان قلب نامنظم یعنی قلب خون را در ریتم طبیعی خود پمپ نمی 
کند نیز از علائم دیگر عارضه های قلبی به شمار می رود. انجمن ریتم قلب در امریکا 
نیز اعلام کرده که فشار خون بالا و بیماری عروق کرونر )انسداد در لوله های قلب( از 

دلایل اصلی اختلالات عروق خونی است. مانند ضربان قلب نامنظم.
آریتمی در اثر قطع شدن سیستم الکتریکی کنترل کننده قلب ایجاد می شود. 
انواع مختلفی از آریتمی وجود دارد که برخی از آنها نشان می دهد قلب شما از کار 
خواهد افتاد که عبارتند از: فیبریلاسیون دهلیزی؛ در این مورد ضربان قلب بسیار 

سریعتر از حد طبیعی است، گاهی اوقات تا ۴ برابر سریعتر.
بال زدن دهلیزی؛ این مورد شباهت زیادی با فیبریلاسیون دهلیزی دارد، اما 
ضربان قلب کمی منظم تر است. همچنین باعث ضربان سریع قلب می شود. این 

مورد اصلی ترین علت سکته های مغزی است.
انقباضات بطنی زودرس؛ این انقباضات به نام ضربان قلب فراموش شده نیز 

شناخته می شوند. آنها نشانه ای از بیماری قلبی هستند.
5. درد دهان، لثه و فک

ممکن است از خود بپرسید که چگونه لثه درد می تواند به این معنی باشد که قلب 
من مشکلی دارد؟ اینکه بگوییم اگر التهاب لثه دارید قطعاً به مشکل قلبی مبتلا 
هستید، درست نیست اما پزشکان آمریکایی متوجه شده اند که بیماری های لثه و 

مشکلات قلبی به هم مرتبط هستند. دکتر توماس بویدن ، جونیور پزشک آمریکایی 
می گوید: لثه های شما بسیار عروقی هستند، به این معنی که پر از رگ های خونی 
هستند و دهان نیز پر از باکتری است. اگر لایه لثه را کمی زخمی کنید، آنگاه باکتری 
ها با جریان خون به همه بدن می رسند. و همین باعث التهاب می شود. داشتن 
زخم های باز و قسمت های آلوده دهان اجازه می دهد چیزهای بدی به قلب شما 
مستقیماً وارد شود و بر سلامتی آن تاثیر منفی بگذارد. درد از قلب تا اطراف ناحیه 
فک هم که از علائم رایج حمله قلبی به شمار می رود، به ویژه در خانم ها. درد فک 
به تنهایی یک علامت قوی برای حمله قلبی نیست بلکه مسئله مفصل گیجگاهی 
فکی )TMJ( شماست. وقتی درد فک با درد قفسه سینه یا سایر علائم موجود در 

لیست جفت می شود، زمانی است که باعث نگرانی می شود.
6. پاهای پف کرده

تورم پاها می تواند نشانه نارسایی قلبی باشد. ممکن است در پایان روز کفش و یا 
شلوار خود را در بیاورید و متوجه متورم شدن پاهای خود شوید این بعد از پوشیدن 
لباس یا کفش تنگ نشانه مشکل خاصی نمی تواند باشد اما اگر در شرایط عادی 
پاهای شما ورم و پف کرده یکی از علل اصلیش را می توان جریان نامناسب خود در 
بدن دانست. مشابه درد در قفسه سینه و شانه، تورم پاها نیز در اثر جریان نامناسب 
خون به قلب ایجاد می شود. از آنجا که خون آنطور که باید جریان ندارد و درست به 
قلب باز نمی گردد، سبب ایجاد لخته در رگ و در نهایت قلب و ایست قلبی می شود.

7. تنگی نفس و خستگی
انجمن قلب آمریکا اعلام کرده است که تنگی نفس شاخص نارسایی قلبی است. 

نشانه های تنگی نفس عبارتند از:
دشواری تنفس در حالت خوابیده صاف

احساس خستگی یا بی قراری بعد از خواب
8. گیجی یا سبکی سر

احساس سرگیجه یا سبکی سر - یا حتی غش کردن - می تواند نشانه محدود 
شدن جریان خون در مغز باشد. سرگیجه و غش نیز می تواند ناشی از افت فشار 
خون باشد. همچنین می گیوند که سرگیجه ، به ویژه هنگام ایستادن، یک علامت 

بسیار شایع برای افراد مبتلا به نارسایی قلبی است.
9. سرفه مداوم

سرفه مداوم همیشه علامت مشکل قلبی نیست، زیرا این یک علامت شایع در 
بسیاری از بیماری های شایع مانند سرماخوردگی ، آنفولانزا و برونشیت است. سرفه 
بی پایان می تواند نشانه تجمع مایعات در ریه های شما باشد که نشانه نارسایی 

احتقانی قلب است.
در یکی از گزارش هایی که یک وب سایت بهداشت دولتی در آمریکا منتشر کرده 
آمده است: وقتی قلب قادر به پمپاژ موثر نباشد، خون می تواند به داخل رگهایی که 
هوا را از طریق ریه ها می گیرند برگردد. با افزایش فشار در این رگهای خونی، مایعات 

به داخل فضاهای هوایی )آلوئول( در ریه ها رانده می شوند.
1۰. عرق سرد

فکر نکنید که یکی از نشانه های قطعی عارضه قلبی عرق کردن سات و بعد از آن 
حتما دچار حمله قلبی می شوید. تعریق یک عملکرد طبیعی و سالم است که بدن 
برای خنک شدن از آن استفاده می کند. در حالی که شما هیچ نوع فعالیت بدنی 
انجام نمی دهید، تعریق ، به ویژه تعریق سرد، ممکن است نشانه ای از یک مشکل 

در قلب باشد، به ویژه هنگامی که با درد قفسه سینه همراه است.

چگونه از سکته قلبی مطلع شویم؟

10 نشانه حمله قلبی

یک اشتباه کوچک کودک، کبریتی است بر فیتیله تنش های روزانه والدین که موجب 
داد زدن می شود؛ اما این موضوع همین جا تمام نمی شود.

یکی از محصولات جانبی که کرونا با خود به زندگی ما آورده، پدر و مادرهای عصبانی 
است. پدر و مادرهایی که تنش های و مشکلات روزانه خود را تاب می آورند و همه را 
یکجا با داد زدن سر کودک خود تخلیه می کنند. در این بین کودکان هر روزه با ترس  
و تحقیرهای والدین خود روزهای کودکی خود را پشت سر می گذارند. در ادامه »ایرنا 
و  کودکان  بر  که  عوارضی  می شود،  زدن ها  داد  این  موجب  که  مواردی  با  زندگی« 

بزرگ سالی آنها دارد و روش های مقابله با این رفتار ناهنجار، شما را همراهی می کند.
1. چرا عصبانی هستیم؟

ممکن است مشکلات اقتصادیی که ناخواسته با ورود کرونا در جامعه به وجود آمدند 
علت اصلی عصبانیت ما باشد. این مشکل می تواند بر روابط خانوادگی و زناشویی 
اثر بگذارد و ما را بی حوصله و مضطرب کند. این خلق تنگ به کنش ها به سرعت و 
با خشم پاسخ می دهد. اگر این کنشگر رییس باشد مجبوریم خود را ملایم تر نشان 
دهیم ولی این اجبار را در مقابل کودکان خود نمی بینیم. عصبانیت »پنهان« می تواند 
شامل مشکلات اقتصادی، اختلاف طبقات اجتماعی، تبعیض جنسیت، مشکلات 
خانوادگی، مشکلات زناشویی و گره های روانی باشد. علت عصبانیت »پیدا« ممکن 
است دعوای لفظی، کثیف شدن لباس هایمان، گم کردن کلیدهای خانه و از این قبیل 
موارد باشد. بررسی ها نشان می دهد که عصبانیت های پنهان اغلب پایدارتر هستند 

ولی عصبانیت های پیدا تکانه ای و شدیدتر عمل می کنند.
۲. داد زدن های ما برای کودکان چطور معنا می شود؟

الف(کودکان درک کاملی از موضوعات و مشغله های روزانه ما ندارند و مجبور هم 
نیستند که این موضوعات را به این زودی در زندگی خود حس کنند. بنابراین آنها 
متوجه نیستند وقتی شما عصبانی هستید از سر و کول تان بالا نروند و برای درخواست 
یک بستی جلوی خودشان را بگیرند. شیرینی ایام کودکی به همین روزهای بی خبری 
خلاصه می شود. روزهایی که ما هیچ چیزی را بلد نیستیم. اشتباهات در زندگی 
کودکان معنایی ندارد و اگر کاری را اشتباه انجام می دهند بدانید که تصوری از بد یا 
غلط بودن آن ندارند. پس باید به آنها درست و غلط بودن را یاد داد. نحوه یاد دادن این 
رفتارها همان تربیتی است که برخی والدین آن را به خوبی و برخی به بدترین شکل 

ممکن به جای می آورند.
ب(کودکان خشم و عصبانیت شما را برای خود اینگونه معنا می کنند که ناخواستنی 
هستند، لایق محبت نیستند و گاهی دچار تنفرهای لحظه ای از خود و شما می شوند. 
مشکلات همین جا تمام نمی شود و در برخی از کودکان به صورت شب ادراری، 
لکنت زبان، خجالت بیش از حد و دیگر موارد مشابه، خود را نشان می دهد. اثرات 
عصبانیت های والدین در بزرگسالی این کودکان منجر به خود سانسوری، ترس از 
حضور در اجتماع، عدم موفقیت های اجتماعی، سرکوب شدن خلاقیت ها و عصبانیت 

پنهان می شود.
3. چگونه سعی در درمان خود کنیم؟

برای اینکه سر کودکان معصوم، عصبانیت خود را خالی نکنیم؛ نیاز است که آموزش 
ببینیم و تمرین کنید. رفتارهای شما عواقب دارد در همین لحظه تمام نمی شود و در 
زندگی کودکان تان بارز می شود. فکر کنید این دوران خانه نشینی و آموزش ها مجازی، 
فرصت  طلایی برای دیدن لحظه به لحظه رشد فرزندتان است. از این فرصت به بهترین 
شکل ممکن استفاده کنید. ورزش های هوازی و یوگا، نوشیدن دمنوش های آرامبخش 

و کمی تعلل در واکنش ها می تواند در کنترل رفتارهایمان ما را یاری کنند.

چگونه سر کودکان داد نزنیم؟

۵ مزیت فوق العاده دانه های
 کتان برای سلامتی

کتان بذرهای کوچک طلایی یا قهوه ای است که از گیاهان کتان به دست می 
آید. این دانه های ریز را می توان در اکثر فروشگاه های مواد غذایی خریداری کرد 

و دارای مزایای سلامتی است.
در اینجا پنج دلیل وجود دارد که چرا باید دانه های کتان بخورید و چگونه آنها را 

به رژیم خود اضافه کنید.
1- دانه های کتان سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 هستند

دانه های کتان یکی از غنی ترین منابع گیاهی امگا ۳ است. امگا ۳ اسیدهای 
چرب ضروری هستند که می توانند خطر بیماری قلبی را کاهش دهند ، با التهاب 

مقابله کرده و چربی کبد را کاهش دهند.
به گزارش سرویس ترجمه شفقنا، اسیدهای چرب امگا ۳ به سه شکل وجود 
دارد: اسید آلفا-لینولنیک )ALA( ، اسید ایکوزاپنتانوئیک )EPA( و اسید دوکوزا 

هگزانوئیک )DHA(. دانه های کتان سرشار از ALA هستند
۲- دانه های کتان سرشار از فیبر هستند

دانه های کتان فیبر نامحلول و محلول دارند – هر دو برای حفظ سلامت کلی 
مهم هستند. یک قاشق غذاخوری دانه کتان آسیاب شده حدود ۲ گرم فیبر دارد.
فیبر نامحلول می تواند به تنظیم حرکات روده کمک کرده و از یبوست جلوگیری 
کند ، در حالی که فیبر محلول در آب حل می شود و ژل ایجاد می کند و هضم را 

کند می کند.
3-دانه های کتان سطح کلسترول را بهبود می بخشند

دانه های کتان ممکن است به کاهش سطح کلسترول کل و سطح کلسترول 
LDL کمک کند. کاهش سطح کلسترول LDL یا “کلسترول بد” می تواند خطر 
بیماری قلبی را کاهش دهد. یک مطالعه کوچک در سال ۲۰۱۵ بررسی کرد که 
چگونه بذر کتان سطح کلسترول را در افراد مبتلا به بیماری شریان محیطی تغییر 
می دهد – یک بیماری قلبی که باعث کاهش جریان خون در اطراف بدن می 
شود. حدود نیمی از شرکت کنندگان در مطالعه به مدت یک سال ۳۰ گرم بذر 
کتان آسیاب شده روزانه مصرف کردند و مابقی افراد دارونما مصرف کردند. سطح 
کلسترول LDL در گروهی که بذر کتان می خوردند ۱۵٪ و کلسترول کل پس از 

یک ماه مصرف مکمل ۱۵٪ کاهش یافت.
۴- دانه های کتان حاوی مقادیر زیادی لیگنان است

لیگنان نوعی ماده مغذی گیاهی به نام فیتواستروژن است. این ترکیبات ساختار 
شیمیایی مشابه استروژن ، هورمون جنسی زنانه دارند و پاسخ های مشابهی در 
بدن ایجاد می کنند. لیگنان ها می توانند فعالیت استروژن و تستوسترون را در 
بدن ما تغییر دهند و ممکن است به کاهش خطر سرطان های مرتبط با هورمون 
مانند سرطان سینه و پروستات کمک کنند. دانه های کتان غنی ترین منبع غذایی 
لیگنان است. یک قاشق غذاخوری بذر کتان حاوی حدود ۳۱.۵ میلی گرم لیگنان 
است. لیگنان ها همچنین دارای خواص آنتی اکسیدانی هستند ، به این معنی که 
از طریق فرآیندی که تحت عنوان استرس اکسیداتیو شناخته می شود ، از آسیب 
سلول ها جلوگیری می کنند. استرس اکسیداتیو زمانی اتفاق می افتد که رادیکال 
های آزاد زیادی در بدن جمع شده و منجر به بیماری های مزمن مانند بیماری 
های قلبی شود. رادیکال های آزاد هم از روند طبیعی بدن مانند متابولیسم و هم از 

منابع خارجی مانند سیگار کشیدن یا آلودگی ناشی می شوند.
محتوای آنتی اکسیدانی قوی ]لیگنانس[ نویدبخش کاهش خطر دیابت و 

بیماری های قلبی عروقی است.
5- دانه های کتان به تنظیم قند خون کمک می کنند

دانه های کتان سرشار از فیبر است که با کاهش سرعت جذب قند در بدن به 
تنظیم سطح قند خون کمک می کنند. خوردن غذاهای غنی از فیبر به لطف 
توانایی تنظیم قند خون ، به کاهش خطر دیابت نوع ۲ کمک می کند. یک 
مطالعه کوچک در سال ۲۰۱۱ نشان داد که دانه های کتان میزان قند خون را 
در افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ کاهش می دهد. شرکت کنندگان یا روزانه ۱۰ گرم 
بذر کتان مصرف کردند یا دارونما دریافت کردند. بعد از یک ماه ، کسانی که دانه 
های کتان مصرف کردند ، ۱۹.۷٪ به طور متوسط در سطح گلوکز خون کاهش 
یافت. برای بهره مندی از فواید کامل دانه های کتان برای سلامتی ، بهتر است 
آنها را به صورت آسیاب شده بخورید. این به این دلیل است که بدن شما نمی 
تواند بذرهای کتان کامل را تجزیه کند تا مواد مغذی آنها را جذب کند. همچنین 
باید دانه های کتان آسیاب شده را به جای روغن بذر کتان انتخاب کنید زیرا دومی 

حاوی لیگنان نیست.

چند توصیه تغذیه ای سالم برای کودکان
بررسی ها نشان می دهد که مادران تاثیرگذارترین افراد در شکل گیری عادات 
خوب در کودکان خود هستند؛ به همین دلیل می توانند در انتخاب مواد غذایی 

سالم به فرزندان خود کمک کنند.
از  بیش   )WHO( بهداشت  جهانی  سازمان  اعلام  طبق  ایسنا،  گزارش  به 
۴۰ میلیون کودک زیر پنج سال در سراسر جهان دچار اضافه وزن هستند. این 
کودکان در معرض خطر ابتلا به بیماری های قلبی-عروقی، مشکلات استخوانی 

و مفاصل، آپنه خواب، نداشتن عزت نفس و دیگر مشکلات جسمی قرار دارند.
به گفته متخصصان، متقاعد کردن کودک نسبت به این موضوع که مصرف میوه 
از بیسکویت یا یک بسته چیپس بهتر است، دشوار است. هر چند مادر با آموزش 
دادن به فرزندان در انتخاب مواد غذایی سالم مهارت زندگی ارزشمندی در اختیار 
آنان قرار می دهد. در سایت midrandreporter به برخی از راهکارهای کمک 

کننده در شکل گیری عادات خوب در کودکان اشاره شده است:
مصرف نمک برای کودک را محدود کنید زیرا مصرف بیش از اندازه نمک آب بدن 
را کاهش می دهد. مصرف مواد قندی برای کودک را محدود کنید. آنان در معرض 
خطر افزایش وزن ناسالم قرار دارند. همچنین با مصرف بیش از حد مواد قندی 

احتمال بروز پوسیدگی دندان در کودکان بیشتر می شود.
اطمینان حاصل کنید که کودک در طول روز میزان کافی آب بنوشد. نبود آب 
کافی در بدن باعث می شود بدن عملکرد صحیح خود را نداشته باشد و اگر کودک 
مقدار کافی آب ننوشد بدن دچار کم آبی می شود. کودک خود را تشویق کنید 
که فعالیت بدنی بیشتری داشته باشد و به جای تماشای تلویزیون برای ساعات 

طولانی بازی کند.

یک متخصص تغذیه عنوان کرد؛

محصولات لبنی منبع دریافت 
ویتامین D نیستند

یک متخصص تغذیه با اشاره به اینکه میزان کلسیم در لبنیات بالا است، به ارائه 
نکاتی درباره مصرف مواد لبنی پرداخت.

احمدرضا درستی، در خصوص اهمیت مصرف لبنیات و میزان کلیسم موجود در 
آنها، گفت: مصرف لبنیات از نظر چند ماده مغذی از جمله کلسیم، فسفر ویتامین 
B، پروتئین های با ارزش، چربی و ویتامین A اهمیت فراوانی دارند اما مقادیر بسیار 
کمی از ویتامین های D، K و E در لبنیات موجود است بنابراین نمی توان لبنیات را 

به عنوان منبع دریافت ویتامین D در نظر گرفت.
وی با اشاره به اینکه منبع ویتامینD غذاهای دریایی هستند، اظهار کرد: اگر 
بخواهیم منبعی را برای دریافت این ویتامین نام ببریم می توانیم به زرده تخم مرغ، 
درصد کمی از لبنیات، مکمل های دارویی و یا نور آفتاب اشاره کنیم برای مثال 
مصرف سه لیوان شیر و ماست در روز می تواند نیاز بدن را نسبت به دریافت کلسیم 

به خوبی پاسخ دهد اما درصد کمتری از ویتامین D بدن را تأمین می کنند.
درستی ادامه داد: به طور کلی لبنیات از درصد بالایی از کلسیم بهره مندند 
که برای استخوان سازی بسیار مناسب هستند. همچنین چربی لبنیات ۵/ ۳  
درصد است که مانع از جذب کلسیم نمی شود اما افرادی با اضافه وزن بالا و در 
سنین بالاتر باید از لبنیات کم چرب که جذب بیشتری دارند، استفاده نمایند. وی 
اظهار داشت: دریافت کلسیم به همراه ویتامین D می تواند در استخوان سازی، 
استحکام استخوان ها و جلوگیری از پوکی استخوان کمک کند و باور اینکه کلسیم 
همان ویتامینD است اشتباه است چراکه منبع جذب این دو کاملًا با یکدیگر 

متفاوت اند و در کنار هم می توانند نقش مهمی را در موارد ذکر شده ایفا کنند.
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در بحران  ها و حوادث طبیعی و غیرطبیعی، از دست 
است؛  اتفاقات  غم انگیزترین  از  یکی  عزیزان  دادن 
مرگ نزدیکان در سیل، زلزله و تصادف های جاده ای 
از دشوارترین  بیماری، همیشه یکی  و  یا آتش سوزی 
پیامدهای روانشناختی را برای بازماندگان به همراه دارد 

اما در این روزهای کرونایی، شرایط متفاوت است.
در شرایط همه  گیری کرونا، معضلی دیگر نیز اضافه 
یا »سوگواری  برگزاری مراسم  امکان  آن، عدم  و  شده 
نکردن« است؛ خواه کسی براثر کرونا فوت کرده باشد؛ 

خواه دلایل معمول دیگر.
با توجه به شمار بالای جان باختگان کرونا و نیز طولانی 
شدن محدودیت های اجتماعی از جمله برای مراسم 
سوگواری درگذشتگان در سراسر جهان، معضلی به نام 
سوگ ناقص، سوگ ناکافی، عدم سوگ و از این دست، 
شرایطی را موجب شده که افراد علاوه بر داغ از دست 
دادن عزیزان شان، با مشکلی مضاعف مواجه می  شوند 
که »اختلال سوگ« نامیده می  شود و در صورت تدوام 
این مشکل، پیامدهای روانی و اجتماعی فراوانی را برای 

جمعیت بزرگی از مردم به همراه خواهد داشت.
سوگ چیست؟

سوگ به زبان ساده همان داغ دیدگی یا غم، اندوه و 
غصه است که در انسان پاسخی طبیعی به فقدان، مرگ 
یا از دست دادن کسی یا چیزی است؛ در واقع سوگ 
همان رنج عاطفی از دست دادن است که همیشه با 
مرگ کسی همراه نیست؛ سوگ می  تواند نتیجه  از دست 
دادن شغل، یک حیوان خانگی، تغییر محل زندگی، از 
دست دادن امنیت مالی یا شکست عاطفی باشد، اما در 
این مطلب منظور ما، غم و ناراحتی شدید ناشی از مرگ 
عزیزان است که در شرایط کنونی، عدم امکان عزاداری 

و برگزاری مراسم به آن اضافه شده است.       
چه مراحلی دارد؟

بعد از ایجاد سوگ یا از دست دادن یکی از عزیزان، 
مراحل مختلفی از نظر عاطفی و هیجانی در افراد ظاهر 
می  شود که الزاما یکسان نیست؛ روانشناسان به طور 
الزاما برای همه( پبج مرحله را برای سوگ  عموم )نه 
معرفی می  کنند که ممکن است همیشه به ترتیب زیر 

نباشد:
1. انکار

در این مرحله فرد نمی  تواند یا نمی  خواهد بپذیرید 
که عزیزی را از داست داده است. در واقع به صورتی 
ناخودآگاه مرگ او را انکار می کند. مدام می  گوید »نه او 

زنده است، مگر می  شود مرده باشد« و ...
۲. عصبانیت و پرخاشگری

در اینجا فرد خشمگین و از مرگ کسی عصبانی است 
و مدام می  پرسد »چرا من باید کسی را از دست بدهم؟ 
چرا برای من اتفاق افتاد، چه کسی مقصر است«  و 

خشم خود را با پرخاش و عصبانیت بروز می  دهد.
3. حسرت و چانه زنی

در این مرحله هنوز سعی بر نپذیرفتن مرگ است اما 
حسرت و احساس گناه و تقصیر هم اضافه می  شود؛ 
»کاش زودتر او را به بیمارستان برده بودم؛ کاش در کرونا 
نمی  گذاشتم بیرون برود؛ کاش بیشتر حواسم جمع بود 

تا فرزندم کرونا نگیرد؛ کاش با او مهربان تر بودم« و ...
۴. افسردگی

فراوان  اندوه  و  افسردگی  نشانه  های  مرحله  این  در 
ظاهر می  شود. به هم خوردن نظم اشتهایی، خواب، 
حس گناه بی مورد، گریه و... از نشانه های افسردگی 

است و حتی ممکن است به خودکشی هم برسد.
5. پذیرش

در آخرین مرحله، یک فرد سالم می  پذیرد که عزیزی 
را از دست داده و به زندگی عادی خود برمی گردد و با 

کارهایی تلاش می  کند یاد او را گرامی بدارد یا به جای 
افسوس و اندوه بی حاصل، برای آرامش و آمرزش او دعا 

کند، قرآن بخواند، خیرات بدهد و ...
مشکل سوگواری در دوران کرونا

مشکل اصلی در این روزهای کرونایی این است که با 
ممنوعیت برگزاری مراسم عزاداری مانند ختم و هفته 
بازماندگان  از  بسیاری  خاک،  سر  بر  رفتن  و  چهلم  و 
دچار اختلال سوگ می شوند؛ یعنی چون نمی  توانند 
همانند گذشته گریه وزاری کنند و مراسم بگیرند، علاوه 
بر عدم تخلیه بار روانی ناشی از مرگ عزیزان، همدردی 
و دلگرمی دوستان و اطرافیان را از دست می  دهند و 
به گونه  ای طبیعی مراحل پنج گانه بالا را در سوگ طی 

نمی  کنند.
بازماندگان در این روزها نمی  توانند مانند گذشته به 
سر خاک فوت شدگان بروند و یا با او خداحافظی کنند 
و این مشکل به شکلی خطرناک پیامدهای روانی دارد. 
کرونایی  داغ دیدگان  برخی  موضوع،  این  کنار  در  اما 
یک مشکل دیگر هم دارند به نام انگ! ترس از قضاوت 
دیگران یا نوع برخورد نامناسب اطرافیان با کسانی که 
مشکل  داده اند،  دست  از  کرونا  دلیل  به  را  عزیزشان 

دیگری است که باید مورد توجه قرار گیرد.
چگونه سوگواری کنیم؟

افزایش  با  خوشبختانه  کرونایی:  مرگ های   - الف 
که  است  کرونا، کمتر کسی  ویروس  درباره  اطلاعات 
دچار شدن به بیماری کووید-۱۹ را غیرعلمی تفسیر 
با این حال اگر کسانی  و آن را برچسب  گذاری کند؛ 
عزیزی را از دست داده  و نگران انگ و برچسب دیگرانند، 
با توضیح منطقی به آنها، دلایل احتمالی ابتلای هر 
فردی اعم از حضور در اتوبوس و مترو، محل کار تماس 
اتفاقی با ویروس در سطوح مختلف و ... را روشن کنند.

از  بسیاری  وقتی  نباشید؛  دیگران  قضاوت  نگران 
مبتلا  کرونا  به  دنیا  مشهور  شخصیت  های  و  مقام ها 
از  یکی  می -تواند  هم  دست  رفته   از  عزیز  شده  اند، 
قربانیان این ویروس مرموز باشد و احتمالا تقصیری 

متوجه شما و او نبوده است.
این بخش که شامل  ب - مرگ در دوران کرونا: در 
و  حادثه  تصادف،  بیماری،  از  اعم  درگذشتگان  همه 
کرونا می  شود، معضل مهم چگونگی برگزاری مراسم 
عزاداری و راه های کاهش اختلال های سوگ در شرایط 
زیر  راهکارهای  شرایط  این  برای  است.  ممنوعیت 

پیشنهاد می  شود:
۱. مراسم فوت شامل خاکسپاری، ختم، چهلم و ... 
فقط با اعضای نزدیک خانواده برگزار شود. به این ترتیب 
هم سوگواری کرده و هم مانع انتشار احتمالی ویروس 

می شود.

و  ایمنی  از  اطمینان  با  مناسب،  زمان  یک  در   .۲
سلامتی افراد خانواده، با یکی دو نفر از نزدیکان سر 

خاک رفته انجا با عزیزتان درد و دل کنید.
۳. احساس گناه و تقصیر، پشیمانی و حسرت هیچ 
دردی دوا نمی  کند؛ از دست رفتن عزیزان به هر دلیلی 
بوده باشد آن را به »مجموع شرایط و دلایل« و »نه یک 
دلیل« مانند اتفاق، حادثه، همه گیری ویروس و ... ربط 
یا عامل مرگ  تنهایی« مقصر  داده شود. هر فرد »به 
کسی نیست. مفاهیم مذهبی مانند حکمت خداوند، 
حق بودن مرگ، آسانی بعد از سختی )مع العسر یسری( 

می  تواند به این افراد کمک کند.
۴. سوگواری مجازی راهکار مناسب و ایمنی برای این 
شرایط است. با دوستان  و نزدیکان، قرار آنلاین گذشته 
و از آنها خواسته  شود در این مراسم مجازی شرکت 
کنند. این کار سبب تسلای خانواده خواهد شد؛ ضمن 
آنکه نگرانی ابتلای دیگران را هم نخواهد داشت. در 
یک زمان هماهنگ با دیگران دعا خوانده و یا خاطرات 
مشترک فرد متوفی مرور شود. از سرکوب کردن گریه و 

زاری و حرف های سوزناک پرهیز شود.
۵. کاری که سبب آرامش و تسکین می  شود، انفرادی 
یا به همراهی یک دو نفر از دوستان انجام شود؛ به طور 

مثال، روشن کردن شمع یا خواندن دعا با صدای بلند.
۶. دیر یا زود همه  گیری کرونا تمام خواهد شد و اگر 
لازم بود، در آن شرایط می  توان مراسم عمومی را برگزار 

کرد؛ مانند مراسم سالگرد.
صورت  به  متوفی  فرد  خانواده  با  خاطرات  مرور   .۷
آنلاین یا تلفنی، همراه با به اشتراک گذاشتن عکس ها و 
نوشته ها و ... با بروز احساسات، می تواند کمک موثری 

به گذران سوگ کند.
۸. انجام دادن کار مفید به یاد متوفی سبب شادی و 
آرامش روح او و رضایت و تسکین خانواده ها می شود؛ 
خیرات و کمک به خیریه ها و ...نیز در این زمینه بسیار 

تاثیرگذارند.
۹. اعضای خانواده تصور کنند اگر جای متوفی بودند 
چه انتظاری از نزدیکان خود داشتند؟ آیا به برگزاری 
مراسم بزرگ به قیمت ابتلای دیگران به کرونا راضی 

بودند؟
۱۰. در نهایت اگر این راهکارها سبب کاهش تدریجی 
غم و اندوه نشد و هر یک از نزدیکان فرد فوت شده بعد 
از مدتی به زندگی عادی برنگشت، باید از متخصص 

سلامت روان )روانشناس( کمک گرفت.
به یاد داشته باشیم، همه  گیری کرونا نیز مانند همه 
به  تاریخ بشر، تمام می  شود و اوضاع  تلخ  تجربه های 

حالت عادی برمی  گردد؛ زندگی ادامه دارد.
* روانشناس

فرماندار قم :

نباید تامین میوه شب عید به مباشرین 
خصوصی سپرده شود

میوه شب عید، موجب  بازار  تنظیم  از  کناره گیری دولت  قم گفت:  فرماندار 
سوءاستفاده دلالان و فرصت طلبان می شود.

مرتضی حیدری در بیستمین کارگروه تنظیم بازار استان که  درسالن جلسات 
استانداری در خصوص تنظیم بازار میوه در روزهای پایانی سال جاری برگزار شد، 
اظهار داشت: اصل اول ایجاد تعادل در قیمت است و به عنوان هدف اصلی در 
تنظیم بازار میوه موردتوجه قرار بگیرد. فرماندار قم افزود: کناره گیری دولت از 
تنظیم بازار میوه شب عید، موجب سوءاستفاده دلالان و فرصت طلبان می شود و 
باید با جلوگیری از التهاب در بازار جلوی جوسازی رسانه ها و هجمه ها را بگیریم. 
وی تصریح کرد: تنظیم بازار و تعادل بخشی به قیمت میوه، مزیت های زیادی دارد 
و در حمایت از اقشار ضعیف نیز مؤثر است و دولت نباید به طور کامل، تنظیم بازار 
را به دست مباشرین خصوصی بسپارد. حیدری بیان کرد: با توجه به ظرفیتی که 
دولت به وجود آورده، وقتی آزادسازی اقتصاد مطرح می شود شاهد بروز مشکلاتی 
نیز هستیم، دو بار با هزینه زیاد، دولت همان امور را در دست می گیرد، پس اگر 
به موقع به تنظیم بازار ورود نکنیم، زمینه برای ورود دلالان فراهم می شود. وی عنوان 
کرد: اماواگرهای زیادی در تنظیم بازار میوه وجود دارد اما باید بتوانیم میوه موردنیاز 
را تأمین کنیم و با همراهی مباشرین بخش خصوصی و دولتی در این حوزه موفق 
عمل کنیم. فرماندار قم تصریح کرد: میزان مصرف میوه شب عید در قم مشخص 
است و ۱۰۰۰ تن برآورد می شود، همان طور که در سال قبل نیز ۱۰۰۰ تن شامل 
۳۰۰ تن سیب و ۷۰۰ تن پرتقال توزیع شد. وی گفت: برای تعدیل قیمت میوه و 
تأمین به موقع از همین حالا باید جلساتی میان مباشرین بخش خصوصی و دولتی 
تشکیل شود و هر یک مسئولیتی را بپذیرند و همکاری کنند، همان طور که در 
توزیع مرغ همکاری خوبی میان بخش خصوصی و دولتی به وجود آمد. حیدری 
خاطرنشان کرد: برای خرید به موقع میوه نیاز به برنامه ریزی منسجمی داریم تا 
باقیمت مناسبی تأمین شود و در تعامل با تولیدکنندگان و مباشرین بتوانیم میوه 
موردنیاز را تهیه کنیم. وی افزود: گاهی برای تعادل بخشی به بازار باید صادرات 
محدود شود همان طور که در تأمین مرغ موفقیت آمیز بود، اگر بتوانیم با مدیریت 
واردات و صادرات به تنظیم بازار بپردازیم بخش زیادی از مشکلات رفع می شود. 
فرماندار قم عنوان کرد: وقتی تولیدات کم است باید به سمت مدیریت واردات 
برویم و وقتی ظرفیت داخل در تولید میوه و سایر اقلام خوب است در مسیر 
حمایت از تولیدکننده باید مجوزهای صادراتی ارائه شود تا بازار به حد تعادل برسد 
و تولیدکننده و مصرف کننده دچار زیان نشوند. وی بیان کرد: اگر بازارهای عرضه 
مستقیم میوه را برداریم، دچار مشکلات زیادی می شویم ازاین رو مدیریت بازار در 
جلوگیری از افسارگسیختگی قیمت ها در پایان سال دارای اهمیت زیادی است. 
حیدری گفت: غفلت موجب می شود در عید با مشکلات زیادی در تأمین و توزیع 
میوه مواجه شویم و اگر دولت از تنظیم بازار کنار برود مشکلات جدی به وجود 
می آید. وی عنوان کرد: ما به دنبال آرامش در بازار باشیم و در صورت لزوم از یارانه در 

تأمین میوه استفاده کنیم تا بازار با کمبود و گرانی مواجه نشود.

مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم مطرح کرد

نظارت بر جایگاه های عرضه سوخت 
دراستان قم

مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم از آمادگی کامل این شرکت 
برای تأمین سوخت مصرف کنندگان جزء و عمده در بخش های شهری و روستایی 
در فصل سرما خبر داد.  سید محمود طاهری با اشاره به شروع فصل زمستان گفت 
: منطقه قم برنامه ریزی های لازم را جهت در ذخیره سازی مطلوب سوخت و کنترل 
های بیشتر در زمینه سوخترسانی مستمر و بدون وقفه انجام داده است. طاهری 
افزود : استان قم با توجه به قرار گرفتن در شریان محور مواصلاتی هجده استان، 
یکی از پر رفت و آمدترین استان های کشور بوده و این شرکت وظیفه دارد با تلاش 
مضاعف، بهترین خدمات را بصورت مستمر به هموطنان عزیز ارائه دهد . مدیر 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم در ادامه افزود: استان قم دارای ۸۱ 
نقطه عرضه سوخت مایع و سی ان جی ، شامل ۵۵ باب جایگاه عرضه سوخت تک 
و دو منظوره، ۶ باب جایگاه عرضه بنزین کوچک کنار خیابانی و ۲۰ جایگاه سی ان 
جی تک منظوره می باشد که طبق تعاملات و هماهنگی های انجام شده با مدیران 
جایگاه ها و نظارت مستمر در این خصوص، تمامی آنها به صورت فعال، مشغول 
سوخت رسانی می باشند. طاهری بیان داشت: باتوجه به شیوع ویروس کرونا و 
معرفی جایگاه های عرضه سوخت به عنوان یکی از کانون های گسترش بیماری 
کووید ۱۹، تمامی گروه های اعزامی منطقه، شامل تیم های نظارت بر مسائل 
کمی ،کیفی ، فنی، ایمنی و خدمات عمومی، موظف گردیده اند هنگام بازدید از 
جایگاه ها، پیوست های بهداشتی را کنترل و نسبت به تکمیل چک لیست های 

مربوطه و الزام کارکنان جایگاه به رعایت پروتکل های بهداشتی اقدام نمایند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

مقبره های گنبد سبز مرمت شد
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: »مرمت مقبره های 
تاریخی گنبد سبز به پایان رسید.« حمید یزدانی با بیان این خبر، افزود: »مرمت 
و سامان دهی مقبره های گنبد سبز با اعتباری بالغ بر یک  میلیارد ریال از محل 
اعتبارت ملی به پایان رسید.« او ادامه داد: »عملیات مرمتی شامل اجرای کانال 
زه کشی برای جلوگیری از نفوذ رطوبت به بدنه مقبره ها و سامان دهی محوطه 
بیرونی است.« مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم بیان کرد: 
»مقبره های گنبد سبز، مدفن امرای خاندان صفی و فرمانروایان مستقل قم در قرن 
هشتم هجری  قمری است که با گچ بری های زیبا و متنوع، قابل مقایسه با گنبد 
سلطانیه زنجان و بناهای هم زمان است.«  او گفت: »این اثر تاریخی در نزدیکی 
گلزار شهدایِ قم واقع شده که در پانزدهم دی ماه سال ۱۳۱۰ خورشیدی با شماره 

۱۲۹ در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.«
 

 شهردار قنوات  خبرداد

هزینه 72 میلیاردی برای آزادسازی
 معابر در قنوات

شهردار قنوات گفت: ۷۲ میلیارد ریال طی یک سال و نیم گذشته برای آزاد سازی 
راه ها در شهر قنوات و با هدف تسهیل در عبور و مرور شهروندان هزینه شده است.
رضا شکاری در آئین کلنگ زنی پروژه بلوار ولیعصر شهر قنوات، این پروژه را مطالبه ۲۰ 
ساله مردم دانست و افزود: خوشبختانه این پروژه مراحل پایانی خود را طی می کند. 
وی گفت: ۲۳ هزار و ۳۶۵ متر طی یک سال و نیم گذشته برای معابر ملک خریداری 
و آزادسازی شده است. شهردار قنوات بیان کرد: ۷۲ میلیارد ریال طی یک سال و نیم 
گذشته برای آزاد سازی راه ها در شهر قنوات و با هدف تسهیل در عبور و مرور شهروندان 
هزینه شده است. وی گفت: ۲۴ مورد آزادسازی عرصه در مسیر طی یک سال و نیم 

گذشته در شهر قنوات انجام شده و ۱۵ مورد از آزاد سازی ها نیز توافقی بوده است.

در پی گزارش مردمی به 11۴؛

۱۰ تن اقلام ضروری احتکاری در قم 
کشف شد

در پی گزارش مردمی به ستاد خبری ۱۱۴ اطلاعات سپاه قم ۱۰ تن رب گوجه 
فرنگی، ماکارونی و قند احتکار شده از یک انبار غیرمجاز کشف شد.

در پی اعلام گزارش مردمی به سامانه ۱۱۴ ستاد خبری سازمان اطلاعات سپاه 
قم و رصد و پیگیری های ضابطین قضائی بسیج قم، روز گذشته یک انبار غیرمجاز 
شناسایی و پس از بازرسی این انبار توسط عوامل سازمان صنعت، معدن و تجارت؛ 
تعداد چهار هزار و ۵۱۲ قوطی رب گوجه فرنگی و هفت هزار و ۲۰۰ بسته ماکارونی 

و ۷۲۰ کیلوگرم قند احتکار شده کشف و با دستور مقام قضائی توقیف شد.

عضو شورای اسلامی شهر قم :

قم در مسیر توسعه به مدیریت واحد 
شهری نیاز دارد

عضو شورای اسلامی شهر قم، شکل گیری مدیریت واحد شهری را در قم ضروری 
و آن را برای تداوم توسعه این کلانشهر مهم دانست.

حجت الاسلام سید محمد آتش زر اظهار کرد: فقدان اندیشمندان و دانشمندان 
تأثیرگذار کشور که در گمنامی در حال خدمت مخلصانه به مردم هستند، واقعا دردناک 
است و از این رو باید توجه ویژه ای به مباحث زیرساختی نهادهای امنیتی و تلاش 
حداکثری برای مبارزه با جریان نفوذ برای جلوگیری از این اقدامات ناجوانمردانه 
صورت گیرد. عضو شورای اسلامی شهر قم در ادامه به اهمیت قم به عنوان ام القرای 
جهان تشیع اشاره و خاطرنشان کرد: قم نیازمند یک تصمیم گیری واحد در مسائل 
مختلف بویژه در حوزه مدیریت شهری است؛ چراکه این امر، عامل مهم و تأثیرگذاری 

در تداوم توسعه در این کلانشهر خواهد بود.
آتش زر ادامه داد: تعامل مسئولان استانی با یکدیگر و با مسئولان کلان کشور، یکی 
دیگر از عواملی است که باید مورد دقت نظر قرار گیرد. وی سپس به موقعیت بسیار 
حساس کشور اشاره کرد و افزود: تردیدی نیست که دشمنان ما وضعیت بهتری از 
خود ما ندارند و همچنین حرف هایشان نشان می دهد که ضربه های اساسی از ما 
خورده اند. عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان ضرورت مقاومت از سوی مسئولان 
و مردم در شرایط فعلی، اذعان کرد: مدتِ کوتاهی مقاومت در برابر دشمن می تواند 

آینده این کشور و نظام را ضمانت کند.
آتش زر همچنین تصریح کرد: دلسوزان انقلاب باید با عقلانیت به پیش بروند و 

کوچک ترین تردیدی در تداوم مسیر پیشرفت و عزت ملت ایران به خود راه ندهند.
وی در عین حال یادآور شد: بدانیم امروز بهترین کمک به کشور این است که تک 
تک مسئولان و مردم از هر قشر، کار خود را به بهترین شکل انجام دهند. عضو شورای 
اسلامی شهر قم اضافه کرد: دلگیری هایی که امروز در میان مردم دیده می شود 
به دلیلِ برخی بی عدالتی ها و فسادهاست، در حالی که اگر مردم ما بفهمند که 
همه مسعضو شورای اسلامی شهر قم، شکل گیری مدیریت واحد شهری را در قم 
ضروری و آن را برای تداوم توسعه این کلانشهر مهم دانست.ئولان به صورت دلسوزانه 
کار می کنند، حاضرند حتی با یک تکه نان خالی، عزت خود را حفظ کنند و در 
برابر تحریم های دشمن خم نشوند. آتش زر در پایان تصریح کرد: همه می دانیم که 
اگر خدای نکرده عمود خیمه انقلاب بر زمین بیفتد، آن گاه همه از این امر آسیب 
خواهیم دید، پس باید مراقب باشیم تا ان شاء الله از این پیچ تاریخی به سلامت عبور 

کنیم. 

معاون مرکز مدیریت حوزه های علمیه خواهران  اعلام کرد

سرانه بودجه دین و مذهب برای
 هر ایرانی فقط ۱6 هزار تومان

معاون منابع انسانی و پشتیبانی مرکز مدیریت حوزه های علمیه خواهران با بیان 
اینکه دولت برای دین و مذهب هر ایرانی سالانه تنها ۱۶۰۰۰ تومان هزینه می کند 
گفت: تنها ۰.۴ درصد از کل بودجه کشور به دین و مذهب اختصاص پیدا کرده است، 
تازه این بودجه مصوب است و آن چیزی که دولت واقعا تامین می کند، تنها حدود 
نیمی از همین مقدار است.  غلامحسین محمدی زاده با اشاره به جایگاه نهادهای 
دینی در بودجه، اظهار کرد: در بودجه امور مختلفی مانند امور رفاه اجتماعی، امور 
آموزش و پژوهش، امور فرهنگ و تربیت بدنی و گردشگری، امور محیط زیست، امور 
سلامت،  امور دفاعی و امنیتی و ... داریم که در بخش امور فرهنگ، تربیت بدنی و 

گردشگری، هشت فصل وجود دارد که یکی از آن ها به نام دین و مذهب است.
وی افزود: اگر به ارقام بودجه نگاهی بیندازیم، مشخص می شود که بودجه کل 
امور حدود ۶۱۸ میلیون میلیارد تومان است. بودجه امور فرهنگ و تربیت بدنی و 
گردشگری حدود ۱۰.۷ میلیون میلیارد تومان می شود. یعنی دولت چیزی حدود 
۱.۷ درصد از کل بودجه هزینه ای را به امور فرهنگ و تربیت بدنی و گردشگری 

اختصاص داده  است.
معاون منابع انسانی و پشتیبانی مرکز مدیریت حوزه های علمیه خواهران اضافه 
کرد: اما بودجه فصل دین و مذهب حدود ۲.۷ میلیون میلیارد تومان است. یعنی 
از همین مقدار یک درصد هم دولت تنها ۲۵ درصد را به دین و مذهب تخصیص 
داده است. یعنی در مجموع تنها ۰.۴ درصد از کل بودجه کشور را به دین و مذهب 
اختصاص می دهند. وی یادآور شد: این بودجه مصوب است و آن چیزی که دولت 
واقعا تامین می کند، تنها حدود نیمی از همین مقدار است. یعنی فقط ۰.۲ درصد 
از بودجه را خرج دین و مذهب می کنند. برای اینکه این مطلب شفاف تر بشود، باید 
گفت که دولت برای دین و مذهب هر ایرانی سالانه تنها ۱۶ هزار تومان هزینه می کند. 
محمدی زاده ادامه داد: برای اینکه مسئله باز هم شفاف تر بشود، به ارقام دیگری در 
بودجه اشاره می کنم؛ سرانه هر ایرانی در امور سلامت حدود ۱.۲ میلیون تومان، 
سرانه هر دانش آموز حدود ۷ میلیون تومان و سرانه هر دانشجو ۱۰ میلیون تومان 
است. حتی سرانه هر ایرانی در امور فرهنگ و تربیت بدنی و گردشگری حدود ۱۲۷ 
هزار تومان است که به این ترتیب سرانه دین و مذهب در مقابل تمام بودجه های دیگر، 

مبلغ بسیار ناچیزی است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

صدور 866 جواز برای 7982 میلیارد 
تومان سرمایه گذاری 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در هشت ماه نخست سال 
جاری تعداد ۸۶۶ فقره جواز تاسیس ایجادی با پیش بینی سرمایه گذاری هفت هزار 

و ۹۸۲ میلیارد تومان در استان صادر شد.
محمود سیجانی با اشاره به رغبت به سرمایه گذاری در استان قم اظهار کرد: در 
هشت ماه نخست سال جاری تعداد ۸۶۶ فقره جواز تاسیس ایجادی با پیش بینی 
سرمایه گذاری هفت هزار و ۹۸۲ میلیارد تومان و پیش بینی اشتغال زایی برای ۱۷ 
هزار و ۵۵ نفر در استان قم صادر شد. وی ادامه داد: تعداد ۴۲ فقره جواز تاسیس 
توسعه ای)توسعه واحدهای موجود( در هشت ماه نخست سال جاری با پیش بینی 
۴۸۳ میلیارد تومان و پیش بینی اشتغال زایی برای ۷۶۰ نفر در استان قم صادر شد. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: در مجموع تعداد کل جواز 
تاسیس موجود در استان، دو هزار و ۷۴ مجوز با پیش بینی اشتغال زایی برای ۴۷ 
هزار و ۸۷۴ نفر و پیش بینی سرمایه گذاری ۳۳ هزار و ۷۳۲ میلیارد تومان است که 
این شاخص بیانگر میل و رغبت به سرمایه گذاری جدید در استان قم است. سیجانی 
با اشاره به سرمایه گذاری انجام شده در استان قم اظهار کرد: تعداد ۹۷  فقره پروانه 
بهره برداری ایجادی در هشت ماه نخست سال جاری با ۴۶۶ میلیارد تومان سرمایه 
گذاری و اشتغال زایی برای دو هزار و ۲۱۴ نفر در هشت ماه نخست سال جاری صادر 
شد. وی ادامه داد: در هشت ماه نخست سال جاری ۷۴ فقره پروانه بهره برداری 
توسعه ای)توسعه واحدهای موجود( در استان قم با ۲۷۴ میلیارد تومان سرمایه 
گذاری و اشتغال زایی برای هزار و ۸۶ نفر صادر شد، در مجموع تعداد دو هزار و ۲۷۴ 
فقره پروانه بهره برداری با اشتغال زایی ۵۸ هزار و ۷۲۴ نفر و سرمایه گذاری پنج هزار 
و ۶۲۳ میلیارد تومان در استان موجود است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم خاطرنشان کرد: در هشت ماه نخست سال جاری ۵۱ فقره پروانه بهره 

برداری در استان قم به دلیل عدم فعالیت، ابطال یا تعلیق شد.
 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم  خبرداد

تعیین تکلیف 2۰ بلوک از 6۰ بلوک بلوار 
پیامبر اعظم )ص(

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه گذاری شورای اسلامی شهر قم 
حضور فعال را برای اعضای شورای اسلامی شهر و مجموعه مدیریت شهری مهم 
خواند و تصریح کرد: یکی از مهم ترین مناطق قم که مشارکت بخش خصوصی و 
حضور برخی سرمایه گذاران را تجربه می کند، بلوار پیامبر اعظم )ص( است که دو 
بدنه در دو طرف این بلوار شکل گرفته و حدود ۶۰ بلوک ۲ تا ۵ هزار متری برای آن 
تعریف شده است.  مجید اخوان  اذعان کرد: این بلوک ها با کاربری های مختلف اعم 
از اقامتی، گردشگری، مسکونی، تجاری، فرهنگی، فضای سبز و مانند آن، دارای 
شیوه نامه سرمایه گذاری و طرح مصوّب است و هیئت عالی سرمایه گذاری با حضور 

۶ نفر از اعضای شورا و شهرداری بر این موارد نظارت دارد.

اجتماعی

یک جامعه شناس گفت: عمدتا مردم پایبند رفتارهای حفظ سلامتی هستند اما 
برخی از باورهای اشتباه شهروندان در نحوه زیست آنها منجر به رفتارهای پرخطر 
می شود.در یک بعد، کرونا باعث شده است مردم به اجبار به تغییر سبک زندگی 

بپردازند و در بعد دیگر مردم به اختیار به این کار مبادرت می کنند.
سبک زندگی یکی از واژه هایی است که در علوم اجتماعی و جامعه شناسی بسیار 
یافت می شود و منظور از آن روش زندگی افراد است. طی سال های متمادی انسان  
ها همواره کوشیده اند روش زندگی خود را بشناسند و آن را مدیریت کنند؛ حتی 
دولت ها گاهی تلاش کرده اند بر سبک های زندگی مردم تاثیر بگذارند. اخیرا نیز 
شیوع کرونا در کشورهای مختلف سبب شده  موضوع روش زندگی و تغییر آن اهمیت 
یابد؛ زیرا عدم هماهنگی سبک زندگی پیشین با شرایط جدید و نیز عدم رعایت برخی 
نکات بهداشتی ممکن است باعث شود عوامل بیماری  زا تشدید شده و پیامدهای 
ناخوشایندی برای افراد جامعه رقم بخورد. اما اینکه چگونه و از چه راه هایی می توان 
به این امر مبادرت کرد و نحوه مواجهه گروه ها و طبقات مختلف جامعه با این تغییرات 
چه خواهد بود، سبب شد پژوهشگر ایرنا با »محسن مسعودیان« جامعه شناس و 
پژوهشگر سیاستگذاری اجتماعی به گفت و گو بنشیند. مشروح این گفت و گو را در 

ذیل می خوانید:
تغییر سبک های زندگی به جبر یا اختیار

مسعودیان در خصوص تغییر سبک های زندگی افراد در شرایط کرونا گفت: عمدتا 
مردم پایبند رفتارهای حفظ سلامتی هستند اما برخی از باورهای اشتباه شهروندان 
در نحوه زیست آنها منجر به رفتارهای پرخطر می شود. برای مثال برخی فکر می کنند 
چون یکبار مبتلا به کرونا شده اند در نتیجه بدن آنها دیگر مقاوم شده و آنتی بادی 
در بدن آنها تا آخر عمر وجود داردکه این دیدگاه اشتباه است. بنابراین ما با دو  نحوه 
رفتاری از سوی مردم رو به رو هستیم. از یک سو همسویی با مقررات ستاد ملی مبارزه با 

کرونا و از سوی دیگر بی توجهی به دستورالعمل ها و پروتکل های بهداشتی.
وی ادامه داد: در یک بعد کرونا باعث شده است مردم جبرا به تغییر سبک زندگی 
بپردازند و در بعد دیگر مردم به اختیار به این کار مبادرت می کنند. برای توضیح نوع 
اول باید گفت کرونا روابط ارتباطی ما با سایرین را که به صورت فیزیکی و حضوری بود، 
تحت شعاع قرار داد و روابط کاملا محدود شد. حتی لمس  های فیزیکی مثل دست 
دادن و روبوسی تقریبا برچیده شد و شکل و فرم دست دادن تغییر کرد. همچنین  
آموزش ها و کیفیت آنها تغییر کرد و آموزش به فضای مجازی کشیده شد. علاوه بر 
اینها، خرید کالا و وسایل مورد نیاز نیز به فضای مجازی و بازارهای سایبری کشیده شد 
که خود این امر یعنی اهمیت یافتن فضای مجازی در این دوران به یک موضوع تحقیق 
نیز تبدیل شده که آیا زیرساخت های ارتباطی به اندازه کافی پاسخگوی این شرایط 
هستند؟ آیا همواره می توان بعد از کرونا انتظار داشت بازار فضای مجازی داغ باشد 
و به همان رونق مورد استقبال مردم قرار بگیرد؟ از سوی دیگر مردم خود به اختیار، 
سبک های زندگی را نیز تغییر داده اند. برای مثال آنها دید و بازدیدها را بسیار کم 
کرده اند و خانه نشینی را جایگزین مهمانی ها کرده اند و رفتارهای دیگری از این قبیل. 
روزگاری در تهران و یا شهرهای صنعتی مردم با وجود بیماری های قلبی و تنفسی به 
ندرت ماسک می گذاشتند و با وجود هشدارها کسی آنها را رعایت نمی کرد اما اینک 
می بینیم همه به ناچار و یا به اختیار به رعایت دستورالعمل ها برای حفظ جان خود و 

حتی اطرافیانشان می پردازند.
وی گفت: همه این تغییرات نیاز به تامل دارند. به اینکه آیا بعد از کرونا شاهد این 
سبک های رفتاری و زندگی خواهیم بود یا خیر؟ و یا زندگی باز به روال سابق خود 

خواهد برگشت؟

تکرار رفتار، میزان انطباق پذیری را افزایش می دهد
تغییر  رفتارهابرای  تکرار  لزوم  خصوص  در  اجتماعی،  سیاستگذاری  پژوهشگر 
با  تقابل  به  حتی  و  سختی  به  مردم  آغازین  روزهای  در  گفت:  زندگی  سبک های 
دستورات بهداشتی بر می خواستند و وقتی متوجه شدند موج مرگ و میر این بیماری، 
بسیار بالا است و فقیر و غنی نمی شناسد و همه اقشار و آحاد جامعه در معرض خطر 
هستند عملا پذیرفتند که به رعایت نکات بهداشتی بپردازند. هر چند این امر با لطمات 
روحی و روانی، افسردگی ها و ضعف اعتماد به نفس همراه بود، اما باز پس از مدتی به 
دلیل کمتر شدن نرخ مر گ و میر دوباره رفتارهای سابق پی گرفته شد. با شروع فصل 
زمستان و موج سوم کرونا  مردم دوباره  قدری ترسیدند اما این ترس مانند ترس موج 

اول نبود چون گمان می کردند از موج اول رسته اند و بدن آنها مقاوم شده است.
وی افزود: من فکر می کنم تغییر عادتواره ها و سبک های زندگی مردم تا موج سوم 
و چهارم کرونا و نیز پیش از ساخته شدن واکسن ادامه پیدا کند و اگر این شرایط تا 
چند سال ادامه پیدا کند دیگر سخت خواهد بود که عادت های رفتاری سابق از پی 
گرفته شود. به نحوی مردم به این شرایط عادت خواهند کرد و این نوع زیست را ادامه 
خواهند داد. مسعودیان گفت:  استمرار و تداوم الگوهای رفتاری در نهادینه شدن آنها 
بسیار موثر است. در واقع تکرار رفتارها، میزان انطباق پذیری افراد با شرایط را افزایش 

می دهد و باعث می شود آنها کمتر در برابر رفتارهای بهنجار و نرم مقاومت کنند.
در هم تنیدگی دو مقوله سلامتی و درآمد در شرایط کرونا

تاثیر  کرونا  با  مردم  مواجهه  نحوه  بر  که  اموری  خصوص  در  مسعودیان  محسن 
می گذارند، گفت: به نظر من دو بعد در نحوه مواجهه ما با کرونا اهمیت دارد. اولین 
بعد مربوط به دولت ها است که از طریق وضع مقررات برای شهروندان به ایفای نقش 
می پردازند و دومین بعد رفتارهایی است که مردم با انتخاب خود در مواجهه با این 
بیماری انجام می دهند. وی افزود: همچنین باید این نکته را در نظر گرفت که دو مولفه 
سلامتی و تامین معاش هر دور از امور مهمی هستند که در صف اول نیازهای انسان ها 
قرار دارند. اما در شرایط کرونا نوعی تقابل سلامت و درآمد برای زنده ماندن به وجود 
آمده است که آیا سلامتی مهمتر است یا درآمد؟ و این در هم تنیدگی مقوله درآمد و 
سلامت، دولت را دچار بحران مضاعف کرده است که نتیجه آن در رفتارهای شهروندان 
مشاهده می شود. این جامعه شناس بیان کرد: آنطور که آشکار است دولت به سبب 
تحریم ها درآمد کمی دارد تا بتواند یارانه های معیشتی درخوری را در اختیار شهروندان 
قرار دهد. در نتیجه شهروندان و افراد ضعیف و کم درآمد جامعه برای تامین امرار معاش 
خود به تقابل با مقررات بر می خیزند که نمونه آن را می توان در مغازه های باز اما با کرکره 

پایین در دو هفته اخیر اشاره کرد.
برای تغییر عادتواره ها چه کار باید کرد

مسعودیان در خصوص راهکارهایی برای تغییر سبک زندگی گفت: اولین نکته 
دستورها و سیاست های دولت است که می تواند از طریق اموری نظیر رسانه و نظام 
آموزش به خانواده ها و افراد منتقل شود. از سویی سیاست ها باید به انضمام تامین رفاه 
اجتماعی باشد تا بتوانند اثرگذار باشند. همچنین تامین معاش و رفع دغدغه مردم در 
این زمینه، می تواند باورپذیری و اعتماد مردم به حاکمیت و نهادهای دولتی را افزایش 
دهد. وی گفت: بهتر است به جای جرایم، فرهنگ سازی صورت بگیرد. فرهنگ 
سازی می تواند از طریق اشکال مختلف مثل رسانه ها، نظام آموزش و... صورت بگیرد.
و  روانشناسی  شناسی،  جامعه  متخصصین  نظرات  از  گرفتن  کمک  سویی  از 
سیاستگذاری و رفاه اجتماعی می تواند در شکل گیری و افزایش اعتماد نهادی 
)اعتماد مردم به دولت و نهادهای دولتی( موثر باشد. دولت ها می توانند برنامه ها و 

سیاست های خود را مطابق با نظر آنها چیده و اجرا کنند.

یک جامعه شناس تاکید کرد

 لزوم هماهنگی روش پیشین زندگی با دوران کرونا

توصیه های روانشناسی؛

سوگواری کرونایی؛ با داغ عزیزان چه کنیم؟
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معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی:

میانگین قیمت مسکن در کشور
 ١5 میلیون و 2٠٠ هزار تومان شد

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه قیمت مسکن 
از این بعد به صورت کشوری اعلام می شود و مختص پایتخت نیست، گفت: 

میانگین قیمت مسکن اکنون در کل کشور ١٥ میلیون و ٢٠٠ هزار تومان است.
»محمود محمودزاده« روز شنبه در نشست خبری که در ساختمان دادمان وزارت 
راه و شهرسازی برگزارشد، از تصمیم جدید وزارت راه برای ارائه آمار قیمت مسکن 

به شکل کشوری خبر داد.
وی گفت: تابستان امسال به دلیل تکمیل اطلاعات بازار مسکن کشور انتشار 
آمار بازار مسکن تهران را قطع کردیم چون معتقد بودیم اعلام متوسط قیمت 
مسکن در تهران روی سایر استان ها تأثیرگذار بود در حالی که باید شهرهای هر 
استان وضعیت متوسط قیمت مسکن در شهر خود را با مرکز استان مقایسه کنند.

محمودزاده گفت: آمار قبلی که به صورت ماهانه منتشر می شد با برداشت از داده 
های مرکز آمار و بانک مرکزی از قیمت خریدوفروش هر متر مربع واحد مسکونی در 

تهران بود و تعمیم آن به کل کشور سبب افزایش کاذب قیمت ها شده بود.  
معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد که از این به بعد آمار قیمت مسکن به صورت 
کشوری ارائه می شود و گفت: اکنون برای تمامی مراکز استان ها میانگین آمار 
خرید و فروش استخراج شده و در ٢٥ مرکز استان متوسط قیمت خرید و فروش 

مسکن برای هر مترمربع واحد مسکونی کمتر از ۱۰ میلیون تومان است.
بر اساس اظهارات معاون وزیر راه متوسط قیمت خرید و فروش هر مترمربع واحد 
مسکونی در کشور اکنون ۱۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان است که دو استان تهران و 

خوزستان گران ترین قیمت ها را دارند.
به گفته محمودزاده در ۹ استان متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی کمتر 
از ۵ میلیون تومان است. تنها در دو شهر تهران و اهواز متوسط قیمت مسکن 
بالای ۲۰ میلیون تومان برآورد شده که در تهران متوسط قیمت مسکن در آبان 
ماه متری ۲۷ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و در اهواز متری ۲۳ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تومان است.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: گران ترین شهر کشور از نظر متوسط قیمت 
مسکن شهر تهران با متری ۲۷ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و ارزان ترین، یاسوج با 

متری سه میلیون و ۲۰۰ هزار تومان بوده است.
وی ادامه داد: همچنین متوسط قیمت مسکن در شهرهایی چون شیراز متری 
۱۱ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان، اصفهان متری ۱۱ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان، ایلام 
متری ۴ میلیون تومان، بیرجند متری ۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، بجنورد متری 
۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، کرمانشاه متری چهار میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و 
اراک و زنجان نیز بالاتر از ۱۰ میلیون تومان بوده است. سایر مراکز استان ها زیر 

متری ۱۰ میلیون تومان متوسط قیمت مسکن را داشته اند.
ارتباط قیمت مسکن با قیمت دلار

محمودزاده در خصوص مقایسه قیمت مسکن در تهران با قیمت دلار گفت: 
در سال ۸۷ بالاترین قیمت مسکن به دلار در تهران در ۱۵ سال اخیر رخ داد به 
گونه ای که متوسط یک مترمربع واحد مسکونی در تهران در سال مزبور، ۲۲۴۴ 
دلار است درحالی که در آبان ماه امسال متوسط یک مترمربع مسکن در پایتخت 
با محاسبه هر دلار ۲۵ هزار تومان، حدود ۱۰۵۱ دلار برآورد شده که ۵۰ درصد 
قیمت مسکن نسبت به سال ۸۷ است. معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی، علت نوسان ارزش مسکن در سال جاری نسبت به سال های گذشته 
را کاهش ارزش پول ملی دانست و گفت: از آنجایی که دلار مبنای ثابتی در دنیا و 
تراز ثابت بین المللی محسوب می شود، مبنای مقایسه قرار گرفت ضمن اینکه رشد 

نقدینگی نیز در افزایش قیمت مسکن تأثیر داشت.
وی ادامه داد: علت تأثیر رشد نقدینگی در قیمت مسکن این است که بازار ملک 
اعم از مسکن، ساختمان و زمین، یکی از پایدارترین منابع حبس سرمایه گذاری 

است.
محمودزاده درباره مقایسه قیمت مسکن با سایر بازارهای موازی، گفت: از سال 
۸۸ تا ۹۸ متوسط سالانه رشد ارزش بازار سهام ۵۱ درصد، بازار سکه ۴۳ درصد، 
بازار ارز ۳۶ درصد و بازار مسکن ۲۶ درصد بوده که نشان دهنده کم بازده بودن بازار 

مسکن نسبت به سایر بازارهای موازی است.

معاون اقتصادی رییس جمهوری:

۱9۰۰ میلیارد تومان به واحدهای فرهنگی 
آسیب دیده از کرونا اختصاص می یابد

 معاون اقتصادی رییس جمهوری از اختصاص مبلغ یک هزار و ۹۰۰ میلیارد 
تومان در قالب تسهیلات به واحدهای فرهنگی و هنری آسیب دیده از کرونا خبر 

داد.
»محمد نهاوندیان« روز شنبه در نشست خبری افزود: در جلسه دیروز ستاد ملی 
مقابله با کرونا مقرر شد پس از واحدهای گردشگری و ورزشی که پیش از این از 
تسهیلات کرونایی برخوردار شده بودند، وام هایی در اختیار واحدهای فرهنگی و 
هنری آسیب دیده از جمله ناشران، کتاب فروشان، تولیدکنندگان لوازم صمعی و 

بصری، مراکز فرهنگی در حوزه قرآن و عترت و غیره قرار داده شود.
وی بیان داشت: مهلت ثبت نام متقاضیان برای دریافت این تسهیلت تا پایان 
دی ماه است که مطابق دستورالعملی که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داده، به 

تصویب رسید.
پایان  تا  بانک های عامل  اقتصادی رییس جمهوری خاطرنشان کرد:  معاون 
اسفندماه موظف به پرداخت این تسهیلات هستند که بازپرداخت آنها پس از 

مهلتی سه ماهه به واحدها، از خرداد ۱۴۰۰ آغاز خواهد شد.
وی در ادامه به تصمیم دیگر امروز این ستاد درخصوص تولید اتوبوس در کشور 
اشاره کرد و گفت: حداکثر کردن داخلی سازی در این صنعت با هماهنگی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در دستور کار است تا قطعات مورد نیاز به سرعت طی 
سه تا چهار ماه آینده وارد کشور شود. نهاوندیان ادامه داد:  در این زمینه بین 
وزراتخانه های صنعت، نفت و کشور هماهنگی های لازم انجام شده و امید می رود 
با مصوبه امروز رونقی را در تولید اتوبوس های داخلی شاهد باشیم تا به افزایش 

فاصله گذاری اجتماعی در این روزهای کرونایی منجر شود.
یازدهم آذر ماه امسال بانک مرکزی اعلام کرد: از مجموع واحدهای معرفی شده 
به بانک ها برای دریافت تسهیلات مربوط به کسب وکارهای آسیب دیده از کرونا، 
۳۶۵ هزار و ۸۴۱ واحد معادل حدود ۷۰ درصد واحدها تسهیلات مذکور را دریافت 

کرده اند.

تصمیم بانک مرکزی درباره قانون جدید چک که از چند وقت گذشته مطرح شده بود از روز شنبه با اعمال ۱۰ 
تغییر به مرحله اجرا رسید.

»قانون اصلاح قانون صدور چک« در آبان ماه سال ۱۳۹۷ به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید و پس از تأیید 
توسط شورای نگهبان طی بخشنامه شماره ۳۲۰۴۶۵ ۹۷. در تاریخ ۱۲ آذر ماه ۱۳۹۷ به شبکه بانکی کشور ابلاغ 

شد.  
بر همین اساس بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران  پس از ابلاغ قانون، اجرای کامل، صحیح و دقیق قانون را در 
دستور کار قرار داد و با برگزاری جلسات مختلف با دستگاه های اجرایی ذی ربط، اتخاذ هماهنگی های لازم و تمهید 

زیرساخت های فنی مورد نیاز تلاش کرد این قانون در مهلت مورد نظر قانون گذار  به اجرا گذاشته شود.  
اکنون عمده مقدمات مربوط به اجرای قانون مذکور فراهم شده است اما به دلیل تغییرات بنیادین در رویه های 
صدور، انتقال، وصول و سایر عملیات مربوط به چک در قانون جدید و آثار و تبعات آن که متوجه آحاد جامعه است 
و همچنین به دلیل پیامدهای نامطلوب اقتصادی ناشی از شیوع بیماری کرونا برای کسب و کارها، قرار شده است 
تا اجرای قانون جدید صدور چک مرحله ای و به صورت تدریجی انجام پذیرد تا ضمن فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
مستمر، زمینه ارتقای آگاهی آحاد جامعه از قواعد جدید چک میسر شود و در عین حال کمترین چالش و آثار منفی 

را برای صاحبان مشاغل و کسب و کارها به دنبال داشته باشد.  
در گام اول در قانون جدید، صدور چک در وجه حامل ممنوع است، از امروز و با اجرای قانون جدید، صادرکننده 
چک ملزم به ثبت اطلاعات چک در سامانه صیاد و دریافت  کننده چک هم به موظف اخذ استعلام و تطبیق 

اطلاعات چک با اطلاعات درج شده در این سامانه است.
در ماده ۲۱ مکرر این قانون به عملیات صدور چک اشاره شده و صادرکننده چک را ملزم به تکمیل عملیات صدور 
چک با ثبت در سامانه صیاد می کند. زمانی که صادر کننده چک برگی را برای فردی صادر می کند ملزم هست همان 

اطلاعاتی را که روی برگه چک صادره نوشته  است را در سامانه صیاد ثبت  کند.
برای دسترسی به سامانه صیاد دارنده دسته چک باید به بانک مربوطه مراجعه کند و بانک راه های دسترسی به 
سامانه صیاد را از طریق سامانه های نوین مانند بانکداری الکترونیک یا اپلیکیشن های پرداخت در اختیار مشتریان 
خود قرار می دهد. اکنون برخی از اپلیکیشن ها گزینه  ای با عنوان ثبت چک صیادی و مدیریت چک دارند که به گفته 
نادعلی زاده، معاون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی زمانی که این اپلیکیشن ها رونمایی رسمی شوند، دارندگان 
چک در جریان فرایند ثبت آن قرار می گیرند.تغییراتی مهمی که در قانون چک جدید صورت گرفته است شامل ۱۰ 

نکته است که از مدت ها قبل اجرای آن دستور کار مسوولان بانک مرکزی قرار گرفته بود.
نخستین تغییر، تبادل برگ کاغذی چک بین دو نفر است که این مرحله به  معنای پایان عملیات نیست بلکه تا 
زمانی که اطلاعات برگ چک روی سامانه صیاد بانک مرکزی درج و ثبت نشود و بانک مرکزی گیرنده چک را تأیید 

نکند، برگ چک پاس نمی شود و حتی برگشت هم نمی خورد.
تغییر دیگر در قانون جدید مربوط به زمان صدور چک است، در این مرحله علاوه بر اینکه در برگ چک اطلاعات 
گیرنده و اینکه چک بابت چه کار یا کالایی صادر شده است، باید نوشته شود، باید همین اطلاعات روی برگ چک 
از طریق اپلیکیشن تلفن همراه یا اینترنت بانک همان بانکی که در آن حساب جاری دارند و دسته  چک را از آن 

گرفته اند، وارد شود تا مجوز صدور از طریق بانک مرکزی صادر شود.
سومین قانون جدید چک مربوط به سررسید چک ها است که زمان آن نباید بیش از سه سال باشد.

همچنین در تغییرات جدید قانون چک، برای هر فرد یک سقف اعتباری درنظر گرفته می  شود تا جمع چک هایی 
که صادر می شود از سقف اعتباری فرد صادرکننده چک بیشتر نشود.

سقف اعتباری براساس مولفه هایی چون وضعیت معیشتی فرد صادرکننده چک، حقوق و مزایای دریافتی و اموال 
و دارایی های او تعیین خواهد شد. مثلا اگر سقف اعتباری فردی ۲ میلیارد تومان باشد و چکی به این مبلغ صادر کند 

دیگر اجازه صدور برگ چک جدید را تا زمان پاس شدن برگ نخست نخواهد داشت.
در این قانون اگر یک شخص دارای چک برگشتی باشد، در سامانه بانک عامل دیگر اجازه صدور برگ چک جدید به 
او داده نخواهد شد. در هفتمین تغییر قانون چک، اگر چک در سامانه بانک ثبت نشده باشد آن چک پاس نمی شود، 
به همین دلیل گیرنده چک باید وارد سامانه بانک موردنظر شود تا این سامانه تأیید کند که برگ چک رد و بدل شده 
است. تا قبل از اعمال قانون جدید، برای انتقال چک به فرد دیگری، با یک یا دو امضا، چک به فرد دیگری منتقل 
می شد اما در قانون جدید چنین امکانی وجود ندارد. در این مرحله اگر فرد بخواهد چک را به دیگری منتقل کنید 
باید دوباره وارد سامانه بانک عامل شوید و اطلاعات فرد گیرنده نهایی را در سامانه ثبت کنید و در سامانه صیاد بانک 

مرکزی هم تایید شود تا چک پاس شود و برگشت نخورد.
در آخرین تغییر اعمال شده قانون چک، برگ چکی که دارای مغایرت باشد در نظام بانکی هیچ اعتباری نخواهد 

داشت و چک تلقی نمی شود.

اعمال ۱۰ تغییر در قانون جدید چک

 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: موضوع لایحه بودجه در سال ۱۴۰۰ از 
جمله بحث هایی است که این روزها تاثیر نسبی را بر بدنه بازار سرمایه داشته 
است زیرا در بودجه سال آینده بخشی از منابع قرار است از طریق بورس تامین 

شود.
روند بازار سهام هفته گذشته به صورت محتاط آغاز به کار کرد و معاملات این 

بازار در سومین هفته آذر ماه با بازدهی حدود ۲ درصدی به پایان رسید.
بعد از توقف روند نزولی شاخص بورس در محدوده های کانال یک میلیون 
اکثر  صعودی  مدار  به  بورس  شاخص  دوباره  بازگشت  و  واحد  هزار  و ٣٠٠ 
کارشناسان کانال یک میلیون و ٥٠٠ هزار واحد را مقاومتی جدی برای ادامه 
روند صعودی بازار دانستند و اعلام کردند بازار ممکن است برای مدتی در این 

محدوده وارد فاز استراحت شود.
در نخستین روزهای هفته گذشته بود که شاخص بورس بدون هیچگونه 
مقاومتی کانال یک میلیون و ٥٠٠ هزار واحد را شکست اما ساعاتی بعد از عبور 
از این کانال، رشد بازار از تاب و تاب افتاد و شدت عرضه در این بازار افزایش 

پیدا کرد.
در کنار نوسان شاخص بورس به دلیل مقاومت بر روی کانال یک میلیون 
و ٥٠٠ هزار واحد، انتشار برخی از شایعات در فضای مجازی باعث شد تا 
سهامداران با تصمیم های هیجانی خود میزان عرضه در بازار را افزایش دهند 

و باعث کاهش شتاب در روند صعودی شاخص بورس شوند.
با وجود شایعه و افزایش عرضه در بازار برخی از سهامداران با خریدهای خود 
در بازار مانع از شتاب در روند نزولی شاخص بورس شدند و حالا قرار گرفتن 
ارزش معاملات در رقم های بین ١٥ تا ٢٠ هزار میلیارد تومان می تواند نشانه 
مثبتی از معاملات بازار  و بازگشت اعتماد دوباره سهامداران برای ورود نقدینگی 

آنها به این بازار باشد.
نکته قابل توجه در معاملات هفته گذشته برتری شاخص هم وزن نسبت به 
شاخص کل بود که این موضوع نشان می دهد بر خلاف چند ماه گذشته که 
سهام گروه های بزرگ در بازار به دلیل استقبال سهامداران در مدار صعودی قرار 
داشتند، اکنون وارد مرحله استراحت شده اند و سهام گروه کوچک با خودنمایی 

در این بازار در حال جبران عقب ماندگی های  خود در این بازار هستند.
با توجه به ثبات شاخص بورس بر روی کانال یک میلیون و ٥٠٠ هزار واحد، 
اکنون گمانه زنی هایی بین سهامداران در زمینه عبور شاخص بورس از این 
کانال و امکان دست یابی کانال یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد در بازار هفته 

جاری ایجاد شده است.

پیش روی معاملات بورس به سمت تعادل
»امیرعلی امیرباقری« امروز )شنبه( در گفت و گو با خبرنگار ایرنا به روند 
معاملات بورس در هفته گذشته اشاره کرد و افزود: در هفته ای که گذشت 
معاملات بازار سهام به سمت تعادل نسبی پیش رفت که به دلیل مطابقت تعادل 
ایجاد شده با واقعیات روز اقتصاد کشور به مرور شاهد خروج هیجان از کلیت 

بازار سرمایه خواهیم بود.
وی با بیان اینکه نکته ای که باید مورد توجه قرار گیرد روندهایی است که 
گاهی در بازار شکل می گیرد، گفت: این روندها کوتاه مدت هستند و نباید در 
انتظار روند قوی در میان مدت و بلندمدت برای بازار باشیم، بازار باید به یک کف 

کانالی دست یابد تا در آن زمان بتواند حرکت اصلی خود را آغاز کند.
تاثیر لایحه بودجه بر روند معاملات بورس

امیرباقری خاطرنشان کرد: موضوع لایحه بودجه در سال ١٤٠٠ از جمله 
بحث هایی است که این روزها  تاثیر نسبی را بر بدنه بازار سرمایه داشته است، در 

بودجه سال آینده بخشی از منابع قرار است از طریق بورس تامین شود.
این کارشناس بازار سرمایه به انتشار اسناد خزانه و تامین مالی مستقیم از 
بدنه بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: برای محقق شدن این امر باید نرخ بهره در 
مقایسه با نرخ تورم و نرخ بازدهی مورد انتظار در بازار سرمایه نرخی جذاب باشد 

تا بتواند نقدینگی را به سمت خود جذب کند.
وی با بیان اینکه بالا بودن این نرخ باعث ایجاد فشار بر بدنه بازار سرمایه می 
شود و کار دولت را برای تامین مالی از طریق فروش سهام بر بدنه بازار سرمایه 
سخت می کند، افزود: دولت باید یک نرخ میانگینی را برای خود در نظر بگیرد 
که این نرخ میانگین  نباید باعث خروج سرمایه از بازار سهام و سرازیر شدن آن 

به سمت اوراق  شود.
امیرباقری اظهار داشت: از طرف دیگر این نرخ نباید انقدر غیرجذاب باشد 
که اوراق روی میز باقی بماند و همه نقدینگی وارد شده در بازار به سمت سهام 
پیش برود، روند ایجاد شده بین بازده اوراق اسناد خزانه، اوراق مشارکت و نرخ 

بازده بازار سهام می تواند مسیر بازار سرمایه را برای سال آینده مشخص کند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: اکنون انتظار تحلیلگران این است که دولت 
به نرخ میانگین و معقول از نرخ بازده بازار و نرخ اوراق بدون ریسک رضایت 
دهد تا از این طریق فشاری بر بدنه بازار سرمایه ایجاد نشود و بتواند تامین مالی 

مستقیم از  طریق انتشار اوراق داشته باشد.
شرکت های بزرگ بورسی جزو شرکت های دلاری محور 

وی به موضوع بازار ارز و سخنان رییس جمهوری در مورد تقویت ارزش پول 

ملی تاکید کرد و افزود: ایران کشوری صادرات محور است و شرکت های بزرگ 
بورسی جزو شرکت های دلاری محور هستند؛ بنابراین تا حدودی تضعیف 
ارزش دلار منجر به کاهش ارزش این شرکت ها و ایجاد فشار بر بدنه بازار سرمایه 

خواهد شد.
امیرباقری با بیان اینکه سرمایه گذاران باید این نکته را در نظر داشته باشند 
که دلار و بازار سرمایه رشدی را تجربه کردند که  تا حدودی از این روند صعودی 
پرشتاب در بازار سرمایه و دلار جبران شده است، اظهار داشت: این احتمال 
وجود دارد که نرخ دلار در بازار ارز به دلیل ایجاد هیجان فروش  به قیمت های 
کمتر سوق پیدا کند که به دنبال آن کاهش قیمت ایجاد شده بر معاملات بازار 

سهام تاثیرگذار خواهد بود.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: با توجه به انتشار گزارش های نسبی از 
بازار ارز باید این موضوع را مدنظر قرار داد که بانک مرکزی در بازار به عنوان وزنه 
تعادلی حاضر است و شنیده می شود تا حدودی مانع از کاهش قیمت های 

غیرمنطقی در بازار خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه این ایستادگی به معنای وجود سدی در برابر کاهش 
قیمت و هدایت روند فرسایشی و نزولی با زاویه کم است، اظهار داشت: این 
روند فرسایشی علاوه بر گرفتن فرصت نوسان گیری از افراد به مرور زمان موجب 
تقویت ارزش پول ملی و عدم ورود فشار سنگین بر بدنه بازا ر خواهد شد که 

وجود این فشار می توانست باعث خروج پول از بازار سرمایه شود.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: سودآوری و تحلیل در کلیه بازارها 
روز به روز سخت تر می شود و تا زمان وجود تورم در کشور خرید همه کالاها با 

افزایش قیمت مواجه می شوند.
وی با اشاره به اینکه این افزایش قیمت به معنای افزایش قدرت خرید نیست 
بلکه به معنی کاهش ارزش پول ملی است، گفت: به مرور با احیای قدرت 
پول ملی بازارها تحلیل محور می شوند، سرمایه گذاری در آن بازارها نیازمند 
تحلیلگران می سود و سرمایه گذاران در کلیه بازارها باید با دقت مضاعف اقدام 

به سرمایه گذاری کنند تا سرمایه های خود را به خطر نینذازند.
روند معاملات بورس در هفته جاری

امیرباقری به روند معاملات بورس در بازار هفته جاری تاکید کرد و گفت: در 
بازار هفته جاری بحث بودجه و احیای قدرت پول ملی می تواند تا حدودی 
بر روند بازار تاثیرگذار باشد. این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: قسمت 
عمده ای از ریزش بورس با بازگشت دوباره رشد به این بازار جبران شده است، 
اکنون بازار در حال نزدیک شدن به برخی از مقاومت ها است که می تواند 
افزایش عرضه در بازار را به دنبال داشته باشد. به گفته وی، انتظار می رود عرضه 
ها در بازار شدت بگیرند اما باید دید قدرت تقاضا در برابر این عرضه ها به چه 
میزان است. امیرباقری اظهار داشت: با توجه به ریزش اخیر بورس و تبعاتی را 
که به دنبال داشت به طور حتم این بار اجازه رشد هیجانی به بازار داده نمی شود 

و در کوتاه مدت نباید منتظر روند سنگین افزایشی در بازار باشیم.
عمق بخشیدن به بازارهای سرمایه گذاری

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه موضوعی که باید مورد توجه قرار گیرد 
تعمیق بازارها برای سرمایه گذاری است، افزود: برای مثال معاملات  آتی سکه 
چند سالی است که متوقف شده است به همین دلیل پول های سفته بازانه به 

بازارهای فیزیکی هجوم آورده اند.
وی با اشاره به اینکه باید با گسترش بازار سرمایه و سایر بازارها مانند بازار 
مشتقه زمینه عمق بخشیدن این بازارها را فراهم و تنوع بخشی کنیم، گفت: 
محصولات مورد نیاز باید با توجه به ریسک پذیری سرمایه گذاران طراحی شود 
تا سرمایه گذاران با توجه به ریسک پذیری های مختلف پول را وارد بازار کنند، 
بدین معنا که سرمایه خود را به صورت مستقیم وارد بازار دلار و سکه نکنند تا از 

این طریق بازارهای فیزیکی دستخوش تغییر نشود. 
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: این انتظار وجود دارد که ابزارهای 
مشتقه و ابزار مالی طراحی و به مرحله اجرا برسند تا سرمایه گذاران بتوانند با 

توجه به ریسک پذیری خود تصمیم گیری کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد

تاثیر مثبت لایحه بودجه سال 1400 بر بازار سرمایه

معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( با اشاره به ممنوعیت 
واردات ۷۰ درصد کالاهای لوازم خانگی، مهم ترین دلیل گران بودن لوازم خانگی را 
نرخ ارز عنوان کرد و گفت: اینکه با افزایش نرخ ارز قیمت ها بلافاصله افزایش پیدا 
می کند مربوط به گرانی در تولید نیست بلکه در بخش توزیع و خرده فروشی این 
اتفاق افتاده است، چراکه تولیدکنندگان پیش از افزایش قیمت باید با دستگاه های 

نظارتی از جمله سازمان حمایت هماهنگی کنند.
مهدی صادقی نیارکی با حضور در برنامه خبری شبکه یک سیما، با اشاره به 
ممنوعیت واردات لوازم خانگی سنگین از سال ۱۳۹۷، گفت: در حال حاضر در 
حوزه لوازم خانگی بزرگ توانایی تولید ۱۰۰ درصد نیاز کشور در داخل وجود دارد.  
تولید تلویزیون در سال جاری در مقایسه با هشت ماهه نخست سال گذشته، ۵۹ 

درصد، ماشین لباسشویی ۵۸ درصد و یخچال فریزر ۲۸ درصد افزایش داشته 
است، اما در کولر آبی به دلیل توقف صادرات در اوایل سال جاری به دلیل شیوع 

ویروس کرونا، ۶ درصد کاهش یافته است.
وی همچنین از افزایش بیش از ۱۵ درصدی تولید بیشتر اقلام لوازم خانگی بزرگ 
نسبت به سال ۱۳۹۶ خبر داد و گفت: نکته ای که در حوزه تولید لوازم خانگی در 
مقایسه با دو سال گذشته بسیار حائز اهمیت است، افزایش عمق ساخت داخل 
در این صنعت است. هم اکنون میزان عمق ساخت داخل در صنعت لوازم خانگی 

بزرگ ۷۰ درصد است.
معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه از برنامه این وزارتخانه 
برای تولید ۱۲ میلیون دستگاه لوازم خانگی بزرگ و کوچک در سال جاری خبر 

داد که نسبت به برنامه سال گذشته این سازمان سه میلیون دستگاه بیشتر است.
اگر تولید نکنیم باید ۸ برابر ارز خرج کنیم!

صادقی نیارکی در ادامه درباره دلایل دلایل گران بودن لوازم خانگی نیز گفت: 
تولید لوازم خانگی حدود یک میلیارد دلار ارزبری دارد، اما ارزش تولیدات این 
بخش بالغ بر هشت میلیارد دلار است که یعنی اگر تولید نداشتیم باید هشت 
میلیارد دلار برای واردات لوازم خانگی ارز از کشور خارج می شد.  نکته دوم درباره 
دلایل گران شدن لوازم خانگی تاثیر نرخ ارز است، چراکه در سال جاری نرخ ارز با 
رشد ۱۰۰ درصدی مواجه بوده که در قیمت ۳۰ درصد لوازم خانگی وارداتی تأثیر 
مستقیم دارد. درمورد بقیه اقلام نیز عمده آن ها از محصولات فولادی و پتروشیمی 
استفاده می کنند که بر اساس قیمت های جهانی در بورس محاسبه می شود و سایر 

هزینه های تولید مثل هزینه های پرسنلی نیز افزایش داشته است.
مهم ترین دلیل گران بودن لوازم خانگی، نرخ ارز است

وی در پاسخ به اینکه چرا قیمت لوازم خانگی با افزایش نرخ ارز بالا رفت، اما با 

کاهش نرخ ارز نزولی نشد نیز گفت: شاخص بهای تولیدکننده بالاتر از شاخص 
بهای مصرف کننده است، یعنی تولیدکننده با تاخیر افزایش قیمت را اعمال 
می کند. اینکه با افزایش نرخ ارز قیمت ها بلافاصله افزایش پیدا می کند مربوط به 
گرانی در تولید نیست بلکه در بخش توزیع و خرده فروشی این اتفاق افتاده است. 
چراکه تولیدکننده پیش از افزایش قیمت باید با دستگاه های نظارتی از جمله 
سازمان حمایت هماهنگی کنند، اما در بازار با توجه به اینکه کالای لوازم خانگی به 
عنوان یک کالای سرمایه ای دیده می شود فروشندگان بر اساس نرخ ارز قیمت ها 
را تنظیم می کنند که خارج از لیست قیمت تولیدکنندگان است. این در حالی است 

که لوازم خانگی یک کالای مصرفی با دوام است.
صادقی نیارکی مهم ترین دلیل گرانی لوازم خانگی را افزایش نرخ ارز عنوان کرد 
و با بیان اینکه تثبیت نرخ ارز به ثبات قیمت ها کمک می کند، گفت: مهمترین 
اولویت وزارت صمت تأمین مواد اولیه برای تولید کنندگان لوازم خانگی از جمله 
توزیع عادلانه ورق و محصولات پتروشیمی برای این صنعت و همه صنایع کشور 
است. برای مثال در حوزه فولاد عرضه اختصاصی برای صنایع لوازم خانگی تعریف 
شده، یعنی می توانند به قیمت پایه ورق دریافت کنند و دیگر رقابتی در بورس کالا 
نخواهد بود و شاهد تثبیت قیمت نسبی ورق فولادی خواهیم بود.  مدیریت تقاضا 
در حوزه پتروشیمی نیز افزایش شیب قیمت و رقابت را کنترل کرد. در حوزه مواد 
اولیه وارداتی نیز مصوبه اخیر ستاد اقتصادی دولت به روش های تامین ارز از جمله 
در صنعت لوازم خانگی کمک می کند. صنعت لوازم خانگی مانند صنعت خودرو از 
جمله صنایع پیشران هستند که مجموعه ای از صنایع مانند قطعه سازان را با خود 
به حرکت درمیاورند. همچنین به گفته این مقام مسئول عرضه مستقیم از کارخانه 
به مصرف کننده نیز برنامه دیگر عرضه لوازم خانگی به قیمت مناسب برای اقشار 

ضعیف تر است که اخیرا آغاز شده است.

معاون امور صنایع وزیر صنعت، معدن و تجارت پاسخ می دهد

چرا با کاهش نرخ ارز، لوازم خانگی ارزان نشد؟
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سخنگوی باشگاه ذوب آهن اصفهان با تاکید بر اینکه این تیم تمام پروتکل های 
بهداشتی را برای بازی با پرسپولیس رعایت کرده بود، گفت: یک هفته می گفتیم 

این مسابقه برگزار نشود ولی گوش نکردند.
رسول کربکندی درباره لغو بازی تیم های فوتبال ذوب آهن اصفهان و پرسپولیس 
تهران در هفته ششم لیگ برتر گفت: یک هفته در تمام مصاحبه هایمان می گفتیم 
برگزاری بازی با پرسپولیس به صلاح این تیم نیست چون ممکن است بازیکنان ما 
ناقل ویروس کرونا باشند و ممکن بود این مسئله برای پرسپولیس در فینال لیگ 

قهرمانان آسیا با قوانین سخت کشور قطر خطرساز شود.
وی افزود: مسئولان سازمان لیگ اصرار به برگزاری بازی داشتند. تیم ما با پرواز 
چارتر به تهران آمد و هتل گرفت. کلی هزینه کردیم اما در نهایت ساعت ۱۱-۱۰ 
شب گذشته بازی را لغو کردند. این نشان می دهد هیچکس نمی دانست چه کار 
می کند و بی برنامگی برای هر دو تیم ایجاد کردند. حالا هم تیم ما در تهران مانده و 

یک جلسه تمرین انجام می دهد و امشب به اصفهان باز می گردد.
سخنگوی و عضو هیات مدیره باشگاه ذوب آهن درباره اینکه دقیقاً چه دلیلی 
برای لغو بازی عنوان شده بود، تاکید کرد: دلیل همان چیزی بود که ما یک هفته 
می گفتیم. علیرغم اینکه بعضی از تست های کرونای تیم ما منفی شده بود اما 
ممکن بود نفرات دیگر ناقل باشند. نباید بازی با پرسپولیس برگزار می شد ولی 

وقتی تیم ذوب آهن به تهران آمد و کلی هزینه کرد، این مسابقه را لغو کردند.
کربکندی با اشاره به مطرح شدن بحث باخت ۳ بر صفر ذوب آهن در این مسابقه 
به دلیل عدم رعایت پروتکل های بهداشتی، یادآور شد: اصلًا چنین بحثی نبوده و 
نیست. تمام اصول و پروتکل های بهداشتی را رعایت کردیم. تعداد کرونایی های 
تیم ما بالا بود. روز سه شنبه از تهران برای انجام تست به اصفهان آمدند و گفتند 
پنج بازیکن مثبت هستند. قاسم حدادی فر و کسانی هم که تستشان منفی شده 

بود، جداگانه تمرین کردند.
وی ادامه داد: تمام چارچوب های بهداشتی را رعایت کردیم. خبر تست سه 
شنبه، ظهر چهارشنبه آمد. روز پنجشنبه هم تست گرفتند که جوابش عصر دیروز 
آمد. در تست پنجشنبه، قاسم حدادی فر مثبت شد و بلافاصله فرودگاه را ترک 
کرد و به قرنطینه رفت. حدادی فر و کسانی که تست اولشان منفی شده بود، با 
ما تمرین نکرده بودند. سخنگوی باشگاه ذوب آهن در پاسخ به این سئوال که این 
تیم در حال حاضر چند کرونایی دارد؟ گفت: پنج نفر از قبل به کرونا مبتلا بودند 
که یک بازیکن و بک عضو کادر فنی به این نفرات اضافه شدند و در مجموع هفت 

کرونایی داریم.
کربکندی تصریح کرد: به خاطر شرایط سنی و برای اینکه در این شرایط به 
کرونا مبتلا نشوم، در اصفهان ماندم و همراه تیم به تهران نیامدم. وی در خصوص 
نه  باشیم  باید شاکی  ما  تاکید کرد:  از ذوب آهن  احتمال شکایت پرسپولیس 
پرسپولیس چون هزینه زیادی انجام دادیم و به تهران آمدیم. برای بازی به تهران 
آمدیم نه گردش. هواپیمای اختصاصی گرفتیم و برای اسکان و هتل هزینه شد. 
تمام کارها انجام شد در حالی که در طول هفته تاکید داشتیم بازی برگزار نشود. 
متاسفانه نمی دانیم چه خبر است! دروازه بان پیشین تیم ملی فوتبال ایران در پایان 
در پاسخ به سئوالی مبنی بر پیش بینی اش از عملکرد پرسپولیس در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا گفت: آرزوی همه ایرانی ها این است که نماینده کشورمان قهرمان 
آسیا شود اما تیم های شرق آسیا قدرتمند هستند. یکی از اتفاقاتی که ممکن است 
به ضرر پرسپولیس تمام شود این است که این تیم از شرایط مسابقه دور شد؛ در 
حالی که فینالیست شرق آسیا تا فردا بازی می کند و از نظر بدنی احتمالًا شرایط 
بهتری خواهد داشت. در نهایت برای تیم پرسپولیس در دیدار فینال آسیا آرزوی 

موفقیت می کنم.

سخنگوی باشگاه ذوب آهن:

ما باید شاکی باشیم نه پرسپولیس
با پایان هفته دوم از دور رفت مرحله گروهی؛ 

تثبیت صدرنشینی شیمیدر قم 
در لیگ برتر بسکتبال

تیم بسکتبال شیمیدر قم با پایان هفته دوم از دور رفت مرحله گروهی فصل جاری 
لیگ برتر بسکتبال مردان ایران صدرنشین گروه دوم باقی ماند.

برپایه این گزارش ، با برگزاری دیدارهای معوقه هفته های اول و دوم از گروه دوم 
مرحله مقدماتی فصل ۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور، تمام 
تیم های حاضر در این گروه دو بازی انجام دادند و سه تیم مطرح این گروه با دو برد 

متوالی خود را به عنوان مدعیان اصلی معرفی کردند.
در این گروه تیم های شیمیدر قم، مهرام تهران، ذوب آهن اصفهان، مس کرمان، 
شهرداری بندرعباس، کوچین آمل، آینده سازان تهران و نیروی زمینی تهران حضور 
دارند و هر هشت تیم بعد از انجام ۱۴ مسابقه رفت و برگشت در مرحله مقدماتی، 

راهی مرحله پلی آف لیگ برتر بسکتبال خواهند شد.
مهمترین موضوع در مرحله مقدماتی، جایگاه تیم ها در رده های اول تا هشتم است 
تا حریف آسان تری در مرحله پلی آف این فصل داشته باشند، در حالی که با یک نگاه 
ساده به تیم های حاضر در گروه دوم می توان به سادگی شیمیدر، مهرام و ذوب آهن را 

مدعیان اصلی کسب رتبه های اول تا سوم این گروه دانست.
شاگردان مصطفی هاشمی در تیم بسکتبال شیمیدر قم نخستین بازی این فصل 
را با حساب ۱۰۹ بر ۶۹ از تیم نیروی زمینی تهران بردند و در دومین مسابقه نیز با 
حساب ۱۰۷ بر ۶۲ تیم آینده سازان تهران را مغلوب کردند، در حالی که ذوب آهن 
اصفهان از سد مس کرمان و شهرداری بندرعباس گذشت و مهرام تهران نیز کوچین 

آمل و آینده سازان تهران را مغلوب کرد.
نکته مهم این است که بردهای تیم بسکتبال شیمیدر قم از دو رقیب دیگر پرگل تر 
و ارزشمندتر است و همین موضوع شاگردان مصطفی هاشمی را در حال حاضر تیم 
نخست جدول رده بندی گروه دوم لیگ برتر بسکتبال ایران معرفی کرده تا ۴۰ روز بعد 
از بازی هفته دوم، در سومین مسابقه این فصل روز اول دی به مصاف ذوب آهن بروند.

در این گروه با پایان دیدارهای هفته دوم، هر سه تیم شیمیدر، مهرام و ذوب آهن 
چهار امتیازی هستند و بر حسب تفاضل گل در رده های اول تا سوم ایستاده اند، 
در حالی که دیدارهای آتی به ویژه مصاف های رو در روی این سه تیم معادله اصلی 

گروه دوم یعنی رتبه های اول تا سوم جدول پیش از پلی آف را مشخص خواهد کرد.
نتایج هفته اول گروه دوم:

شیمیدر قم ۱۰۹ – ۶۹ نیروی زمینی تهران
ذوب آهن اصفهان ۸۱ – ۵۷ مس کرمان

مهرام تهران ۱۰۹ – ۴۰ آینده سازان تهران
شهرداری بندرعباس ۷۴ – ۶۵ کوچین آمل

نتایج هفته دوم گروه دوم:
آینده سازان تهران ۶۲ – ۱۰۷ شیمیدر قم

شهرداری بندرعباس ۷۲ – ۱۰۱ ذوب آهن اصفهان
کوچین آمل ۶۹ – ۸۵ مس کرمان

نیروی زمینی تهران ۴۷ – ۹۰ مهرام تهران

رئیس هیات گلف استان قم خبرداد

روزهای روشن در انتظار گلف قم
رئیس هیات گلف استان قم گفت: ان شاءالله به زودی با بهبود اوضاع و ریشه کن 
شدن ویروس کرونا، روزهای روشنی در انتظار گلف و مینی گلف قم است و مسابقات 

و کلاس های آموزشی منسجم تر از قبل پیگیری خواهد شد.
جام  قم،  مردان  مینی گلف  لیگ  مسابقات  برگزاری  اینکه  بیان  با  دلاوری  رضا 
رسانه و جشنواره ورزشی فرهنگی کارکنان دولت در دستور کار این هیات قرار دارد، 
اظهار کرد: با پیگیری های بیشتر و همکاری ادارات و ارگان های مرتبط، این هیات 
می تواند بعد از افتتاح نخستین زمین مینی گلف استاندارد، در ادامه توسعه فضاهای 

اختصاصی این رشته ورزشی، صاحب اولی زمین گلف خود نیز شود.
وی با قدردانی از تمامی دست اندرکاران ساخت زمین مینی گلف قم افزود: به نتیجه 
رسیدن این پروژه که حرکتی مهم و به یاد ماندنی در سابقه گلف قم خواهد بود و 
ارمغان قهرمانی های متعدد، کشف استعدادها و بازیکنان جدید این رشته است و 
البته آینده ای روشن در گلف و مینی گلف قم را نوید می دهد، بدون تردید دستاورد 

زحمات و از خود گذشتگی تک تک افراد حاضر در ساخت این زمین است.
رئیس هیات گلف استان قم در ادامه با ابراز خشنودی از برگزاری چند دوره تمرین و 
کارگاه آموزشی مینی گلف، عنوان کرد: ان شاءالله به زودی با بهبود اوضاع و ریشه کن 
شدن ویروس کرونا، روزهای روشنی در انتظار گلف و مینی گلف قم است و مسابقات 

و کلاس های آموزشی منسجم تر از قبل پیگیری خواهد شد.
دلاوری خاطرنشان کرد: از دیگر اهداف مهم هیات گلف استان قم در چهار سال 
گذشته دستیابی به زمین رنج و در اختیار گرفتن زمین گلف مناسب، به منظور 
استفاده گلفبازان و علاقمندان به این رشته ورزشی بوده که تا کنون این امر محقق 
نشده اما با مذاکراتی که با دکتر بهشتی معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم 
انجام شده، امیدواریم با همت روز افزون مجموعه هیات گلف و همراهی و یاری 

تمامی بخش های مرتبط بتوانیم به این مهم دست پیدا کنیم.
وی با بیان اینکه این روزها تمرینات و برنامه های آموزشی گلفبازان قم با تاکید بر 
داشتن بیمه ورزشی و رعایت تمامی پروتکل های بهداشتی از جمله همراه داشتن 
ماسک انجام می شود، به بازدید اعضای هیات از زمین مینی گلف خانه مهندس در 
منطقه پردیسان قم اشاره و اظهار کرد: در این بازدید به اتفاق جمعی از قهرمانان 
مینی گلف قم، مراحل ساخت این زمین مورد بررسی قرار گرفت و موارد و نکاتی از 
جانب بازیکنان و مسوولان هیات در حضور مهندس جلالی ناظر زمین مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

مربی هندبال پاس قم: 

محکوم به بُرد رقیبان خود هستیم
 مربی تیم هندبال پاس ناجای قم گفت: با توجه به اینکه با هفت امتیاز هم اکنون 
در رده سوم گروه اول لیگ برتر هندبال قرار داریم، برای صعود به مرحله بعد محکوم 

به برد در حداقل ۲ مسابقه از ۳ مسابقه پیش رو هستیم.
محسن ولیان با اشاره به آغاز مسابقات مرحله اول دور برگشت مسابقات لیگ برتر 
هندبال افزود: دور برگشت در دو مرحله برگزار می شود که تیم قم در مرحله اول، ۳ 

بازی و در محله دوم ۲ بازی دارد.
وی ادامه داد: در مرحله اول دور برگشت این رقابت ها که از ۱۹ آذرماه در سالن 
پوریای ولی دانشگاه آزاد اسلامی شیراز آغاز شده است، تیم هندبال پاس ناجای قم 
روز چهارشنبه ۱۹ آذر ماه به مصاف تیم قدرتمند ذوب آهن اصفهان رفت که با وجود 
اینکه شانس پیروزی نیز داشتیم ولی در نهایت با کسب تساوی ارزشمند موفق به 
گرفتن یک امتیاز از این تیم شدیم. وی اظهار داشت: تیم هندبال پاس ناجای قم در 
روز جمعه ۲۱ آذرماه به مصاف پرسپولیس بهبهان رفت که متاسفانه نتیجه را واگذار 
کردیم و با توجه به نتایج این دو بازی، سه مسابقه پیش رو برای این تیم بسیار حیاتی 

است.
برتر هندبال  اول دور برگشت لیگ  ادامه داد: در آخرین مسابقه مرحله  ولیان 
فردا یکشنبه ۲۳ آذرماه در مقابل تیم نفت و گاز گچساران صف آرایی می کنیم که 
برای زنده نگهداشتن شانس خود برای صعود به مرحله بعد محکوم به پیروزی در 
این مسابقه هستیم. وی افزود: همچنان تیم پاس قم،  پس از نیروی زمینی شهید 
شاملی کازرون و ذوب آهن اصفهان شانس سوم صعود به مرحله بعدی است که 
لازمه آن کسب حداکثر امتیازهای ممکن در مسابقه های پیش رو است.وی وضعیت 
بازیکنان این تیم برای مصاف با تیم نفت و گاز گچساران را خوب ارزیابی کرد و گفت: 
ورزشکاران این تیم از وضعیت آمادگی خوبی برخوردار هستند و تمام تلاش خود را 
برای حفظ جایگاه تیم در جدول گروه یک انجام می دهیم. هم اکنون در گروه اول 
لیگ برتر هندبال نیروی زمینی شهید شاملی کازرون با ۶ بازی و ۱۲ امتیاز در رده 
اول، ذوب آهن اصفهان با هفت بازی و ۱۱ امتیاز در رده دوم و پاس قم با هفت بازی 
و ۷ امتیاز در رده سوم قرار دارد. پرسپولیس بهبان با یک بازی کمتر و چهار امتیاز  در 
رده چهارم به دنبال تصاحب جایگاه سومی این گروه است که با توجه به فاصله سه 

امتیازی، همچنان شانس پاس قم برای صعود بیشتر از تیم بهبانی است.

مسعود سلطانی فر با حضور در اردوی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تا همین  مرحله هم که در فینال حاضر شدید یک پیروزی 
بزرگ برای شما محسوب می شود و یک دستاورد تاریخی و فراموش نشدنی است.

سلطانی فر عصر روزجمعه با حضور در محل استقرار تیم پرسپولیس با بازیکنان و کادر فنی و مدیریتی باشگاه دیدار و گفتگو کرد. 
در این دیدار مهدی علینژاد معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای و سمیعی مدیرعامل باشگاه نیز حضور داشتند.

سلطانی فر در این بازدید با تقدیر از زحمات مدیران، کادر فنی و بازیکنان باشگاه پرسپولیس اظهار داشت: تشکر می کنم از تیم 
مدیریتی، هیات مدیره و کادر فنی و پشتیبانی باشگاه که شرایط خوبی را فراهم کردند تا پرسپولیس بتواند در فینال آسیا حضور 
پیدا کند. شرایط بسیار حساس است و تصور و باور ما بر این است که با عزم و اراده می توان این بازی مهم را با پیروزی پشت سر 

گذاشت.
وی با اشاره به شرایط حساس کشور تصریح کرد: ما با تحریم ها و کمبودهای زیادی مواجه هستیم. اگرچه تلاش شده بهترین 
امکانات فراهم شود و نیازها برطرف شود ولی حریفان ما و تیم های مقابل آسیایی از شرایط بهتری برخوردار هستند. جنگ بین 

امکانات و تعصب و اراده بازیکنان است.
وزیر ورزش و جوانان خطاب به بازیکنان و پرسنل تیم پرسپولیس گفت: تا همین مرحله هم که در فینال حاضر شدید یک پیروزی 
بزرگ برای شما محسوب می شود و یک دستاورد تاریخی و فراموش نشدنی که تیم پرسپولیس توانسته طی چند سال گذشته دو 

بار به فینال لیگ قهرمانان آسیا برسد.
سلطانی فر خاطرنشان کرد: امیدوار به موفقیت پرسپولیس در بازی فینال هستم و با عزم و اراده ای که در بین بازیکنان وجود 
دارد حتماً می توانید فعل خواستن را صرف کنید و با دست پر برگردید. مسائل حاشیه ای همیشه در این شرایط سخت باشگاه 
را تهدید می کند و مهم ترین کاری که باید انجام شود این است که باشگاه را از مسائل حاشیه ای دور نگه دارید و با تمرکز بیشتر 

روی بازی فینال فکر کنید.
وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: فرقی نمی کند حریف در بازی فینال کره ای باشد یا ژاپنی. برای تیمی که می خواهد در این 

بازی حساس به میدان برود باید این آمادگی را داشته باشد که با هر حریفی دیدار کند.
سلطانی فر در ادامه گفت: در هفته ای که گذشت خدمت رییس جمهوری رسیدم و گزارشی از وضعیت بازی ها ارائه دادم و 
حساسیت لیگ قهرمانان آسیا و کار بزرگی که تیم پرسپولیس انجام داده است را به اطلاع ایشان رساندم. رییس جمهوری هم 

گفت من نیز دعا می کنم که این تیم به موفقیت برسد و قهرمان آسیا شود.
وی افزود: رییس جمهوری هدیه ای را برای تیم پرسپولیس در نظر گرفته که با قهرمانی این تیم در لیگ قهرمانان آسیا به آنها 
تقدیم می شود. الان که چشم یک ملت و مجموعه دوستداران فوتبال به دنبال موفقیت پرسپولیس به عنوان نماینده فوتبال ایران 
است امیدواریم که با عزم و اراده بتوانید دل همه مردم کشور را شاد کنید. حدود ۲۷ سال است که قهرمان آسیا نشدیم در حالی 

که در این مدت سه بار به فینال رسیدیم ولی دستمان از جام کوتاه ماند.

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید آبی پوشان پایتخت باید تاکتیک خود را تغییر دهد.
فرشاد فلاحت زاده، درباره شرایط این روزهای آبی پوشان پایتخت گفت: ما در شروع فکر می کردیم اتفاقات بهتری 
برای استقلال رقم بخورد. حضور کادر فنی جدید باعث شد تا تصور کنیم نتایج بهتری رقم بخورد. به نظر من تفکرات 
آقای فکری باید نسبت به تیم های لیگ یکی و تیم هایی مثل نساجی فرق کند. هواداران از استقلال قهرمانی 
می خواهند و کادر فنی هم تحت فشار است و با این وجود، استقلال نیاز به آرامش دارد و با کمک و مشورت از آدم های 
مقبول، باید فکری به حال وضعیت استقلال بشود. اگر این طور نشود، آبی ها روزهای بسیار سختی را در پیش دارند. 
بازی های سخت استقلال هنوز باقی مانده است و تیم های گردن کلفت زیادی هستند که بتوانند برای شاگردان 
محمود فکری دردسرساز شوند. او ادامه داد: من فکر می کنم استقلال باید در تعویض ها  دقت بیش تری داشته باشد 
و دیر تعویض نکنند و نفراتی که عملکرد خوب نداشتند، به نمیکت بروند تا انگیزه ای برای دیگران هم ایجاد شود. تا 
این جای کار ترکیب و تاکتیک استقلال روشن بوده است و نفرات ثابتی در ترکیب حضور داشتند. باید تعویض ها با 

دقت بیش تری انجام شود و تاکتیک مورد نظر با تعویض ها هماهنگی های لازم انجام شود.
فلاحت زاده افزود: به نظر من دست استقلال تا یک اندازه قابل توجهی رو شده است. آن ها باید تغییر تاکتیک بدهند 
و روی تاکتیک های دیگر تمرکز کنند. استقلال به نظر می رسد این روزها درگیر حاشیه ها شده است. آن ها کار فنی 
را کنار گذاشته اند و به حاشیه ها می پردازند. الان در فوتبال ما جنگ نیمکت ها شده است و مربی ها روی نیمکت ها 
با یکدیگر جنگ دارند و این برای فوتبال ما زیبا نیست. الان هم جو استادیوم طوری نیست به ضرر مربی باشد چون 

تماشاگری به استادیوم نمی آید و با این وجود تمام تمرکز باید روی بازی باشد و به مسائل فنی تمرکز کنند.
این پیشکسوت تیم فوتبل استقلال درباره حاشیه های آبی پوشان گفت: هر مربی ای که بتواند زودتر تیم را تحویل 
بگیرد، می تواند عملکرد بهتری داشته باشد. اگر آقای فکری این شرایط را دیده است، می توانست هدایت استقلال 
را قبول نکند و می گفت استقلال شرایط خوبی ندارد. مقایسه فکری و استراماچونی اشتباه است. استراماچونی 
مربی موفقی بوده است و رزومه مشخصی دارد. محمود فکری نیز سرمایه باشگاه است و مربی توانمندی است و 
کمک هایش هم با تجربه هستند. این جا استقلال است و خواسته ها و انتظارات در استقلال با نساجی متفاوت است و 

باید دانش خود را بیش تر کنند تا به خواسته های مورد نظر دست پیدا کنند.
او در پایان گفت: الان با این شرایط نمی توان به آینده استقلال امیدوار بود. استقلال باید تمرینات بیش تری مد نظر 
داشته باشد و تاکتیک های خود را تغییر دهند تا اگر استقلال قهرمان نشد، حداقل سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را 
بگیرد. نقش آقای مددی در اینجا بسیار مهم است و فکر می کنم ایشان خیلی ضعیف کار کرده است و باید از سرمربی 
و کادر فنی مطالبه کند که نتیجه  نگرفتن استقلال به خاطر چه چیزی بوده است. مددی سرپرست باشگاه استقلال 

است و باید قوی تر از این چیزها ظاهر شود.

مسعود سلطانی فر:

پرسپولیس تا الان هم دستاورد تاریخی کسب کرده است
فلاحت زاده: دست استقلال رو شده است

مقایسه فکری و استراماچونی اشتباه است

گلر جدید تیم فوتسال فردوس قم گفت: جای بازیکنانی 
همانند هاشم فرج زاده، علیرضاوفایی، حمید رشیدی، 
ابوالقاسم  کوهستانی،  حسین  محمد  دهقان،  محمد 
عروجی و دیگر بازیکنانی که در فصل های گذشته برای 
و  است  تیم خالی  این  در  بازی کردند  استان  نمایندگان 
امیدوارم در سال های پیش رو باز هم بتوانیم در کنار هم 

نماینده مقتدری برای استان قم بسازیم.
جدایی  فصل  یک  از  پس  اظهارداشت:  ایازی  مسعود 
از نماینده استان قم در لیگ برتر فوتسال و بازی کردن 
برای تیم پارسیان شهر قدس در روزهای گذشته با توجه 

به تماس مسئولین تیم فردوس با من و احساس نیاز برای 
حضور من در این تیم با ثبت قرارداد یک فصله به این تیم 

پیوستم.
وی افزود: یک جلسه تمرینی با تیم فردوس را پشت سر 
گذاشتم؛ تیم جوانی برای فصل آینده داریم و امیدواریم 
با کمک با تجربه ها و کادر فنی و همچنین تلاش جوانان 

بتوانیم در رتبه های بالای جدول قرار بگیریم.
ایازی ادامه داد: هر بازیکنی دوست دارد در اولویت اول 
برای نماینده شهر خود بازی کند و من هم مثل همه دوست 
داشتم تا برای نماینده شهر خود بازی کنم و خوشحالم که 

که  امیدوارم  و  توافق رسیدم  به  فردوس  تیم  با  این فصل 
بتوانم بازی های خوبی در فصل پیش رو ارائه بدهم.

خاطر  به  متاسفانه  کرد:  اظهار  فردوس  تیم  جدید  گلر 
وجود ویروس کرونا در کشور از حضور تماشاگران محروم 
هستیم و این موضوع برای تیم ما بسیار بد است چرا که 

استان قم همیشه تماشاگران پرشوری در سالن داشت.
زاده،  فرج  هاشم  همانند  بازیکنانی  جای  افزود:  وی 
محمد  دهقان،  محمد  رشیدی،  حمید  علیرضاوفایی، 
حسین کوهستانی، ابوالقاسم عروجی، میثم ایلانلو و دیگر 
بازیکنانی که در فصل های گذشته برای نمایندگان استان 

بازی کردند در این تیم خالی است و امیدوارم در سال های 
پیش رو باز هم بتوانیم در کنار هم نماینده مقتدری برای 

استان قم بسازیم.
ایازی ادامه داد: امیدوارم مسئولین حمایت های لازم را از 
تیم فردوس داشته باشند تا بازیکنان نیز با انگیزه مضاعف 

برای انجام بازی ها پای در میدان بگذارند.
وی در پایان افزود: در آخر باید از مسئولین، کادر فنی 
و بازیکنان مجموعه پارسیان شهر قدس تشکر کنم که در 
فصل گذشته مهمان نوازی کردند و باعث شدند دوستان 

خوبی برای خود پیدا کنم.

گلر جدید تیم فوتسال فردوس قم :

جای بازیکنان قدیمی در تیم فردوس خالی است

 دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران درباره درخشش خود در لیگ اروپا گفت: 
بعد از بازی فکر کردم مثل ورزشکار انفرادی هستم که ۴سال برای المپیک 

زحمت می کشد و مردم می نشینند ببینند مدال می آورد یا نه!
علیرضا بیرانوند پس از حضور در درون دروازه رویال آنتورپ بلژیک مقابل 
تاتنهام انگلیس در لیگ اروپا گفت: هم قبل و هم بعد از بازی از مردم ایران 
انرژی زیادی گرفتم و از آنها تشکر می کنم. خیلی خوشحالم بابت اتفاقاتی 

که افتاد ولی ناراحتم که در نهایت بازی را باختیم.
دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران افزود: یک چیز را صادقانه می گویم. 
من بعد از بازی فکر کردم مثل ورزشکار انفرادی هستم که ۴ سال برای 
المپیک زحمت می کشد و بعد مردم می نشینند ببینند مدال می آورد یا 
نه. من هم دقیقاً چنین حسی داشتم. دست مردم کشورم را می بوسم. 
فهمیدم که بازی پنجشنبه شب من را مثل بازی های جام جهانی دیده 

بودند.
از  از بازی بعضی  بیرانوند تصریح کرد: برایم خیلی جالب بود که بعد 
هواداران استقلال برایم استوری گذاشتند و تعریف و تمجید کردند. این به 
من انرژی بیشتری داد. هواداران پرسپولیس هم که دیگر شرمنده ام کردند. 
خیلی به من لطف کردند. خوشحال شدم که در این شرایط سخت توانستم 

کمی دل مردم کشورم را شاد کنم.
او درباره شرایط خود در باشگاهش یادآور شد: بعد از ۴ - ۵ ماه توانستم 

برای آنتورپ بازی کنم. یک ماه و نیم هم به خاطر مصدومیت همسترینگ 
بیرون بودم. در بازی تاتنهام هم اتفاق در همان ناحیه همسترینگ پایم 
درد داشتم ولی خودم خواستم تا آخر در زمین بازی بمانم. فرصتی بود که 

می خواستم خودم را نشان دهم.
وی درباره بازی با تاتنهام نیز گفت: در نیمه اول موفق شدم چند موقعیت 
تاتنهام را مهار کنم. این تیم خیلی در حمله قوی بود و دیگر نیازی به تعریف 
من ندارد. نیمه دوم هم تلاش کردیم ولی به هر حال تفاوت ما با تاتنهام در 
زمین مشخص شد. بعد از بازی سرمربی تیم از من تشکر کرد و من هم در 

جواب گفتم این وظیفه ام بود که برای تیم خوب بازی کنم.
بیرانوند که در پیامی برای برنامه »سلام صبح بخیر« صحبت های فوق را 
انجام داده بود درباره حضورش در تیم منتخب هفته اروپا خاطرنشان کرد: 
خوشحالم در تیم منتخب هفته هم قرار گرفتم ولی این اصلًا باعث نمی شود 
مغرور شوم. فکر می کنم این اولین باری است که یک دروازه بان ایرانی در 
لیگ اروپا بازی کرده و طبعاً اولین بار هم هست که در تیم منتخب هفته قرار 
می گیرد. من راه زیادی در پیش دارم. این اولین بازی من و در واقع شروع 
من در آنتورپ بود. از حالا به بعد باید تلاش بیشتری کنم چون می دانم 

توقعات از من خیلی بالا رفته است.

بیرانوند بعد از بازی با تاتنهام:

استقلالی ها انرژی ام را بیشتر کردند

 سرمربی تیم فوتبال القطر گفت: علی کریمی مهارت فردی بالایی دارد اما باید در خدمت تیم باشد.
تیم فوتبال القطر فردا یکشنبه در هفته نهم لیگ ستارگان قطر به مصاف تیم السیلیه می رود.

»یونس علی« سرمربی تیم القطر در نشست خبری پیش از این بازی درباره نتایج خوب این تیم گفت: همبستگی بازیکنان، 
مدیران و هواداران باعث پیشرفت تیم و دستیابی به نتایج مثبت شده است. امیدوارم این روند خوب ادامه داشته باشد.

سرمربی القطر ادامه داد: جاه طلبی ما بیش از کسب سه پیروزی متوالی است. همیشه تلاش می کنیم نتایج خوبی بگیریم 

و اگر می خواهیم در جمع تیم های بالای جدول باشیم باید تلاشمان را دو برابر کنیم.
یونس علی خاطرنشان کرد: ما هر بازی را جدی می گیریم گویی که بازی فینال است. به طور کلی ما امکانات بسیار خوبی 

را در اختیار داریم و می توانیم با یک بازی گروهی خوب، مسابقات را به پایان برسانیم.
وی به هافبک ایرانی و توانمند خود در تیم القطر هم اشاره کرد و گفت: بازیکنانی مانند علی کریمی و یوسف بلایلی از 

مهارت های فردی برخوردار هستند اما باید این مهارت ها را در چارچوب بازی گروهی تیم به کار گیرند.

سرمربی تیم القطر:

 علی کریمی باید در خدمت تیم باشد
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واکنش ها به شعرخوانی اردوغان؛

خطوط قرمز ایران مشاعره پذیر نیست

اقدام حساسیت برانگیز در کشور ثانی و علیه کشور ثالث، شاید تسکین دهنده 
ناکامی های تاریخی باشد اما خواننده ابیات »ارس« به خوبی می داند که خطوط 

قرمز سرزمینی ایران در هیچ دوره ای موضوعی مشاعره پذیر نبوده و نخواهد بود. 
روابط بین الملل در جهان امروز دچار چنان ظرافت و حساسیت هایی است که 
خوانش ابیات یک نوشته هم می تواند آغازگر تنش و یا منجر به بهبود روابط بین 
ملت ها و دولت ها شود. آگاهی از این ظرافت ها و خطوط قرمز هر سرزمین و 
مردمی به ویژه اگر همسایگی دیرینه ای هم برقرار باشد، حداقل انتظاری است که 
از مقامات کشورها می رود. گاهی اما برخی رفتارها مانند آنچه در مراسم رژه پیروزی 
روز پنجشنبه در شهر باکو جمهوری آذربایجان رخ داد، نشان می دهد برخی به 
عمد یا سهو آیین همسایگی را فراموش کرده و در پی ماجراجویی هستند. »رجب 
طیب اردوغان« رییس جمهوری ترکیه پنجشنبه هفته گذشته در سخنرانی مراسم 
رژه نظامی نیروهای جمهوری آذربایجان به مناسبت آزادی مناطق اشغال شده، 
بیتی از شعری حساسیت برانگیز ارس درباره جدایی جمهوری آذربایجان را خواند. 
این اظهارات مداخله جویانه اردوغان، با واکنش های گسترده ای هم از سوی کابران 

فضای مجازی و هم مسوولان و مقامات مواجه شد.
واکنش ها به شعرخوانی اردوغان

ساعاتی پس از انتشار ویدیویی از مراسم رژه پیروزی در باکو و شعرخوانی اردوغان 
در این مراسم کاربران فضای مجازی خواستار واکنش جدی به این اظهارات مداخله 
جویانه شدند. »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه نخستین مقام مسوولی بود که 
نسبت به اشعار ماجراجویانه رییس جمهوری ترکیه واکنش نشان داد و نوشت: »به 
اردوغان نگفته بودند شعری که به غلط در باکو خواند مربوط به جدایی قهری مناطق 
شمالی ارس از سرزمین مادریشان ایران است! آیا او نفهمید که علیه حاکمیت 
جمهوری آذربایجان سخن گفته است؟ هیچکس نمی تواند در باره آذربایجان 
عزیز ما صحبت کند.« ساعاتی بعد سفیر ترکیه در تهران هم از سوی دستیار وزیر و 
مدیرکل اورآسیا به وزارت امور خارجه احضار و  ضمن ابلاغ مراتب اعتراض شدید، به 
سفیر تاکید شد جمهوری اسلامی ایران خواستار توضیح فوری دولت ترکیه در این 
خصوص است. »سعید خطیب زاده« سخنگوی وزارت امور خارجه هم در توییتی 
با اشاره به این احضار نوشت: »به سفیر ترکیه گفته شد، بنا کردن سیاست خارجی 
بر خیالات خردمندانه نیست. بسیارند در ترکیه که تاریخ را نیک می دانند. لازم است 
پیش از خوانش شعرها ریشه اصلی سرایش آن را به دولتمردان خود یادآوری کنند، 
آذربایجان غیور، پاره تن ایران عزیز، همواره دژ مستحکم وطن بوده است.« »حسام 
الدین آشنا« مشاور رییس جمهوری هم در حساب توییتری خود نوشت: »نتیجه 

تکیه بر مشاوره های شبه اندیشکده هایی چون ایرام، بهتر از این نمی شود.
»محسن رضایی« دبیر مجمع تشخصی مصلحت نظام هم در توییتی نوشت: 
»اگر آقای اردوغان از خواندن شعر ارس منظورش ایران بزرگ است، درست است. 
زیرا آذربایجان درقلب ملت ایران و درکنار برادران دیگرش از قوم، لر و کرد و بلوچ 
و عرب قرار دارد. اگر نظرش تکرار تجربه شکست خورده داعش درسوریه است، 
حرف غلطی است.« شمار زیادی از نمایندگان مجلس به ویژه نمایندگان شهرهای 
آذری نشین هم به این اظهارات اردوغان واکنش نشان داده و آن را محکوم کردند. 
»محسن پاک آیین« سفیر پیشین ایران در باکو هم تاکید کرد: »در چنین شرایطی 
هم باید به اظهارات آقای اردوغان اعتراض کرد و هم از روابط تهران و باکو مراقبت 
کنیم و اجازه ندهیم که روابط دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان در مقطع فعلی 
به دلیل اظهارات هدفمند آقای اردوغان تخریب شود.« »الهوردی دهقانی« نماینده 
مردم ورزقان در مجلس هم تصریح کرد: »هرچند اردوغان می خواهد استراتژی 
نوعثمانی را در منطقه اشاعه دهد اما خودش هم می داند که گرفتار خیال خام است 
و این خواب ها تعبیر نخواهد شد.«   نکته قابل تامل اینکه بخش اعظم واکنش ها به 
اظهارات مداخله جویانه از سوی شهروندان  آذری و نمایندگان شهرهای این مناطق 
بیان شد. نمایندگان ولی فقیه در استان های آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، 
اردبیل و زنجان هم در بیانیه ای با یادآوری ادبیات و اشعار حسرت در ادبیات آذری 
تاکید کردند که حسن همجواری و همکاری با همسایگان و بلکه با تمام ملت های 
مسلمان از اصول خطیرانقلاب اسلامی است و این موضوع همیشه مورد تاکید 
مقام  معظم رهبری بوده است. نمایندگان ولی فقیه در استانهای شمال غرب کشور 
در این بیانیه  از تمام مسلمان ها مخصوصا در ایران، آذربایجان و ترکیه خواستند 
در شرایط حساس منطقه بسیار هوشیار باشند و  ابزار توطئه های پیچیده اختلاف 

افکن دشمن قرار نگیرند.
دو تحلیل از یک بیت

طولانی،  مرزهای  وجود  ایران،  غربی  شمال  همسایه  با  همسایگی  قرن ها 
اشتراکات فرهنگی، زبانی، دینی و حتی علمی و هنری ایران و ترکیه را به یکی از 
کشورهای معتمد یکدیگر تبدیل کرده است. دو کشور در سال های اخیر توانسته اند 
الگویی در مناسبات دوستانه در منطقه پر آشوب خاورمیانه باشند. به طوری که در 
سالهای اخیر مقامات و رهبران دو کشور بیشترین میزان ملاقاتها و همکاریها را باهم 
داشته اند. شاید به دلیل همین قرابت است که ایرانیان از رییس جمهوری همسایه 
انتظار ماجراجویی ندارند. درباره دلایل شعرخوانی حساسیت برانگیز اردوغان در 
باکو دو دسته نظریه دستکم تاکنون منتشر شده است. دسته نخست این اقدام را 
اشتباه ادراکی رییس جمهوری ترکیه از شعر ارس، ارزیابی می کنند و آن را سهوی و 
بدون انگیزه و نیت قبلی می دانند. گروه دیگر اما خوانش این ابیات را تازه ترین نماد 
بلندپروازی های رجب طیب اردوغان در حوزه نوعثمانی گری و بازگشت به رویای 
پادشاهی عثمانی می دانند.  اگر فرض نخست را با توجه به رابطه قابل قبول سالیان 
گذشته و دِین کودتایی اردوغان به ایران قبول کنیم، لازم به یادآوری نکاتی خواهد 
بود. رییس جمهوری ترکیه باید بیش از هر رهبر سیاسی در جهان درباره ادبیات 
گفتاری و زبان بدن خود در مواجهه با همسایگانی چون ایران مراقبت به عمل آورده 
و تامل کند. اشتباهات سهوی و لسانی از قبیل آنچه در رژه باکو روی داد بهانه ای به 
دست دشمنان ملتهای منطقه خواهد داد تا در مسیر تیرگی و سردی روابط از بهانه 
کافی برای مداخلات خود و بهره برداری از شرایط برخوردار شوند. به ویژه آنکه رژیم 
صهیونیستی هم در مسیر تهدید و تطمیع همسایگان ایران قرار دارد. اگر اما فرض 
دوم را درباره دلایل اقدام تفرقه افکن اردوغان مبنای تحلیل قرار دهیم، آن زمان 
تردیدی در پاسخ قاطع به  اظهارات وی باقی نخواهد ماند. اگر رییس جمهوری 
ترکیه با هدف بازگرداندن شکوه عثمانی و به توهم تضعیف ایران بر اثر تحریم ها، 
چشم طمع بر سرزمین ایران داشته باشد، احتمالا همین واکنش های ایرانیان از 
هر طیفی در ساعات گذشته منجر به تصحیح اشتباهش واخواهد داشت. طبیعی 
است هرگونه سخن تحریک کننده درباره تمامیت سرزمینی یک کشور نه تنها در 

عرف دیپلماتیک پسندیده نبوده بلکه قابل قبول هم نیست.
به گزارش ایرنا ،دکترین جمهوری اسلامی طی چهار دهه گذشته رعایت حق 
همسایگی بوده است اما طمع وزران به خاک ایران اگر با توهمی از جنس بازگشت 
به عصر عثمانی گری یا توهم ضعف و ضربه پذیری ایران، ماجراجویی را آغاز یا 
پی گیرند، جامعه ایرانی و دولت ایران به شدت واکنش نشان خواهد داد اردوغان 
بیش از هر کس دیگری می داند که ایران کنونی حتی اگر با شدیدترین تحریم های 
اقتصادی، دست و پنجه نرم کند، قابل قیاس با ایران ۴۰ سال پیش و آغاز جنگ 
تحمیلی نیست، با این توصیفات اگر توانست دربرابر دیکتاتوری چون صدام حسین 
سربلند هشت سال جنگ شود؛ در برابر هر طماع دیگری هم همین گونه خواهد 
بود. در داخل ایران اما ضرورت هوشیاری دوچندان احساس می شود، سناریوی 
نابودی جمهوری اسلامی هر روز بازیگری تازه و سوژه ای تازه به خود می بیند. روزی 
تیم B  و روزگاری دیگر تیم R. این دشمنی ها تمام نخواهند شد و واقعیت روابط 
بین الملل این است که در جهان نه دشمن همیشگی برای کشوری وجود دارد و نه 
شریک و متحد همیشگی. اتکا به ظرفیت های داخلی و حمایت مردمی مهم ترین و 

با ثبات ترین اصل دکترین هم کشور در جهان بی ثباتی های کنونی است.

خرداد ماه سال ۸۴، کمتر کسی فکر می کرد به جای رئیس دولتی که در 
مجامع جهانی حاضر می شد و از فرهنگ و گفت وگو سخن می گفت فردی 
به اسم محمود احمدی نژاد بر سر کار بیاید. او آنقدر ناشناخته بود که در دوره 
نخست انتخابات در بعضی حوزه های رای گیری به جای نامش می نوشتند 

"شهردار تهران".
احمدی نژاد آن روزها برای عموم مردم ناشناخته بود و بیشتر به صرف شعارها 
و وعده هایی که داد و البته دوقطبی سازی در مقابل آیت الله هاشمی، نامش 
از صندوق رای پیروز بیرون آمد.  واقعیت اما این است که او بعد از آنکه به ریاست 
دولت رسید هم ناشناخته مانده بود. هنوز که هنوز است هیچ کس نمی تواند 
دقیق بگوید او چه تصمیمی  خواهد گرفت یا چه رفتاری از خود نشان می دهد. 
او مدت زمان زیادیست که مرز، عرف و ساختارها را شکسته است. بارزترین این 
ساختارشکنی ها، خانه نشینی ۱۱ روزه و ایستادن در برابر رهبری بود. او سال ها 
بعد با وجود آنکه از نامزدی در انتخابات ۹۶ منع شده بود ناگهان در وزارت کشور 
شناسنامه اش را از جیبش بیرون آورد تا بار دیگر به سخن رهبری تمکین نکرده 
باشد.  احمدی نژادِ بعد از ریاست جمهوری، فقط موهایش کمی سفیدتر شده 
اما شخصیتش همان است. از بسیاری جهات نمی توان او را پیش بینی کرد اما 
جنجال آفرینی و علاقه به حضور در قدرت چیزهایی هستند که تغییری نکرده 
اند. از این رو می توان پشت پرده فعالیت ها و اظهار نظرها و رفتارهای جنجالی 
اش در ماههای منتهی به انتخابات را متوجه شد و پاسخ معمای فعال شدن 
احمدی نژاد را در این دانست  که او برای آنکه دوباره در بین مردم نامش مطرح 
شود دست به هرکاری می زند. او در ماه های گذشته به اقدامات بی سابقه ای 
رو آورده است که مانندش را کمتر سراغ داریم؛ از مصاحبه درباره خوانندگان 

لس آنجلسی تا نامه نوشتن برای بن سلمان و انتقاد از حجاب اجباری.
شگفتی سازی هایش اما به این ها محدود نشده و هنوز که هنوز است ادامه 
دارد، گاه تاحدی که خود را آدمی متناقض نشان می دهد فقط برای آنکه در بدنه 
اجتماعی دیدگاه های مختلف مطرح شود، مثلا از یک سو تیم تبلیغاتی اش 
طرفدار رای آوردن ترامپ در انتخابات آمریکا می شود، در جای دیگری حامی 
آزادی پوشش است و می گوید نظر رهبری هم نمی تواند مانع ابراز دیگر نظرها 
درباره حجاب شود اما به موضوع حضور گشت ارشادهای نیروی انتظامی زیر 
نظر وزارت کشور دوران ریاست جمهوری اش که پر تعداد در خیابان ها و معابر 
ظاهر می شدند هیچ اشاره ای نمی کند؛ او در جای دیگر طرفدار نظریه توهم 
توطئه می شود و می گوید ویروس کرونا ساخته و پرداخته اهداف سیاسی است. 

حمایت احمدی نژاد از ترامپ 
احمدی نژاد به صورت علنی از  ترامپ در انتخابات آمریکا حمایت نکرده است 

اما پیروزی ترامپ در انتخابات ۲۰۱۶ آمریکا خشنودی رئیس دولتهای نهم و 
دهم ایران را به همراه داشت. او چهار سال بعد از انتخاب جنجالی ترین رئیس 
جمهور آمریکا آمریکا در نامه ای از انتخاب او استقبال کرد و نوشت: از فضای 
سیاسی و رسانه ای آمریکا چنین استنباط می شود که نتیجه انتخابات بر خلاف 
روال معمول و خارج از اراده و پیش بینی هیئت حاکمه و جریان اصلی پشت 

صحنه سیاست آمریکا بوده است. 
به گزارش خبر آنلاین ،مضافا آنکه در انتخابات اخیر آمریکا عبدالرضا داوری 
مشاور رسانه ای احمدی نژاد رسما در صفحه توئیتر خود پیروزی ترامپ در 
آمریکا را مقدمه وعده تاریخی انبیاء و وراثت مستضعفان خواند و نوشت: »با 
پیروزی ترامپ، شمارش معکوس برای تحقق وعده تاریخی انبیاء در غلبه 
فرودستان بر فرادستان، وراثت مسنضعفان در زمین و پژواک صداهای خاموش 

علیه مستکبران گلوبالیست در سراسر جهان، آغاز می شود. «
استدلال اطرافیان احمدی نژاد این بود که با انتخاب مجدد ترامپ، فضایی 
بحرانی برای جمهوری اسلامی پیش خواهد آمد که در این فضا حاکمیت 

گزینه ای به جز احمدی نژاد نخواهد داشت تا بتواند مشکل را حل کند.
احمدی نژاد طرفدار نظریه توطئه

احمدی نژاد در مصاحبه ای با ایندیپندنت فارسی نیز طرفدار نظریه توهم 
توطئه می شود. او بدون آنکه سندی ارائه کند ادعا می کند کرونا یک ویروس 
آزمایشگاهی است که عامدانه و با اهداف سیاسی ساخته شده است. او گفته 
بود »من معتقد هستم کسانی که دنیا را در صد سال اخیر مدیریت کردند، به 
این نتیجه رسیدهاند که ساز و کارهایشان دیگر پاسخ نمی دهد، باید تغییرات 
اساسی به وجود بیاورند و انتشار کرونا، یکی از اهدافش پوشش دادن و تغییرات 
است. یعنی زمینه را برای تغییرات فراهم کنند. دستورالعمل هایی را که منتشر 
می کنند در دنیا بسیار گنگ، چند پهلو و متناقض است و هر کشوری که 
بخواهد از آن دستورالعمل ها تبعیت بکند دچار مشکلات می شود. به نظرم در 
ایران هم مشکل اصلی این است که مدیریت کرونا، در تبعیت از سیاست هایی 
که بهداشت جهانی منتشر می کند، دارد اتفاق می افتد و همین باعث شده که 
مهار کرونا در ایران با مشکلات جدی مواجه شود. ما دانشمندان و متخصصینی 
پروتکل های  هم  و  کنند  تهیه  را  دارویش  می توانند  به سرعت  هم  که  داریم 
بهداشتی خیلی ساده ای را در اختیار مردم و سازمان ها قرار دهند که با رعایت 

آنها بتوانیم از آن پیشگیری کنیم.«
شاید اگر روزی که احمدی نژاد ادعاهای عجیب و غریب مثل هاله نور و ... 
بازخواست می کرد و سند و مدرک  را  او  مطرح  کرد ساختار سیاسی کشور 
می خواست کار به اینجا نمی رسید که در میان همه گیری ویروس کرونا که جان 

بسیاری از شهروندان را گرفته با حرف های نسنجیده اش بلوای تازه ای به پا کند.  
احمدی نژاد ناگهان طرفدار آزادی پوشش زنان می شود

حمایت زنان و جوانان چیزی نیست که سیاسیون مخصوصا آنهایی که دستی 
بر آتش انتخابات دارند بتوانند از کنارش به راحتی عبور کنند به هر حال اگر قرار 
باشد پیروزی در کارنامه سیاسی و انتخاباتی یک فرد ثبت شود باید نظر این قشر 
را که جمعیت شان کم نیست را جلب کند.با همین نگاه احمدی نژاد نیز همان 
کسی است که عادت دارد نزدیک به انتخابات که می شود گریزی به دنیای مد و 
فشن بزند و از سوی دیگر با نظراتش در جهت مخالفت با حجاب اجباری برای 
خودش جایگاه و پایگاهی پیدا کند؛ خاطره انتخابات ۸۴ و اظهارنظرهای او 
هنوز از حافظه  تاریخی مردم پاک نشده است او در جریان رقابت های انتخاباتی 
خرداد ۱۵ سال پیش درباره پوشش و موضوع حجاب می گفت »واقعا مشکل 
مردم ما مشکل موی جوان های ماست!؟ بچه ها می خواهند هر جور موی خود 
را بگذارند. به من و تو چه ربطی دارد.« هر چند چشم در دوربین دوخت و این 
کلمات را بیان کرد اما در عمل اتفاقات دیگری  افتاد و خاطره بازداشت به علت 
پوشش در ذهن بسیاری از جوانان دوران ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد 
ثبت شد اما او بار دیگر به تناقض گویی ها ادامه داد و در برابر نقدهای رقبایش در 
انتخابات ۸۸ به گشت ارشاد باز هم پای مد و پوشش را به میان آورد و در کنایه 
به دوران نخست وزیری میرحسین موسوی گفت: »آن افرادی که امروز به گشت 
ارشاد ایراد می گیرند، آیا سال ۶۴ و ۶۵ را فراموش کرده اند که وزارت کشور 
موتورسوارها را سازماندهی می کرد تا در همین خیابان ولیعصر موی دختران و 
موی پسران را قیچی و لباس ها و کفش ها را پاره می کردند و آیا فراموش کرده اند 
که کراوات ها را قیچی می کردند و آیا یادشان رفته است، مردم را کتک می زدند 
و آیا یادشان رفته است که کراوات یک دیپلمات خارجی را از وسط قیچی 

می کردند و او متعجب می ماند که چه خبر است.«
یکی دوماه پیش هم ویدئویی از او در فضای مجازی منتشر شده بود که 
و  او وقتی دید صحبت هایش  ندارد.  با کراوات زدن هیچ مشکلی  می گفت 
مقایسه گفتار و عمل او موجبات نیشخندهای مردم را به دنبال داشته باشد، در 
مصاحبه ای که اخیرا با مهدی نصیری، سردبیر سابق روزنامه کیهان خواست 
تا خودش را اثبات کند و دم خروسش در سال های ۸۴ تا ۹۲ را بپوشاند برای 
همین گفت: » قانون پوشش در ایران باید با خواست اکثریت مردم منطبق 
باشد.« او در ادامه می گوید: اگر رهبری یک موقع توصیه ای می کنند معنایش 
این است که اگر کسی نظری داشت، نگوید؟! یا مثلا احتمال نمی هند که شاید 
نظر ایشان از دو سال پیش تا الان عوض شده باشد؟! این حرف ها خیلی سبک 
است. شما می خواهی به ظواهر سخنان رهبری استناد بکنی تا برای مردم 

محدودیت ایجاد کنی، این خیلی غلط است.
جنجال ها ادامه دارد ... تکلیف ما چیست؟

شاید در طول این سال ها مردم ایران با کمبودها و مشکلات بسیار سر و کله 
زده باشند اما چیزی که در کشور فراوانی اش به خوبی حساس می شود و اتفاقا 
همین فراوانی مردم را کلافه کرده است، جنجال است؛ جنجال هایی که با 
ظهور و بروز افرادی در این میدان گاهی  آتشش شعله ورتر و گاهی زیر خاکستر 
پنهان می شود. محمود احمدی نژاد یکی از همان افرادی است که در طول 
یک دهه گذشته سر کلاف این جنجال ها را به دست گرفته است و هر از گاهی 
صحنه را به دست می گیرد تا بساط سرگرمی به پا شود موضوعی که در میان 
انواع مشکلاتی مانند کرونا، بحران اقتصادی و رکود کمرشکن از ذهن رئیس 
دولتهای نهم و دهم پاک نشد و همچنان به جنجال هایش ادامه می دهد، بدون 
آنکه پاسخ گوی هشت سال ریاست بر قوه مجریه یا به قول خودش مدیریت 

جهانی اش باشد.
التبه این پاسخ گویی تنها محمود احمدی نژاد را نشانه نمی رود و هواداران و 
آنهایی که در   روی کار آمدن او در سال ۸۴ را فراهم کردند نیز شامل می شوند 
همان افرادی که این روزها با برائت جستن از او خود را از هر پاسخگویی بری 

می دانند و یک عذرخواهی ساده و معمولی را از جامعه دریغ می کنند.
به راستی تکلیف ما با این پدیده هزاره سوم چیست

تکلیف ما با محمود احمدی نژاد چیست؟ 

جنجال  آفرینی رئیس جمهور سابق برای دیده شدن

کارشناس مسائل بین الملل اظهارات مداخله جویانه اردوغان را در چهارچوب 
استراتژی  با  اسرائیل  گفت:  و  کرد  ارزیابی  صهیونیست ها  استراتژی  و  سناریو 
طعمه گذاری تلاش دارد تا ایران و ترکیه را حول محول قومیت درگیر کند تا از این 

طریق توانمندی ها و ظرفیت های کشورهای منطقه کاهش یابد. 
»نوذر شفیعی« با اشاره به اظهارات مداخله جویانه رجب طیب اردوغان در مراسم 
رژه پیروزی در باکو اظهار کرد: شعری که اردوغان روز پنج شنبه هفته گذشته در 
باکو خواند منافع حیاتی ایران یعنی تمامیت ارضی اش را خطاب قرار داد و برای 

همین موجب خشم ایرانیان از طیفهای مختلف شد.
وی با بیان اینکه این شعر منویات درونی اردوغان را آشکار کرد و نشان داد که 
وی در پی توسعه طلبی است، گفت: شعری که اردوغان قرائت کرد، چیزی جز 
تلاش برای تجزیه طلبی در ایران معنی دیگری ندارد. در واقع او آنچه را که در آینده 
می خواست انجام دهد، اکنون از آن رونمایی کرد و این ادامه همان رفتاری است 

که در لیبی، سوریه، قطر، و ارمنستان انجام داده است.
این کارشناس مسائل بین الملل اظهار داشت: اکنون سوالات این است که چرا 
اردوغان به این صراحت و به راحتی چنین اظهارات خطرناکی بر زبان می آورد؟ آیا 
ایران ضعیف شده است؟ و یا ترکیه قدرتمند شده است؟ آیا اردوغان در دام طعمه 
گذاری اسرائیلی ها افتاده است تا جنگ دیگری را در سرزمین های مسلمانان شعله 
ور کند؟ وی با یادآوری محدودیت های ترکیه در منطقه و پیامدهایی که سیاست ها 
و اظهارات نسنجیده اردوغان ممکن است در پی داشته باشد، گفت: اظهارات 
اردوغان می تواند باعث تغییر پارادیمیک در سیاست خارجی ایران شده و ایران 
را وادار کند مناسبات با غرب را بهبود بخشد، با یونان وارد تعاملات نظامی شود، 
روابط با همسایگان جنوبی اش را از سر گیرد، از طریق روسیه نفوذ ترکیه در قفقاز را 

محدود کند و با ارمنستان وارد معاهدات نظامی شود.
شفیعی تصریح کرد: امروز حتی اگر اردوغان از ایران عذرخواهی رسمی کند 
ایران نباید از آنچه در ذهن اردوغان و امثالهم می گذرد، بی تفاوت بماند. اردوغان 
باید بداند که دو سوی ارس عضو یک پیکرند و اگر قرار باشد کسی سرود تلخ 
جدایی سر دهد و مدعی بازگشت نویدبخش سرزمین هایش به مام میهن باشد 

این، ایران است که سرزمین های شمالی اش را در نتیجه قراردادهای تحمیلی از 
دست داده است. کارشناس مسایل بین الملل ادامه داد: بدون تردید هیچ کس به 
اندازه اسرائیل از اظهار نظر اردوغان خرسند نیست حضور اسرائیل در آذربایجان که 
با چراغ سبز ترکیه اتفاق افتاد، از دید جمهوری آذربایجان یک فرصت برای غلبه بر 
ارمنستان بود اما از دید اسرائیل یک فرصت برای آسیب پذیر کردن ایران تلقی شد.
شفیعی گفت: اسرائیل که به پیامدهای اتخاذ استراتژی منازعه متعارف با ایران 
واقف است، سعی دارد استراتژی منازعه دون متعارف را در پیش گیرد. هدف این 
استراتژی آسیب پذیر کردن یک کشور از درون به ویژه از طریق تحریک قومیت ها 
و مذاهب است. سرود ارس توسط اردوغان دقیقا به معنی ماموریت او در اجرای 
سناریو و استراتژی صهیونیستی ها است چه آگاهانه این کار را کرده باشد و چه نا 
آگاهانه این شعر را بر زبان آورده باشد. وی افزود: یکی از استراتژی هایی که کشورها 
برای حفظ قدرت خود و تضعیف قدرت رقیب از آن بهره می جویند، استراتژی 
طعمه گذاری است. اسرائیل عنصر قومیت را به عنوان طعمه ای قرار داده تا ایران 
و ترکیه را بر سر آن درگیر سازد. با درگیر شدن ایران و ترکیه توانمندی این دو کشور 
رو به تحلیل می رود و بر عکس توانمندی اسرائیل حفظ و حتی افزایش می یابد. 
کارشناس مسایل بین الملل اظهار داشت: این همان کاری است که آمریکا از 
طریق آن صدام را تحریک به حمله علیه ایران کرد و در ادامه آن نیز داعش را به 
وجود آورد تا مسلمانان را رو در روی یکدیگر قرار داده و سرزمین های اسلامی را 
به ویرانه تبدیل کند و در عوض اسرائیل بدون هیچ آسیبی قدرتمند بماند.و با این 

تفاسیر باید دید آیا اردوغان به چنین سناریوهایی و اهداف آن واقف است؟

یک کارشناس مسائل بین الملل:

 اردوغان سناریو و استراتژی صهیونیست ها را اجرا کرد

نایب رئیس اول جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت از توانایی 
وتلاش های این جبهه برای ساماندهی فعالیت مستقل در 

انتخابات آتی خبر داد. 
ابوالقاسم رئوفیان خصوص روند فعالیت ها و تلاش هایی 
جریان  در  اصولگرایی  جریان  در  وحدت  منظور  به  که 
است و شانس موفقیت این فعالیت ها، گفت: پیش بینی 
نمی شود که اصولگرایان بتوانند به وحدت برسند و با همان 
سازوکارهای گذشته اما با ظاهر و شاید اسم جدید در عرصه 
رقابت ها حاضر خواهد شد. به عبارت دیگر به معنای واقعی 
کلمه اراده ای برای وحدت میان تمام قطب های اصولگرایان 
وجود ندارد، این مساله در انتخابات مجلس شورای  اسلامی 
هم تکرار شد و علیرغم همه تلاش هایی که صورت گرفت که 
فهرست پایانی یکبار منتشر شد و بعد از آن فهرستی در کار 
نباشد اما بعد از یکبار انتشار، فهرست نهایی دیگری با چند 

تغییر منتشر شد و تعدادی افراد عوض شدند.
جریان موسوم به »پایداری ها«

 به دنبال انسجام نیستند 
و  سهم  خواهی  روحیه  دهنده  نشان  این  افزود:  وی 
که  است  گروه ها  و  افراد  برخی  میان  در  خودشیفتگی 

می خواهند تحت پوشش رسیدن به انسجام و وحدت، فضا 
را مهندسی کنند اما در نهایت نتیجه به گونه  دیگری رقم 
می خورد. اکنون هم همینطور است، به هیچ عنوان نیروهای 
رادیکال و تندروی این جبهه که امروز به پایداری ها معروف 
هستند اجازه نخواهند داد که این اتفاق رخ دهد و من هم 
به عنوان یک فعال سیاسی ترجیح می دهم وارد این بازی و 

سناریوهای ازپیش تعیین شده نشوم.
رئوفیان با اشاره به ظرفیت ها و پتانسیل های موجود در 
جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت، ابراز داشت: من به عنوان 
عضو جبهه پیشرفت رفاه و عدالت بارها به دوستان شورای 
مرکزی گفته ام که این روند فعالیت ها با هدف وحدت در 
نهایت به سرانجام نخواهد رسید و معتقد هستم که پس به 
جای اینکه ما زمان را از دست بدهیم و آن ها بتوانند ما را به 
بازی بگیرند باید با توجه به پتانسیلی که وجود دارد خودمان 
فعالیت مستقل را ساماندهی کنیم. به دوستان هم گفتم که 
جبهه پیشرفت رفاه و عدالت وزن بسیار خوبی در میان سایر 
جبهه های مطرح در کشور دارد و می تواند ملجاء و مرجع 
بسیاری از فعالان سیاسی که بخواهند در انتخابات ۱۴۰۰ 
به عرصه شوراها ورود کنند، باشد؛ لذا نباید با این پتانسیل 

در زمینی بذر کاشته شود که در نهایت محصولی که بتوان 
روی آن حساب کرد، به دست نمی  دهد.

حمایت از نامزد شایسته تر 
فارغ از نگاه های سیاسی 

وی ادامه داد: درخصوص انتخابات ریاست جمهوری هم 
در کنار این ویژگی ها، این مساله که فرد مورد نظر چه میزان 
معتقد است که طبق اصول قانون اساسی صرفا در آن بخش 
که تحت ریاست قوه مجریه است فعالیت کند، سنجیده 

خواهد شد.
رئوفیان در بخش پایانی با تاکید بر اهمیت شایسته گزینی 
انقلاب، گفت:  امام خمینی)ره( و رهبر معظم  از دیدگاه 
همان  انتخاباتی  نامزدهای  از  حمایت  برای  ما  استراتژی 
راهبردی است که امام خمینی)ره( ترسیم کردند و مقام 
معظم رهبری بر آن تاکید دارند؛ یعنی تلاش برای حاکمیت 
افراد شایسته در کشور و اینکه شایسته ترین فرد در انتخابات 
راهی نهاد ریاست جمهوری یا شوراهای شهر و روستا در 
سراسر کشور شود. بر اساس اصل شایسته گزینی تفاوت 
ندارد که نامزد مورد نظر چه کسی باشد و از نظر ما این تئوری 
که برخی می گویند ما به هر طریق ممکن باید از رای آوری 

نامزد جناح رقیب جلوگیری کنیم باطل است، چرا که ما 
قرار نیست در انتخابات رییس حزب و جناح و جبهه انتخاب 
کنیم بلکه مساله انتخاب رییس جمهور مطرح است و فرد 
منتخب باید کسی باشد که بتواند منافع و مصالح کشور و 
دغدغه های مردم را دنبال کرده و بتواند برای معیشت سخت 

مردم چاره اندیشی و تدبیر کند.
در جهت  باید  ما  البته  افزود:  ایلنا،   با  در گفت وگو  وی 
پیروزی نامزد جناح خودمان تلاش کنیم و توان خود را در 
راستای دستیابی به این هدف به کار گیریم اما به این شرط 
که شایستگی ها و قابلیت های بیشتری نسبت به نامزد جناح 
رقیب داشته باشد اما اگر بررسی ها نشان داد که نامزد مورد 
نظر اصولگراها یا نیروهای انقلابی یا هر اسم دیگری که 
انتخاب کنند به دلایلی ضعیف تر از نامزد جناح رقیب است 
یا شرایط به گونه ای است که گزینه مدنظر رقیب برای اداره 
امور کشور شایسته تر است باید از او حمایت کنیم. اگر ما 
چشم خود را نسبت به قابلیت ها و توانایی های نامزد رقیب 
یا یک فرد غیرسیاسی ببندیم و تنها بر حمایت از کاندیدای 
خودمان تاکید بورزیم، بنا به فرمایش حضرت امام )ره( این 

کار شیطانی است.

ابوالقاسم رئوفیان: 

بعید است اصولگرایان به وحدت برسند 
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هیچ بنده ای نیست که از خرج کردن 
چیزی در راهی خدا پسندانه بخل ورزد، مگر 
اینکه به خرج کردن دو چندانِ آن در راهی 

خدا ناپسند گرفتار شود.
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استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
قم با تاکید بر اینکه کمبودی در عرضه تخم مرغ 
در این استان وجود ندارد گفت: از بیست و دوم 
آذرماه ۴۰ تُن تخم مرغ در بین مراکز عمده توزیع 

این محصول در استان توزیع خواهد شد. 
مهرداد غضنفری روز جمعه در پایان بیستمین 
با  گو  و  در گفت  قم  بازار  تنظیم  کارگروه  جلسه 
تخم  تولید  قطب  قم  داشت:  اظهار  خبرنگاران 
مرغ کشور است و روزانه ۲۰۰ تُن در این استان 
تولید می شود و از این میزان تنها ۴۰ تُن مورد 

استفاده و مصرف قرار می گیرد. وی  ادامه داد: 
در این جلسه مقرر شد جهاد کشاورزی استان این 
میزان مصرف را تامین و با قیمت مصوب ۱۴۵ 
هزار ریال به مراکز توزیع تحویل بدهد و آنها نیز 
با همین قیمت در اختیار مصرف کنندگان قرار 
دهند. معاون استاندار قم همچنین تصریح کرد: 
خوشبختانه در این زمینه چون کمبودی نداریم 
نگرانی نیز نداریم. وی یادآور شد: کارخانه هایی 
به شکل  بلکه  فله  به صورت  نه  را  که تخم مرغ 
کارتنی بسته بندی می کنند و تحویل فروشندگان 

می دهند نیز قیمت خاص خود را دارد که انجمن 
حمایت از تولید کننده مصرف کننده مشخص 
می کند. وی خاطرنشان کرد: طبق مصوبه جلسه  
مقرر شد تخم مرغ مصرفی استان در اختیار توزیع 
طریق  از  نیز  آنها  و  بگیرد  قرار  عمده  کنندگان 
سازمان صمت به مراکز فروش چه فروشگاه های 
خُرد و چه مراکز بزرگ توزیع تحویل دهند و برای 
جلوگیری از اجحاف در حق مصرف کنندگان و 
خریداران نیز بر روی قیمت نظارت کامل صورت 

گیرد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

کمبودی درعرضه تخم مرغ دراستان  قم وجود ندارد 

 استاندار قم با بیان اینکه با رعایت مقررات بهداشتی در مدیریت و کنترل کرونا 
عملکرد موفقیت آمیزی در استان داشتیم گفت: با کاهش روند بستری ها و فوتی 
های بیماری انتظار داریم وارد وضعیت زرد کرونایی شویم ولی تا اعلام رسمی این 

موضوع کماکان مقررات وضعیت نارنجی را اعمال می کنیم. 
بهرام سرمست روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به صورت 
ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: 
تا این لحظه خبری مبنی بر تغییر وضعیت کرونایی قم از سوی وزارت بهداشت 

اعلام نشده و هر موقع این وضعیت تغییر کند به مردم اطلاع رسانی خواهیم کرد.
مردم شب یلدا از دورهمی خانوادگی بپرهیزند

 وی همچنین با بیان اینکه در جلسه ستاد ملی کرونا موضوع هایی در خصوص 
شب یلدا و محدودیت هایی که لازم است اعمال شود مطرح و پیشنهاد شد که در 
کارگروه این ستاد مورد بحث قرار بگیرد افزود: احتمالا برای بیست و نهم و سی ام 
آذرماه لازم باشد که محدودیت های شدیدتری اعمال شود تا بلکه این دورهمی ها 

و دید و بازدیدهای محفلی باعث شکست این روند کاهشی نشود.
استاندار قم همچنین تامین و تولید پنج هزار دستگاه اتوبوس برای تقویت ناوگان 

حمل و نقل عمومی را از دیگر مصوبه های جلسه فوق ذکر کرد و گفت: مقرر شد 
بر اساس جزییات نحوه تامین و تولید اقدام شود و در اختیار شهرداری های کشور 
قرار بگیرد. وی افزود: موضوع دیگر این جلسه در خصوص پشتیبانی و حمایت از 
بخش فرهنگ و هنر بود که در قالب تسهیلات کرونایی قرار شد که این بخش نیز 
مورد حمایت قرار بگیرد و نحوه و جزییات این تسهیلات کرونایی نیز ابلاغ خواهد 
شد و در اختیار هنرمندان و اصحاب هنر و فرهنگ قرار خواهد گرفت. سرمست 
یادآور شد: طبق تصمیم ستاد ملی کرونا محدودیت های آمد و شد وسایل نقلیه از 
ساعت ۲۱ تا ۴ بامداد به شهرهای دارای وضعیت نارنجی که جمعیت زیر ۲۰۰ هزار 
تَن دارند نیز تسری پیدا می کند و تصمیم گیری در این زمینه به استانداران موکول 
شد که اساسا این مساله در قم موضوعیت ندارد. وی تصریح کرد: محدودیت تردد 
بین شهرها نیز بر اساس همان محدودیت های قبلی ادامه خواهد داشت مگر اینکه 
وضعیت تغییر کند. استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: طبق 
گزارش های اعلام شده روند کاهش بیماری در اکثر استان های کشور وجود دارد 
و این جای خوشحالی است البته چند شهرستان وضعیت همچنان قرمز و روند 

صعودی دارند ولی در کل در سطح کشور روند کاهشی آغاز شده است.

استاندار قم:

مقررات وضعیت نارنجی کرونایی کماکان اعمال می شود

طرح:عباس گودرزی

اردوغان توهم زده!

نشست خبری رئیس جمهور دوشنبه برگزار می شود 
 معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس  جمهوری گفت: نشست خبری رییس  جمهوری با حضور 
خبرنگاران رسانه های داخلی و خارجی ساعت ۱۵ روز دوشنبه ۲۴ آذرماه برگزار می شود.»علیرضا معزی«  با 
اعلام این خبر، افزود: رییس  جمهوری از مدت ها قبل درصدد بود که با خبرنگاران و اصحاب رسانه سخن 
بگوید اما به دلیل ملاحظات همه گیری کرونا و لزوم رعایت دستورالعمل های بهداشتی، این نشست تاکنون به 
تاخیر افتاد.معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس  جمهوری اظهار کرد: اگر چه حسن روحانی طی این 
مدت به اَشکال مختلف و در برنامه های هفتگی همچون جلسه هیات دولت و ستاد ملی مبارزه با کرونا، مرتبا با 
مردم سخن گفته اما گفت وگو با خبرنگاران رسانه ها و پاسخگویی به سوالات آنها بعنوان نمایندگان افکار عمومی 

همواره از سوی رئیس جمهوری بعنوان یک فرصت و ضرورت تلقی شده است.

یک بانک نظامی در بانک سپه ادغام شد
 طرح ادغام پنج بانک و موسسه مالی وابسته به نهادهای نظامی از بزرگترین طرح های در دست اجرا برای 
اصلاح نظام بانکی کشور محسوب میشود که در دو سال گذشته به تدریج اجرا شده است، در تازه ترین گام برای 
اجرای این طرح، امروز مدیرعامل بانک سپه از نهایی شدن ادغام بانک قوامین در این بانک خبر داد. رح ادغام 
۵ بانک و موسسه مالی نظامی در بانک سپه با هدف ساماندهی شبکه بانکی کشور از اواخر سال ۹۷ آغاز شده 
و گام به گام در حال اجراست.چهار بانک و موسسه اعتباری انصار، قوامین، مهر اقتصاد و مؤسسه اعتباری 
کوثر نیز فرایند ادغام را طی کنند.علاوه بر ادغام شعب، قرار است شرکت های زیرمجموعه بانک های وابسته به 

نیروهای مسلح نیز تعیین تکلیف شوند.

جریمه 10 هزار خودرو بدلیل تردد در ساعات ممنوعه درقم
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم گفت: در مجموع طی این سه هفته ۱۰ هزار خودرو بدلیل تردد در 
ساعت منع آمد وشد جریمه شده اند.، بیژن سلیمان پور با اشاره به اینکه همچنان قم در وضعیت نارنجی 
کرونایی قرار دارد گفت: با توجه به وضعیت نارنجی؛ گروه های شغلی ۳ و ۴ تا هفته بعد نمی توانند به فعالیت 
معمول بازگردند.وی افزود: همچون هفته های قبل تردد وسائل نقلیه از ساعت ۲۱ تا ۴ صبح در سطح شهر 
ممنوع است. اصول بهداشتی در سطح استان قم گفت: از ابتدای اجرای طرح ممنوعیت تردد ها روزانه ۵۰۰ 
خودرو در قم جریمه شده اندوی افزود: در مجموع طی این سه هفته ۱۰ هزار خودرو بدلیل تردد در ساعت منع 

آمد وشد جریمه شده اند.

هجوم خارجی ها برای خرید خانه در اهواز!
معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی گفت: گران ترین شهر کشور از لحاظ مسکن تهران است با متری ۲۷ 
میلیون تومان و بعد از آن اهواز با متری ۲۳ میلیون تومان. تنها این دو شهر در کشور بالای ۲۰ میلیون تومان 
هستند و باقی شهرها پایین تر و حتی ۲۵ استان زیر متری ۱۰ میلیون تومان است. علت بالا بودن قیمت مسکن 
در اهواز هم هجوم خریداران غیرایرانی به خوزستان برای خرید خانه است. این اتفاق در چند ماه اخیر رخ داده 

و تا پیش از آن، اهواز شهر گرانی در بخش مسکن نبود.

نامه احمد توکلی به سرلشکر باقری 
رئیس هیأت مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در نامه ای به رئیس ستاد کل نیروهای مسلح آمادگی و همکاری 
این نهاد با نیروهای مسلح و از جمله سپاه و بسیج در راستای مبارزه با گرانی و گران فروشی را اعلام کرد.احمد 
توکلی، رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در نامه ای به رئیس ستاد کل نیروهای مسلح آمادگی 
و همکاری دیده بان شفافیت و عدالت را با نیروهای مسلح و از جمله سپاه و بسیج در راستای مبارزه با گرانی و 

گران فروشی اعلام کرد و در این زمینه پیشنهادهایی ارائه داد.

کدخدایی جوابِ پمپئو را داد
سخنگوی شورای نگهبان به اظهارات سخنگوی وزارت خارجه آمریکا درباره مصوبه اخیر مجلس شورای 
نوشت:"  توییتر  در  کدخدایی  داد.عباسعلی  نشان  واکنش  تحریم ها(  لغو  برای  راهبردی  )اقدام  اسلامی 
Secpompeo در انتخابات اخیر شکست خورده و مردم آمریکا به او و دولتش رای نداده اند با دخالت در امور 
داخلی ایران از قانون مجلس با رویکرد جدید هسته ای انتقاد کرده است! صرف نظر از صحت قانون مزبور، باید 

گفت ایران همانند کشورهای منطقه نیست که تابع خواست نامشروع رژیم آمریکا باشد!"

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

سرانه های خدماتی در بافت فرسوده 
فقیر است

بافت  به فقر سرانه خدماتی در  با اشاره  مدیر منطقه یک شهرداری قم 
فرسوده منطقه یک از اهتمام شهرداری به پیش بینی فضای سبز و خدماتی 

در مناطق جدیدالاحداث در سطح منطقه خبر داد.
احمد ترکمن با اشاره به سرانه های فضای سبز، خدماتی و آموزشی منطقه 
یک، اظهار داشت: ازنظر سرانه های آموزشی در منطقه کمبودی نداریم اما 

سرانه های خدماتی و فضای سبز در بخشی از نقاط منطقه تراکم دارند.
مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به بالا بودن بافت فرسوده در این 
منطقه، افزود: در محدوده بافت فرسوده تقریباً این منطقه به جز لکه های 

بسیار محدود تقریباً هیچ فضای سبزی وجود ندارد.
ترکمن ادامه داد: در خیابان های انقلاب تا طالقانی به دلیل بافت فرسوده و 
متراکم تقریباً هیچ فضای سبزی نداریم و فضاهای سبزی که در منطقه داریم 

تقریباً در فضاهایی جدیدالاحداث از سطح منطقه است.
محدوده  در  سبز  فضای  لکه های  ایجاد  برای  شهرداری  تلاش  به  وی 
بافت فرسوده هم اشاره کرد و افزود: در این چندساله از خیابان طالقانی تا 
۱۵ خرداد در فضاهای محدود ازجمله شهدای دروازه ری و سرناصردیوان 

فضاهای سبز ایجادشده است.
ترکمن به تلاش شهرداری در این رابطه اشاره کرد و افزود: در مناطقی که 
ساخت وساز جدیدتر دارند سعی شده است که فضای خدماتی و فضای 
سبز بیشتری پیش بینی شود تا حدی از فقر فضای سبز و خدماتی بافت 
فرسوده جبران شود. وی افزود: تنها در خیابان فراشاهی سه پارک محلی 
پیش بینی شده است که یکی در کوچه شماره ۶، یک پارک در خیابان شهید 

باغی و یک پارک هم کوچه دوم فراشاهی احداث شده است.
مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به ادامه بوستان هاشمی تا پمپ 
سی ان جی نیز تصریح کرد: در مناطق جدید ازنظر سرانه فضای خدماتی در 
وضعیت خوبی قرار داریم اما در بافت فرسوده علاوه بر تراکم ساختمان ها به 

دلیل وجود بافت تاریخی نیز دستمان بسته است.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

ظرفیت استفاده از مشاوران رده  بالا 
درقم وجود ندارد 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به فعالیت ۵ هزار مهندس 
در سطح پایه یک در گروه های معماری، سازه و محاسبات در قم، گفت: نیاز به 

تربیت مشاوران در رده بالا در قم احساس می شود.
غلامرضا جانقربان در رابطه با وضعیت نظام مهندسی و استفاده از مشاوران، 
اظهار داشت: در برخی از پروژه های بزرگ سرمایه گذاری ظرفیت استفاده از 

مشاوران رده بالا در سطح استان وجود ندارد.
رشد  به  رو  روند  به  اشاره  با  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
حال  در  مشاور  دفاتر  ایجاد  با  نظام مهندسی  افزود:  قم،  نظام مهندسی 
ظرفیت سازی است تا بتوانند ساختمان هایی که در قم ساخته می شود را 
مدیریت کرده و کنترل، نظارت و تائید نقشه را انجام بدهند اما هنوز مقداری با 

وضعیت مطلوب فاصله داریم.
جانقربان بابیان اینکه قانون هم اجازه استفاده از مهندسان مشاور را به ویژه 
در پروژه های بزرگ داده است، تأکید کرد: پروژه های سرمایه گذاری معمولًا 
در بخش طراحی از مشاوران رده بالای که مجوز سازمان برنامه را داشته باشد، 
استفاده می کنند. جانقربان با اشاره به ظرفیت موجود نظام مهندسی قم، 
تصریح کرد: از نظر فنی در نظام مهندسی بالغ بر ۵ هزار مهندس در سطح 
پایه یک در گروه های معماری، سازه و محاسبات فعال هستند که صفرتا صد 
پروژه های ساختمانی را می توانند اجرایی کنند اما هنوز در تربیت مشاور برای 

پروژه های بزرگ با شهرهایی مانند تهران و تبریز و اصفهان فاصله داریم.
وی با اشاره به اشاره به بررسی صددرصد نقشه ها به صورت الکترونیکی برای 
صدور پروانه، تأکید کرد: سیستم اصلًا اجازه اسکن نقشه فیزیکی را نمی دهد 
و به همین دلیل صد درصد فرآیند تولید، ارسال و تائید نقشه ساختمانی باید 

به صورت الکترونیک صورت بگیرد.
 

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم مطرح کرد
ناهمخوانی درآمد و هزینه مدیریت پردیسان

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم ضمن اشاره به ناهمخوانی درآمد و 
هزینه در این منطقه، گفت: دربودجه سال جاری نزدیک به ۲۴مییلیارد تومان 
درآمد برای منطقه پیش بینی شد که هزینه های این منطقه نزدیک به ۳ برابر 

آن یعنی ۶۰میلیارد تومان بوده است.
محمد رمضانی به قیمت منطقه ای پائین در پردیسان اشاره کرد و اظهار 
داشت: این درحالیست که قیمت ملک در پردیسان به شدت افزایش داشته و 

تفاوت چندانی با داخل شهر ندارد.
سرپرست منطقه هشت شهرداری قم این میزان تفاوت در درآمد و هزینه 
در بودجه پردیسان را مسبوق به سابقه خواند و تاکید کرد: بودجه پردیسان 
در سنوات پیشین هم اینگونه بوده و همواره هزینه های پردیسان بالاتر از 
درآمدهای آن بوده است. رمضانی در ادامه با اشاره به حجم بالای عملیات های 
حال  در  پردیسان  در  زیادی  پروژه های  داشت:  ابراز  پردیسان  در  عمرانی 
اجرا است که از جمله می توان به احداث چندین بوستان، رینگ پردیسان، 
گسترش فضای سبز و سوله فرهنگی ورزشی اشاره کرد، چندین پروژه هم 
مانند بوستان های عترت، محله۳ و محله هشت در سال جاری به بهره برداری 
رسیدند. وی بابیان اینکه شهرداری یک سازمان درآمد-هزینه است، اظهار 
داشت: از مالکان تقاضا داریم تا حد امکان عوارض شهرداری خود را سالانه 
پرداخت کنند تا شهرداری بتواند خدمات دهی مطلوب تری هم از نظری کمی 
و هم از لحاظ کیفی ارائه دهد. سرپرست منطقه هشت شهرداری قم اجرایی 
نشدن تعهدات دولت در قبال شهرداری در این منطقه را مورد تاکید قرار داد و 
خاطر نشان کرد: تعهدات دولت در قبال شهرداری که واگذاری تجاری و زمین 
بود محقق نشد و بسیاری از خدماتی که اداره کل مسکن و شهرسازی باید در 

این منطقه ارائه می داد را نیز شهرداری در حال انجام آن است.

مدیرکل طرح های توسعه شهری شهرداری قم  خبرداد

ابلاغ دستورالعمل ساماندهی
 نماهای شهر قم

دستورالعمل  ابلاغ  از  قم  شهرداری  شهری  توسعه  طرح های  مدیرکل 
ساماندهی نماهای شهر قم خبر داد.

محسن صادقی امینی با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده و جلسات 
هماهنگی با مناطق شهرداری درتدوین دستوالعمل مذکور طی دو سال اخیر، 
اظهار داشت: این دستوالعمل که برآیند بررسی تجربیات سایر کلانشهرها 
در حوزه بررسی طرح نمای ساختمان ها است، پس از امضا شهردار محترم 
برای اجرا به مناطق شهرداری ابلاغ شد. به گفته مدیرکل طرح های توسعه 
شهری شهرداری قم، کمیته نمای شهری که مسئولیت بررسی نماهای ابنیه 
شاخص شهر را بر عهده دارد بیش از یک سال است که به صورت منظم و 
مستمر در معاونت شهرسازی تشکیل می شود. صادقی امینی ادامه داد: 
امیدواریم با تعامل همه طراحان، مجریان، مالکان و تمام دستگاه های اجرایی 
در این زمینه بتوانیم در مدت قابل قبولی دغدغه مقام معظم رهبری نسبت به 

وضعیت سیمای منظر شهر قم را مرتفع کنیم.

فرمانده انتظامی استان با اشاره به دستگیری یک گروگانگیر در قم، از رهایی 
۶ گروگان توسط پلیس خبر داد و گفت: متهم که یک قاتل فراری بود با تلاش 

مأموران انتظامی استان دستگیر و هم اکنون در اختیار پلیس قرار دارد. 
سردار سید محمود میرفیضی در گفت و گویی با اشاره به خبر فوق، اظهار 
داشت: متهم مدتی قبل و در پی وقوع اختلافات خانوادگی با سلاح گرم همسر 

برادرش را به قتل رسانده و متواری شده بود.
وی گفت: نامبرده برای رسیدن به خواسته خود از پلیس، با سلاح گرم مسافران 
یک دستگاه اتوبوس واحد به تعداد ۶ نفر را در شهرک فاطمیه قم به گروگان گرفت 
که بلافاصله با هوشیاری مأموران نیروی انتظامی و هماهنگی با مقام قضائی استان 
دستگیر شد. فرمانده انتظامی استان قم گفت: در این حادثه که ازظهر روز شنبه 
آغازو بیش از ۳ ساعت به طول انجامید خوشبختانه به کسی آسیبی وارد نشد و فرد 

گروگانگیر نیز هم اکنون در اختیار پلیس قرار دارد.
این مقام ارشد انتظامی امنیت مردم را خط قرمز پلیس دانست و تاکید کرد: 
پلیس بر سر امنیت مردم با هیچ کس تعارف ندارد و با افرادی که به جان، مال ، 
نوامیس، آبرو و حیثیت شهروندان تعرض کنند برابر قانون و با قاطعیت برخورد 

خواهد کرد.
روایت دادستان قم از گروگانگیری

دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم نیز درخصوص این گروگانگیری گفت: 
در بررسی ها مشخص شد که گروگانگیر مدتی قبل اقدام به قتل همسر برادر خود 

کرده بود و در تهران نیز یک خانم را به قتل رسانده بود و تاکنون متواری بود.
حجت الاسلام والمسلمین غریب، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم 
در گفت وگو با میزان از بازداشت عامل گروگانگیری در قم خبر داد و بیان کرد: 
حوالی ساعت ۱۲ ظهر روزشنبه  گزارش گروگانگیری در یک اتوبوس واصل شد و 

دستورات قضایی لازم در این خصوص صادر شد.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم خاطرنشان کرد: در بررسی ها مشخص 
شد که گروگانگیر مدتی قبل اقدام به قتل همسر برادر خود کرده بود و در تهران نیز 

یک خانم را به قتل رسانده بود و تاکنون متواری بود.
وی اظهار کرد: این فرد، در روز جاری اقدام به گروگانگیری در یک اتوبوس با 
شش سرنشین کرده بود که در نهایت با انجام اقدامات لازم و تدابیر پیش بینی شده 

در نهایت فرد گروگانگیر تسلیم و بازداشت شد.
 حجت الاسلام والمسلمین غریب با بیان اینکه فرد گروگانگیر مسلح بوده است، 

گفت: خوشبختانه هیچ یک از گروگان ها آسیب ندیدند.
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم در پایان اظهار کرد: تحقیقات تکمیلی 

در خصوص این پرونده زیر نظر دادستانی در حال انجام است.

فرمانده انتظامی استان قم تشریح کرد

جزییات گروگانگیری در شهرک فاطمیه 
رهایی 6 گروگان و دستگیری گروگانگیر 

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

دستفروش ها در ۱۱ روزبازار ساماندهی شده اند
معاون خدمات شهری شهرداری قم از ساماندهی دستفروش های قم در ۱۱ روزبازار خبر داد و بر تداوم 

فعالیت این روزبازارها با تشدید نظارت ها و رعایت شیوه نامه های بهداشتی تأکید کرد. 
سید امیر سامع با اشاره به فعالیت روزبازارها در قم بیان کرد: تردیدی نیست که معیشت افراد فعال در 

روزبازارها کاملا وابسته به فعالیت روزانه آنان در این اماکن است.
وی اضافه کرد: باید گفت یکی از ویژگی های مثبت شهر مقدس قم این است که دستفروشی به آن معنا 

که در دیگر شهرها دیده می شود، در هسته مرکزی قم دیده نمی شود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم سپس به طرح شهرداری برای ساماندهی دستفروشی اشاره کرد و 
گفت: تلاش ها سبب شد تا بسیاری از دستفروش های قم در ۱۱ روزبازار ساماندهی و از فعالیت آن ها در 

سطح داخل شهر و بویژه هسته مرکزی جلوگیری شود.
سامع افزود: باید گفت آغاز فصل سرما و زمستان همواره سبب تعطیلی برخی مشاغل می شود و این 
امر به افزایش دستفروشی ها می انجامد، بنابراین می توان پیش بینی کرد ایجاد محدودیت در فعالیت 

روزبازارها به سرازیر شدن دستفروشان به هسته مرکزی شهر و بغرنج شدن بیشتر اوضاع بیانجامد.
وی ادامه داد: مصوّبه های ستاد ملی و استانی مبارزه با کرونا و همچنین نقطه نظرات مجموعه دستگاه 
های اجرایی در استان و در هفته های اخیر نشان می دهد بازگشت به وضعیت قرمز کرونایی قطعا به 
غیرفعال شدن روزبازارها منجر می شود، اما در وضعیت فعلی نارنجی کرونایی در قم و البته احتمال 
تغییر وضعیت به محدوده زرد رنگ، پیشنهاد می شود تا با تداوم نظارت ها و همچنین الزام افراد فعال در 

روزبازارهای قم به رعایت شیوه نامه های بهداشتی، مانعی برای فعالیت این روزبازارها ایجاد نشود.
 

مدیر منطقه دوشهرداری قم مطرح کرد

مشکل تملک دلیل توقف ساخت خیابان شهید صداقتی 
مدیر منطقه دوشهرداری قم گفت: مهمترین مشکل نیمه کاره بودن جدول خیابان ۱۶ متری صداقت در 

منطقه دو شهر قم عدم تملک بخشی از بدنه خیابان است.
رضا رحیمی در گفتگویی با اشاره به اینکه یک از مشکلات پروژه های عمرانی تملک زمین است گفت: 
مهمترین مشکل نیمه کاره بودن جدول خیابان ۱۶ متری صداقت در منطقه دو شهر قم عدم تملک 

بخشی از بدنه خیابان است.
وی درباره آسفالت نشدن این خیابان هم گفت: بر اساس دستورالعمل باید همه دستگاه های خدماتی، 

حفاری لازم برای نصب تاسیسات را انجام دهند و بعد از آن برای آسفالت اقدام می شود.
مدیر منطقه دوشهرداری قم درباره اعتبارات مورد نیاز برای اجرای این طرح گفت: در بودجه ۱۴۰۰ 

شهرداری این موضوع پیش بینی شده و انشاالله در سال آینده جدول گذاری و آسفالت آغاز می شود.

اظهارات جنجالی و تجزیه طلبانه اخیر اردوغان که با واکنش 
مقامات و کاربران ایرانی در فضای مجازی همراه شده است.


